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Zidawe gubitaka
Prosta je ra~unica da }e EPS na ugovore-

nom uvozu struje za zimske potrebe izgubi-
ti najmawe pet miliona evra, zato {to }e
uvozni kilovat-sat pla}ati 4,8 evrocenti,
a doma}em kupcu prodavati ga za prose~nih
3,8 evrocenti. Do tog iznosa dolazi se tako
{to se oduzme razlika u ceni jedinice ro-
be u prometu i pomno`i sa ugovorenih oko
500 miliona kilovat-sati. Ni{ta lak{e,
ali ra~un nije ta~an, tvrde u Direkciji
EPS-a za trgovinu elektri~nom energijom i
ka`u da je, sa trgovinskog stanovi{ta, raz-
lika izme|u uvozne i doma}e cene mnogo
ve}a nego {to se pokazuje ovla{nim upore-
|ivawem uvozne i prose~ne prodajne cene.
Stvar je u tome {to se struja kupuje na viso-
kom naponu, a prodaje na niskom, najve}im
delom, gde u cenu spadaju i tro{kovi pre-
nosa i distribucije. 

U prose~nu cenu kilovat-sata od 3,8
evrocenti na doma}em tr`i{tu, dakle,
ura~unati su vrednost energije i tro{ko-
vi prenosa i distribucije, a u veleprodaj-
noj, kod uvoza ili izvoza struje, ra~una se
samo ~ista energija. Otuda, razlika izme-
|u uvozne i prodajne cene nije jedan evro-
cent, nego onoliko kolika bi razlika bi-
la kada bi se od prodajne cene kilovat-sa-
ta oduzeli tro{kovi prenosa i distribu-
cije, pa se pore|ewe pravilo s tim ostat-
kom, odnosno cenom ~iste energije. To bi
bila prava i ta~na ra~unica, koja bi ne-
dvosmisleno pokazala da se uvoz struje
uop{te ne isplati i da je leto{wim izvo-
zom elektri~ne energije postignut ne samo
vredan poslovni rezultat EPS-a, nego i
dobrobit za sve tarifne potro{a~e, budu-
}i da je EPS, dobrim radom svojih kapaci-
teta, obezbedio gotovo sva neophodna
sredstva za uvoz struje. 

U Direkciji EPS-a za trgovinu tuma~e da
se od uvozne cene od krajwih kupaca napla-
}uje tek polovina wenog iznosa, dakle, oko
2,4 evrocenta, a svu razliku izme|u izdat-
ka za uvoz struje, odnosno vrednosti ku-
pqene energije, i onoga {to u prodaji ne
mo`e da se naplati pokriva EPS. Prema
tome, od ulo`enih 22,8 miliona evra za
zimski uvoz, EPS }e prodajom te struje mo-
}i da dobije samo polovinu ovog iznosa i
izgubi}e mnogo vi{e nego onih pet miliona
evra s po~etka ove matematike. Ta~nije, ne-
}e mo}i da naplati tro{kove prenosa i di-
stribucije, koji }e pasti na teret samog
EPS-a kao celine, u kome jesu distribuci-
je, ali nije i prenos.

U uslovima otvorenog tr`i{ta, me|u-
tim, svaki proizvo|a~ ili trgovac energi-
jom ugradio bi u uvoznu cenu sve tro{kove
koje ima da tu energiju dopremi do potro-
{a~a, tako da bi uvezeni kilovat-sat mo-

UVODNIK

rao da bude skupqi od doma}eg. Uostalom,
u Srbiji sva druga uvozna roba ima vi{u
cenu od one koju ima na granici. Samo na-
bavqa~ struje, odnosno EPS, dolazi u si-
tuaciju da na uvozu zida gubitke, jer na do-
ma}em tr`i{tu ima ni`u cenu nego na gra-
nici. Uz tu pogubnu matematiku, isti~emo
– sva roba koja iz Srbije ode na me|una-
rodno tr`i{te, ima ni`u cenu nego u Sr-
biji. Samo struja, kad je EPS izvozi, na-
poqu ima vi{u cenu nego u Srbiji. Za{to?
Pa zato {to opet deluju tr`i{ni zakoni,
kojih nema u Srbiji. A do}i }e, predvi|aju
to razna akta. 

Sa novim Zakonom o energetici u ovom
sektoru su uvedene kategorije kupac i pro-
davac. Doskora smo, podse}amo, imali
snabdeva~a i potro{a~a, a tretman struje
kao robe jedva da je za`iveo. Zakonska re-
{ewa vi{e otvaraju mogu}nosti za uvo-
|ewe nove prakse, nego {to decidirano
struju uvr{}uju u robu. Sa aspekta stva-
rawa uslova za profitabilnost u energet-
skom sektoru to jeste prili~an napredak u
odnosu na decenije kada je elektri~na
energija tretirana kao op{te dobro i ci-
vilizacijska tekovina, koja nije mogla da
se prepu{ta tr`i{nim zakonima, ali je
tek po~etak.

I u drugim zemqama struju tretiraju kao
civilizacijsku tekovinu, ali i kao robu.
Problem, dakle, nije samo u tome {to se
struja, iako je i roba, i daqe smatra op-
{tim dobrom. Muka je {to jo{ nisu za`ive-
le metodologije koje realno vrednuju sve
elemente cene – tro{kove proizvodwe,
prenosa i distribucije elektri~ne energi-
je, kao i cenu nabavke na otvorenom t`i-
{tu. Zbog toga EPS i daqe mora iz sopstve-
nih sredstava da pokriva finansijski gu-
bitak na razlici izme|u uvozne i prodajne
cene kilovat-sata i da pri tom pronalazi
na~ine da u kona~nom godi{wem bilansu
poslovawa ne napravi mawak koji ne}e
imati ko da pokrije. Da ne pojede sam sebe.
Ove godine, zahvaquju}i nebu i ki{ama, iz-
vozu struje iz vode, kao i ne malim u{teda-
ma u poslovawu, EPS, ~ini se, ne}e gricka-
ti svoju supstancu. Ali, dokle }e EPS gle-
dati u nebo, sawaju}i novu elektranu? í

Anka Cvijanovi}

ILUSTACIJA: J. VLAHOVI]
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U Zapadnoj Evro-
pi cena megavat-
sata na Lajpci-

{koj berzi dostigla je
letos ~ak 2.000 evra. Struje
nije imalo gde da se kupi i
cene su zato i daqe vrto-
glavo i{le gore - ka`e Dra-
gan Vlaisavqevi}, direk-
tor Direkcije za trgovinu
elektri~nom energijom.

U PD “Elektrosrbija” ve}
su uveliko odmakle pri-
preme za otvarawe tr`i-

{ta elektri~ne energije.  Startna po-
zicija dru{tva mora da bude {to bo-
qa, kada EPS prestane da bude jedini
prodavac struje - isti~e Rodoqub
Markovi}, direktor PD.  

6

4

N e i z v e -
snosti u
vezi sa

kori{}ewem ugqa na
Kosovu i Metohiji
otvaraju novu strani-
cu strategije razvoja
kolubarskog i kosto-
la~kog ugqenog base-
na.  U toku je,  stoga,
razmatrawe mogu}no-
sti eksploatacije
ugqa u centralnom
delu le`i{ta na lo-
kaciji MZ “Vreoci”.

20

Jedina ispravna tarifna politika je
ona koja podr`ava razvoj tr`i{ta, koja
omogu}ava da se van wega i poslovnih

fondova energetskih subjekata vodi solidarna
socijalna politika - rekao je Radomir Naumov, mi-
nistar rudarstva i energetike, na otvarawu Dru-
gog JUKO CIRED-a. 

13

Posle obave{tewa Komisije za za-
{titu prava da nisu nadle`ni da od-
lu~uju o `albama doma}ih proizvo|a-

~a i formalno su se stekli svi potrebni uslovi
za nabavku digitalnih brojila i mernih grupa.  

17
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U 2007. godini
EPS  }e se na}i
pred velikim

izazovom - po~iwe moderni-
zacija polovine instalisa-
nih kapaciteta hidroelek-
trana,  koje su od vitalne
va`nosti za EES Srbije.

22

^inilo se da
je pitawe da-
na kada }e

Srbi na Kosmetu, na
osnovu donacije EPS-a,
dobiti urednije snab-
devawe strujom. Ali,
odgovor iz Pri{tine
posle dogovora o tome
na sastanku Radne gru-
pe za energetiku,  koju
~ine predstavnici Beo-
grada i Pri{tine,  jo{
nije stigao. 

24

Evropskoj uniji,  a po-
sebno Francuskoj,  vi-
{e nego ikada do sada

prete iskqu~ewa struje u periodi-
ma velike potro{we.  Takvo upozo-
rewe objavila je Savetodavna gru-
pa “Kapxemini” potenciraju}i
opadawe proizvo|a~kih rezervi
struje u tim periodima.

44

Na Kopaoniku se mnogo kopalo,  pa otuda - Kopa-
onik.  Nije se kopalo toliko u wivama,  vinogra-
dima i oko vo}waka,  koliko je kopana ruda.  

62
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[ta zna~i nesta-
{ica elek-
tri~ne energi-
je u regionu po-

kazalo se letos, krajem jula, u
Zapadnoj Evropi, kada je ce-
na megavat-sata na Lajpci-
{koj berzi dostigla cele dve
hiqade evra. Velike vru}ine
uve}ale su potro{wu, dotoci
bili mali, pa ugrejane re~ne
vode nisu mogle da dovoqno
hlade nuklearne elektrane i
niko nije mogao da proizve-
de onoliko struje koliko je
bilo potrebno. A nije imalo
gde ni da se kupi. Sa prose~-
nih 60 evra po megavat-satu,
cena je iz sata u sat vrtoglavo
i{la gore.

Ovako je Dragan Vlaisav-
qevi}, direktor Direkcije
EPS-a za trgovinu elektri~-
nom energijom, objasnio {ta
se mo`e dogoditi ako u na-
redne tri, ~etiri godine re-
gion jugoisto~ne Evrope, da-
kle ovaj na{, balkanski, ma-
kar i u jednoj od tih godina
zadesi velika su{a. 

– Mora}emo do 2011. godi-
ne – ka`e on – da gledamo u
nebo, kao poqoprivrednik
koji nije obezbedio navod-
wavawe svojih wiva. Razlog
tome je {to nije izgra|eno
dovoqno termokapaciteta,
pa snabdevenost elektri~-
nom energijom zavisi od do-
toka vode. I ne}e glavni
problem biti to {to }e cena
elektri~ne energije biti ve-
}a nego na berzama u Zapadnoj
Evropi, nego struje ne}e bi-
ti. I ako imate novca, ne}e-
te mo}i da je kupite. Ve} sada
je sasvim izvesno da }e od
2007. do 2011. godine vi{ak
imati samo Rumunija i Repu-
blika Srpska, a svi ostali
mawak. Bugarska, kao dosada-
{wi zna~ajni izvoznik,
uskoro zatvara dva bloka od
po 440 megavata u nuklearki
„Kozloduj“, a nove elektrane
tek treba da izgradi. I osta-
li planiraju gradwu novih

elektrana, ali treba pre`i-
veti do starta prvih blokova.
Uostalom, i mi }emo graditi
„Kolubaru B“, koja }e zna~aj-
no popraviti na{ polo`aj,
ali i wen zavr{etak se pla-
nira za kraj 2011. godine. 

No, ako bi se nebo smilova-
lo, kao u protekle tri godi-
ne, kako ka`e Vlaisavqevi},
EPS bi do kraja ove decenije
mogao jo{ sasvim dobro da
pro|e. Zahvaquju}i izuzetno
povoqnoj hidrolo{koj situa-
ciji, u protekle tri godine
mogli smo da zatvaramo elek-
troenergetski bilans i da
barem pribli`no „peglamo“
uvoz i izvoz. Na{e hidroe-
lektrane proizvodile su i do
~etiri milijarde kilovat-
sati vi{e nego u su{noj 1990,
na primer. 

– [tavi{e, i sa prose~nom
hidrologijom mi }emo imati
solidnu izbalansiranost
proizvodwe i potro{we,
ukoliko se ova bude kretala u
planiranim okvirima. Sa
prose~nom hidrologijom, u
elektroenergetskom bilansu
za idu}u godinu, kako ve} sa-
da sagledavamo, nedostaja}e
1,8 milijardi kilovat-sati.
To nije veliki mawak koji se
ne bi mogao nadomestiti u
elektroenergetski bogati-
jem okru`ewu. Problem je,
me|utim, {to u regionu nema
energije, tako da neki na{i
susedi ve} sada najavquju te-
{ko}e u snabdevawu svojih
potro{a~a na zimu – navodi
Vlaisavqevi}. 

On isti~e da revitalizo-
vane EPS-ove termoelek-
trane mogu da proizvedu jo{
oko dve milijarde kilovat-
sati godi{we, ali da je ne-
dovoqna proizvodwa ugqa i
da rudnici ne mogu da odgo-
vore potrebama uve}anih
termokapacita.

– Za osposobqavawe povr-
{inskih kopova ugqa po-
trebno je vi{e vremena nego
za revitalizaciju termoblo-

kova. Kasni se sa novim ru-
darskim kapacitetima, tako
da predstoje}i krizni peri-
od do~ekujemo sa tri milio-
na tona mawe ugqa nego {to
je potrebno za rad na{ih
termoelektrana. U proizvod-
wi elektri~ne energije to je
oko dve milijarde kilovat-
sati mawe na godi{wem ni-
vou. Da imamo dovoqno ugqa,
za EPS i Srbiju ne bi bilo
zime – nagla{ava Vlaisav-
qevi} i podse}a da se dve
tre}ine elektri~ne energije
u EPS-u proizvede u termoe-
lektranama. 

Na{ sagovornik smatra da
ipak, uprkos ovakvom stawu,
EPS i daqe ima {ansu da sa-

~uva svoje prednosti na regi-
onalnom tr`i{tu, koje je ove
godine veoma uspe{no de-
monstrirao prodajom vi{ko-
va energije i ostvariv{i iz-
voz kojim je maltene pokrio
ugovoreni uvoz za predstoje-
}u zimu. Zakqu~no sa 20. ok-
tobrom izvezao je oko 550 mi-
liona kilovat-sati u vredno-
sti od 22,2 miliona evra, a
ugovorio je uvoz oko 500 mi-
liona kilovat-sati, u vred-
nosti od 22,8 miliona evra.
On ka`e da EPS, uprkos ne-
dostatku ugqa za termoelek-
trane i neizvesnosti hidro-
logije, nema razloga da se od-
ri~e liderskih ambicija na
regionalnom tr`i{tu. 

NEDOSTATAK ELEKTRI^NE ENERGIJE U REGIONU MOÆE DA BUDE DRAMATI^AN

Kupiti elektranu
� U naredne tri, ~etiri godine odredi}e se prestiæ nacionalnih elektroprivre-
da, a EPS ima {ansu za liderstvo ako kupi barem jednu elektranu - veli Dragan
Vlaisavqevi}, direktor Direkcije EPS za trgovinu elektri~nom energijom

Dragan
Vlaisavqevi}

Nedostaje
tri miliona
tona ugqa:
Povr{inski
kop „Tamnava
– Zapadno poqe“
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– Nema tu ~arobnog {tapi-
}a. Zakoni ponude i potra-
`we su neumoqivi, ali jasni.
Ko bude imao energiju, bi}e
lider. Ako bude povoqna hi-
drolo{ka situacija, ona }e
biti povoqna za sve u okru-
`ewu. Ako, me|utim, nastupi
ijedna su{na godina, sve su
nade u ugaq, koga nema do-
voqno, a tada }e nastupiti i
dramati~na zbivawa na regi-
onalnom tr`i{tu. Jasno je
da ne mo`emo brzo da uve}a-
mo sopstvenu proizvodwu
ugqa, ali mo`emo da kupimo
jednu elektranu, na primer, i
da godi{we proizvedemo do-
datnih milijardu ili dve ki-
lovat-sati. To bi nam, bez
svake sumwe, obezbedilo i
sigurnost snabdevawa doma-
}eg tr`i{ta i liderski po-
lo`aj u regionu. Ako kupimo
elektranu, ima}emo pred-
nost u regionalnom elektro-

energetskom sektoru u sva-
kom pogledu – izri~it je Vla-
isavqevi}.

Na pitawe da li EPS, u si-
tuaciji u kakvoj jeste, sa ce-
nom struje koja ne pokriva
tro{kove proizvodwe, mo`e
uop{te da razmi{qa o kupo-
vini elektrane, direktor
Direkcije za trgovinu ka`e:

– Ja govorim o onome {ta
diktira tr`i{te, a odluka
je na dr`avi. Jedno je sigur-
no: kada energije nema do-
voqno, onda svaka proizvod-
wa mo`e da se revalorizuje.
Sa prose~nom hidrologijom,
EPS ima mawak energije
koji prelazi 1,5 milijardi
kilovat-sati godi{we. Sa

proizvodwom te kupqene
elektrane pokrivali bismo
potrebe doma}e potro{we,
da ne bismo morali da na-
bavqamo energiju i po dvo-
struko ve}oj ceni od sada-
{we ako nastane su{a. Uko-
liko bi, pak, bile dobre hi-
drolo{ke prilike, tu ener-
giju bismo prodavali. Ako
bismo kupili elektranu,
ili dve, koje mogu da proiz-
vedu izme|u jedne i dve mi-
lijarde kilovat-sati, to
ulagawe bi se isplatilo za
samo pet godina. Milijarda
kilovat-sati na visokom na-
ponu ve} idu}e godine ko-
{ta}e oko 55 miliona evra,
jer cene u regionu, i bez su-
{e, rastu godi{we od 10 do
15 odsto. Pogotovo }e biti
isplativa svaka hidroproi-
zvodwa, jer }e imati ve}u
marginu profita.

Vlaisavqevi} posebno na-
gla{ava da je va`no da se
{to pre kupi elektrana.
Prema wegovim re~ima, to
bi omogu}ilo da se u ove tri,
~etiri godine napravi veli-
ki posao. Posle 2012. bi}e u
regionu novih nekoliko
hiqada megavata, ali dotle je
u prednosti onaj ko mo`e da
pokrije svoje potrebe i jo{
vi{e onaj ko mo`e da izvozi
struju. [to se liderstva ti-
~e, lider mo`e da bude samo
onaj ko ima ve}u sopstvenu
proizvodwu od potreba doma-
}eg tr`i{ta. 

Ideja da EPS kupi elek-
tranu nova je i zanimqiva,
naro~ito kada se stavi u kon-
tekst zagovarawa privatiza-
cije delova EPS-a i mi-
{qewa iz pojedinih krugova
da status dr`avnog preduze}a
usporava restrukturisawe
kompanije.

Odgovor Vlaisavqevi}a
na ovakvo gledawe je primer
~e{kog ^EZ-a, koji je tako|e
dr`avno preduze}e, a kupuje
i elektrane i distribucije. 

– Kada je re~ o restruktu-
risawu, onda treba da je ja-
sno da je EPS u tehni~kom i
tehnolo{kom pogledu ve} u

Evropi. Zahvaquju}i tome,
mi smo ove godine pokazali
da imamo zavidnu konkurent-
nost u regionu. Pitawe je gde
smo stigli sa otvarawem tr-
`i{ta, kako u odnosu prema
drugima, tako i na unutra-
{wem planu. Ta~no je da je
elektri~na energija i civi-
lizacijska tekovina i roba.
No, dok god wena cena ne bu-
de pokrivala tro{kove pro-
izvodwe, prenosa i distri-
bucije, nema pravog unutra-
{weg tr`i{ta. Tek kada se
neki od na{ih tridesetak
velikih kupaca bude odlu~io
da zatra`i status kvalifi-
kovanog i po~ne da kupuje
struju i od nekog drugog, a ne
samo od EPS-a, po~e}e pravo
otvarawe unutra{weg tr`i-
{ta. Svi oni imaju pravo da
budu kvalifikovani, ali te-
{ko da }e raskinuti ugovore
sa EPS-om, jer }e kod svakog
drugog morati da pla}aju ve-
}u cenu struje – ka`e Vlai-
savqevi}.

Na{ sagovornik skre}e
pa`wu da ne bi bilo dobro
da se unutra{we tr`i{te
brzo otvori. Taj proces treba
da te~e postepeno, kako bi se
izbegao drasti~an skok cena
struje, koje bi sigurno iza-
zvalo naglo otvarawe. U me-
|uvremenu, stawe na doma}em
tr`i{tu uredi}e se dobrim
delom kada Agencija za ener-
getiku donese metodologiju
za obra~un tro{kova proiz-
vodwe, prenosa i distribu-
cije. To }e pomo}i da se real-
nije sagledaju tr`i{ni od-
nosi i da se objektivnije
procewuje koga dr`ava treba
da subvencioni{e.

– Kada bismo na{a 32 veli-
ka kupca, koji godi{we tro-
{e vi{e od tri milijarde
kilovat-sati, pustili na tr-
`i{te, onda EPS ne bi imao
gubitak zbog razlike izme|u
kupovne i prodajne cene
energije. Tako|e, mi uop{te
nemamo kategoriju komerci-
jalnog kupca. Kod nas na ni-
skom naponu istu cenu struje
pla}aju i doma}instva i pro-

fitabilne organizacije.
Ako penzioneri nemaju do-
voqno prihoda da pla}aju ve-
}u cenu, da li dr`ava treba
da subvencioni{e i banke?
Upravo se to radi, a Evropa
ne prepoznaje takvu vrstu sub-
vencije. Uostalom, ako u Beo-
gradu, na primer, postoji ka-
tegorija stanovnika koja do-
bija povlasticu u pla}awu
komunalnih usluga, za{to ne
bi takav socijalni kriteri-
jum bio primewen i na pla-
}awe struje? Dr`ava treba da
subvencioni{e one koji ne
mogu da plate, ali svi ostali
morali bi da pla}aju cenu ko-
ja pokriva tro{kove prema
va`e}im standardima – obja-
{wava Vlaisavqevi} i doda-
je da u pogledu tr`i{nih od-
nosa u regionu EPS, u celi-
ni gledano, ne zaostaje za
ostalim elektroenergetskim
kompanijama.

– Region jugoisto~ne Evro-
pe je u prvoj (po~etnoj) fazi
otvarawa tr`i{ta i EPS je
deo toga tr`i{ta. [tavi{e,
spreman je da prati daqi raz-
voj u regionu. U drugoj fazi
je Zapadna Evropa, a u tre}oj
su Skandinavske zemqe – ob-
ja{wava on. 

Na pitawe da li uspe-
{nost ve} prvog tendera za
uvoz struje za zimu mo`e da
ilustruje osposobqenost
EPS-a za tr`i{no poslo-
vawe, budu}i da je Hrvatska
elektroprivreda poni{tila
i drugi svoj tender za nabav-
ku struje, na{ sagovornik ka-
`e da mo`e i da je EPS na
ovom tenderu, i to samo za
zimski uvoz, dobio 10 odsto
ni`u cenu nego {to je HEP
imao ponude i u ponovqenom
poku{aju da kupi struju na
godi{wem nivou, u bandu.

– Ipak – smatra Vlaisav-
qevi} – bez odgovaraju}e ce-
ne svog proizvoda na unutra-
{wem tr`i{tu, EPS i daqe
nosi teret kompanije koja
pre`ivqava. To mo`e da
podnosi dr`avno preduze}e,
ali privatnici ne}e. Inte-
res privatnika nije da pre-
`ivi, ve} da stvara profit.
Zato bi privatizacija bilo
kog dela EPS-a za krajweg
potro{a~a zna~ila pove-
}awe, a nikako smawewe ce-
ne struje. í

Anka Cvijanovi}

– Za tre}eg operatera mobilne telefonije u Srbiji cena li-
cence je 320 miliona evra. Kada bi neko sada odlu~io da uvede
jo{ neki subjekt u elektroenergetski sektor, na primer da
snabdeva tarifne potro{a~e, cena za tu licencu bila bi – nu-
la, pod uslovom da se elektri~na energija kupuje na tr`i{tu.
U stvari, vrednost te licence ne bi uop{te mogla finansijski
da se iska`e, zbog sada{we cene struje u Srbiji kod krajweg
potro{a~a, jer je ekonomski, dakle i finansijski, neisplativa
– isti~e Vlaisavqevi}.

Licenca bez cene
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RAZGOVOR S POVODOM

UPrivrednom dru-
{tvu „Elektrosr-
bija d.o.o. Kraqe-
vo“, ve} se uveliko

odmakle pripreme za pred-
stoje}u liberalizaciju i
otvarawe tr`i{ta elek-
tri~ne energije. Tom ciqu,
zapravo, podre|eno je sve
{to se radi jer startna po-
zicija dru{tva mora da bu-
de {to boqa kako bi se
spremno do~ekao dan kada
}e EPS prestati da bude je-
dini prodavac elektri~ne
energije tarifnim
i preostalim kup-
cima u Srbiji i ka-
da }e prodaja struje
biti prepu{tena
zakonima tr`i{ta. 

– Zavr{ena je no-
va organizacija ra-
da sa sistematiza-
cijom koja }e dru-
{tvu nametnuti vi-
{e zna~ajnih pro-
mena, ali i nove
obaveze i poslove. Uvodimo
sistem kvaliteta „best in
class“ kako bi bez gre{ke
funkcionisalo sve na „pu-
tu“ do zadovoqnog kupca. Ja-
~a se, tako|e, i informa-
ti~ka baza, kao prava podr-
{ka svim poslovnim funk-
cijama Uz sve to, ostvaruje-
mo i planske zadatke – na-
plata potra`ivawa je sto-
procentna, izgradwa novih
distributivnih objekata i
niskonaponske mre`e, je
iznad plana...U tome je pre-
ba~en iznos planiranih
sredstava, zbog ~ega je i ura-

|en rebalans tog dela pla-
na, jer jednostavno novca za
to ima, pa je red da sve {to
mo`emo i uradimo, obja-
{wava na po~etku razgovo-
ra za „kWh“ Rodoqub Mar-
kovi}, direktor PD „Elek-
trosrbija, d.o.o. Kraqevo“. 

-Osnovna koncepcija no-
ve organizacije rada i si-
stematizacije radnih me-
sta, sa delatnostima poslo-
vawa i radnim jedinicama,
preve{}e dru{tvo u moder-
niju i ekonomski doterani-

ju firmu. Subjekti privred-
nog dru{tva bi}e ogranci,
raniji delovi preduze}a.

Ali, tu }e biti vi{e novi-
na, a najva`nija je da }e se

poslovawe umesto u do-
sada{wih 18, organi-
zovati u osam ograna-
ka. Time se prevazila-
zi dosada{wa wihova
nejednakost i oni se
po svim parametrima
poslovawa ujedna~ava-
ju. Vi{e, zna~i, ne}e
postojati veliki delo-
vi, kao {to su to, reci-
mo, bili u Kru{evcu,
Kraqevu, ^a~ku ... od-

nosno patuqasti u drugom
konzumnom podru~ju. Taj od-
nos je, {to se veli~ine ti-

~e, iznosio i 1:7. Tih osam
ogranaka bi}e sredwe veli-
~ine. Prilikom odre|i-
vawa ogranaka, po{tovali
smo teritorijalnu zastu-
pqenost kako bi nove po-
slovnice i radne jedinice
bile embrion distribucije
elektri~ne energije na ni-
vou mnogobrojnih op{tina
na ovom konzumnom podru~-
ju (ovo dru{tvo prostire se
na tre}ini teritorije Sr-
bije). Na taj na~in kupcima
elektri~ne energije omogu-
}ava se da najefikasnije
ostvaruju osnovne potrebe –
od urednog snabdevawa
elektri~nom energijom do
dobijawa elektroenerget-
ske saglasnosti, nastavqa
Markovi}.

Samim tim, jednako }e se
tretirati i wihovi pro-
blemi, jer vi{e ne}e biti
malih i velikih distribu-
tivnih punktova, isti~e
na{ sagovornik. Ne posto-
ji ni bojazan od prelivawa
sredstava iz op{tine u op-
{tinu, ili iz jednog regio-
na u drugi. Ovakvo ukrupwa-

RODOQUB MARKOVI], DIREKTOR PD „ELEKTROSRBIJA, D.O.O.“

Pripreme za tr`i{nu
utakmicu
� Nova organizacija rada privrednog
dru{tva, licence za obavqawe energet-
ske delatnosti, dobra naplata, standardi
propisani evropskim sistemom kvalite-
ta i gradwa distributivnih objekata iz-
nad plana, ja~aju pozicije firme u susret
predstoje}em otvarawu træi{ta elek-
tri~ne energije

U novoj {emi sistematizacije radnih mesta, kako isti~e
Markovi}, a koja je po nekim bitnim elementima striktno odre-
|ena, predvi|eno je da }e u ovom dru{tvu ukupno biti 3.530
radnika. Za zaposlene koji se, po woj, prika`u kao tehnolo{ki
vi{ak, bojazan da ostanu bez posla ne postoji. Oni }e ostati u
radnom odnosu, s tim {to }e imati i mogu}nost da, uz stimula-
tivnu otpremninu, odu iz firme. Predvi|eno je da se uporedo
sa odlascima, popuwavaju i deficitarna radna mesta, na koji-
ma nedostaju, pre svega, visokostru~ni kadrovi. Odlasci
stru~nih i iskusnih kadrova, uglavnom zbog neadekvatnog na-
gra|ivawa, doprineli su nesta{ici prvenstveno mla|ih ka-
drova i to svejedno da li je re~ o stru~wacima pravnog, eko-
nomskog ili elektroin`ewerskog profila. 

Potrebni kadrovi

Zna~ajne investicije
U ovoj godini pokrenuto je vi{e zna~aj-

nih investicija koje, pre svega, treba da
stati~ki stabilizuju niski i sredwi na-
pon. Za kvalitetnije napajawe kupaca plan
izgradwe i rekonstrukcije objekata bio je
obiman. Radi se na 311 TS 10(20) 0,4 kV, za-
tim na 336 kilometara vodova 10(20) kV i
na 926 kilometara mre`e niskog napona.
Zameni}e se do kraja godine izme|u 20.000
– 25.000 stubova, {to zahteva znatan finansijski izdatak, ali
i veliki broj utro{enih ~asova rada. Dotrajala oprema bi}e
promewena u trafo-stanicama 110 i 35 kV i bi}e modernizovan
sistem za{tite. U poodmakloj fazi je i {irewe nove tehnologi-
je za daqinsko upravqawe, kako bi se omogu}ile efikasnije
intervencije i nadgledawe sistema. Zna~ajna sredstva ulo`e-
na su i u daqe {irewe informati~ke opreme. 

U 2006. godini zavr{ena je izgradwa nove TS 35/10 kV u ]i-
}evcu, a u zavr{noj je fazi podizawe trafo-stanica na Zlati-
boru (110/30 kV), odnosno u Peckoj i Modrici (35/10 kV), daleko-
voda 35 (10) Ra`ana-Div~ibare, kao i rekonstrukcija 35 kV da-
lekovoda Jan~a – Duga Poqana. Iz kredita Svetske banke po~e-
la je i izgradwa nove TS 110/20 kV u Ma~vanskoj Mitrovici. U
ED Kru{evac, tako|e, zavr{ena je izgradwa poslovnog prosto-
ra, a u ED Kraqevo pri kraju je renovirawe poslovne zgrade. Bi-
}e, tako|e, ura|eno, i novih 1.500 kilometara nikonaponske
mre`e, ~ija }e sanacija potrajati jo{ najmawe pet godina.

RODOQUB MARKOVI]
direktor PD „Elektrosrbija, d.o.o.“

Kupcima elektri~ne energije
omogu}ava se da najefikasnije

ostvaruju osnovne potrebe – od
urednog snabdevawa elektri~nom

energijom do dobijawa
elektroenergetske saglasnosti
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vawe, me|utim, omogu}ava
da pojedini ogranci, kao i
radne jedinice, preko za-
jedni~ke kase dru{tva, lak-
{e i br`e realizuju pojedi-
ne investicione zahvate.

Zna~i, odre|eni poslovi
bi}e grupisani na nivou
dru{tva, dok }e preostali
kada je to i poslovno boqe
biti dislocirani.

U dosada{wem peridu go-
dine realizovani su osnov-
ni parametri poslovawa – u
snabdevawu kupaca elek-
tri~nom energijom, napla-
ti potra`ivawa, odr`a-
vawu elektroenergetskog
sistema, investicijama, kao
i u vezi sa pripremama za
zimsku sezonu. Imaju}i u
vidu da na doma}em tr`i-
{tu EPS uskoro ne}e biti
jedini prodavac elektri~-
ne energije u toku su usagla-
{avawa i uklapawa u novi
Zakon o energetici. 

– „Elektrosrbija“ je od
Agencije za energetiku Sr-
bije dobila ~etiri licence
za obavqewe energetske de-
latnosti, za koje je i konku-
risala. Imaju}i u vidu da su
uslovi za wihovo dobijawe
bili organizacija rada i
stawe elektroenergetskih
objekata, kao i da je ovo dru-
{tvo licence dobilo kao

~etvrti pravni subjekat ,
posle jedne slovena~ke
firme, EPS-a i PD „Elek-
trovojvodina“, veoma smo
zadovoqni, isti~e Marko-
vi}. Sve to svedo~i o mogu}-

nostima dru{tva da se u na-
rednih deset godina kao li-
cencirani subjekat ravno-
pravno ukqu~i u tr`i{nu
utakmicu. Licence, zna~i,
nikako nisu samo
forma, nego iz wih
proizilazi i su{ti-
na poslovawa. Jer,
recimo, ukoliko se
poka`e da se „pravi-
la igre“ ne po{tuju,
Agencija }e oduzi-
mati licence.

– Svoje obaveze re-
dovno izmirujemo.
Posti`emo stopro-
centnu mese~nu na-
platu potra`ivawa,
a napla}en je i deo starog
duga – isti~e Markovi}.
Koliki je to posao naj-
boqe ilustruje podatak –
prose~na mese~na faktura
za naplatu nam je dve mili-
jarde dinara. U zavisnosti
da li je re~ o zimskom ili
letwem periodu naplati-
mo izme|u 1,6 i 1,7 mili-
jardi dinara. A taj preo-
stali te{ko naplativ deo
odnosi se na potro{a~e za-

{ti}ene po raznim osno-
vama, zatim na pojedina
privredna preduze}a i po-
sebno na firme koje se na-
laze u procesu restruktu-
risawa (otpust samo tog
duga je u iznosu od 1,5 mi-
lijardi dinara). 

Zna~i, bez obzira na
ostvarene zadovoqavaju}e
rezultate, veliki odliv
sredstava i te{ko}e u na-
plati uticali su na naru-
{eno stawe likvidnosti,
koje je dospelo na tole-
rantnu ivicu, upozorava
Markovi}. 

Preduze}a koja nisu zavr-
{ila proces privatizacije
te{ko izmiruju i teku}i
dug i predstavqaju veliko
optere}ewe za EPS. Pose-
ban problem za naplatu na-
{eg PD je ~iwenica da je
na na{oj teritoriji sme-
{ten i najve}i deo poten-
cijala iz vojnog programa
Srbije. Oni te{ko pla}aju
struju. Zna~ajan deo duga ne
izmiruju, tako|e, ni rudni-
ci sa podzemnom eksploata-
cijom. Na sve to, treba do-
dati socijalu koja jo{ nije
izneta iz EPS-a. 

– Borimo se da odr`imo i
podignemo likvidnost da
bi, izme|u ostalog, podmi-
rili dobavqa~e i druge
partnere koji rade za ovo
privredno dru{tvo. Sma-
tram da je procenat redov-

nih plati{a, od oko 75 od-
sto, ipak relativno visok.
Mana je, me|utim, to {to je
u naplati faktura jo{ ve-
liko u~e{}e `ivog rada.
Na kraju, ali kao najva`ni-
je, na ukupne poslovne re-
zultate i te kako uti~e ne-
realna i depresirana cena
elektri~ne energije. Bez
wenog odgovaraju}eg nivoa
nema ni potrebne reproduk-
cije, {to zna~i da se ne

obezbe|uje ni realan razvoj.
Do sada postignuta proiz-
vodwa, kao i uredno snabde-
bawe kupaca elektri~nom
energijom je ostvareno i
„na mi{i}e“. Bez obzira na
to, elektroprivreda se od
svih privrednih grana prva
revitalizovala i ukqu~ila
u evropski sistem. Ovakva
politika, stoga, predstav-
qa ko~nicu daqeg razvoja i
privrede i dr`ave, tvrdi
Markovi}.

Poslovawe „Elektrosr-
bije“ optere}uju i gubici
elektri~ne energije. Za
protekli period godine
dostigli su 14,67, dok je
bilo planirano da }e iz-
nositi 13,64 odsto. Do wi-
hovog rasta od skoro jedan
odsto u odnosu na plan, do-
{lo je uprkos razra|enoj
metodologiji za wihovo
smawivawa. 

– Osnovni razlozi za taj
problem su zastarelost
brojila i wihovo nedo-
voqno ba`darewe. U dva
navrata, stoga, bio je ras-
pisivan tender za nabavku
mawih koli~ina tih ure|a-
ja, ali oba puta bio je od
doma}ih proizvo|a~a bro-
jila osporen i potom poni-
{ten. Zbog lo{e distribu-
tivne mre`e, kao i zastare-
lih i neba`darenih broji-
la, za pojedina podru~ja gde
su oni najve}i ( u Novom

Pazaru iznose ~ak
28,8 a u Loznici oko
19 odsto) preokret je
mogu} samo sa novim
brojilima sa daqin-
skim upravqawem,
odnosno iskqu~i-
vawem, pre svega, ku-
paca koji neovla-
{}eno koriste elek-
tri~nu energiju. U
tim podru~jima, nai-
me, visok je i proce-
nat kra|e struje, a

wihova naplata preko su-
dova, zbog blagih sankcija,
ne daje ve}e rezultate. Bez
pomo}i sudova, koji imaju
razli~itu sudsku praksu za
ista krivi~na dela, taj, po
meni, dr`avni problem,
ne}e biti re{en samo me-
rama koje preduzimamo mi,
nagla{ava Rodoqub Mar-
kovi}. í

Miodrag Filipovi}

Postignuta proizvodwa, kao i
uredno snabdebawe ostvareno je

i „na mi{i}e“. Bez obzira na to,
elektroprivreda se od

svih privrednih grana prva
revitalizovala i ukqu~ila

u evropski sistem

Investicioni prodor
u 2006. godini
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Po~etak rada kapi-
talno remontova-
nog bloka A -1 u
TE “Nikola Te-

sla“, sa potrebnom automa-
tikom,  upravqa~kim ure-
|ajima i modernim elek-
trofilterskim postroje-
wem, za nas je posebno zna-
~ajno zato {to su poslovi
ura|eni sopstvenim sred-
stvima i doma}om pame}u.
Sada{wi trenutak je veo-
ma va`an za eneregetiku i
proizvodwu elektri~ne
energije, jer je TE “Niko-
la Tesla“  oslonac srpske
elektoprivrede. Podr`a-
vam stavove koji se odnose
na na{e zajedni~ke potre-
be, kao i napore da se iz-
meni slika i politika u
dr`avi, kada je re~ o elek-
troenergetici, rekao je
Radomir Naumov, mini-
star rudarstva i energeti-
ke, u Obrenovcu, na sve~a-
nom predstavqawu projek-
ta tehnolo{ke i ekolo-
{ke modernizacije bloka
A-1 u TE “Nikola Tesla“.

Sve~anoj promociji, ko-
jom je ozvani~en zavr{e-
tak kapitalnog remonta,
pored ministra rudarstva
i energetike prisustvo-
vali su i Aleksandar Po-
povi}, ministar nauke i
za{tite `ivotne sredi-
ne, dr Vladimir \or|e-
vi}, generalni direktor
JP EPS, Bo{ko Buha, di-
rektor PD TENT, pred-
stavnici izvo|a~a rado-
va, grada i ustanova Obre-
novca, poslovni partneri
i drugi. 

Projekat tehni~ke i

ekolo{ke modernizacije
bloka A-1 prikazao je Mi-
hajlo Nikoli}, direktor
TENT A, koji je posebno
ukazao na to da je u posled-
wih pet godina emisija
~estica smawena sa 37.000,
na mawe od 7.000 tona na
godi{wem nivou.

Govore}i o ekolo{kom
aspektu ura|ene moderni-
zacije i rekonstrukcije
elektrofiltera, mini-
star Popovi}, je posebno
istakao opravdanost uvo-
|ewa ekolo{kih taksi,
koje pla}aju zaga|iva~i, s
tim da se tako prikupqena
sredstva usmeravaju u pro-
jekte ~ija realizacija do-
prinosi otklawawu pro-
blema u ekologiji.

- Ministarstvo je pono-
sno {to se rezultati takve
politike danas ovde vide.
Su{tina je u tome da se
borimo sa nasle|enim

problemima, a koji su go-
milani godinama, kao i to
da smo sposobni da svojim
novcem i pame}u ovu zemqu
unapre|ujemo, istakao je
Popovi}.

U kapitalni remont
bloka A-1 Elektroprivre-
da Srbije je ulo`ila 12
miliona evra iz prihoda
ostvarenih prodajom elek-
tri~ne energije. Od ovog
iznosa deset miliona evra
je usmereno u doma}e
firme i institute koji su
bili anga`ovani na ovom
poslu. I u narednom peri-
ou EPS }e ulagati sop-
stvena sredstva u obnovu i
modernizaciju postroje-
wa, uz punu saradwu sa do-
ma}om privredom.

- Za sve te aktivnosti
potreban je novac, nagla-
sio je dr Vladimir \or|e-
vi}, generalni direktor
EPS-a. - A da bi EPS po-

stao ugledna kompanija i
lider u regionu, potrebno
je da se u naredne ~etiri
godine ulo`i tri mili-
jarde evra, od ~ega samo
500 miliona evra u za{ti-
tu `ivotne sredine, a u
narednih devet godina
jo{ 700 miliona evra. Sa
najni`om cenom elek-
tri~ne energije u Evropi,
ovaj novac EPS ne mo`e
da obezbedi. Sa ovom ce-
nom nema razvoja, nema po-
slova za desetine hiqada
qudi u srpskim firmama,
nema za{tite `ivotne
sredine, nema ve}ih koli-
~ina doma}e struje, nema
strate{kih partnera, a ni
tr`i{ta elektri~ne
energije. Sa ovom cenom,
Srbiju ~eka sve ve}i uvoz
struje, rekao je \or|evi}
i ukazao na ~iwenicu da
Srbija vi{e od 20 godina
nije izgradila ni jednu
elektranu i da je krajwe
vreme za velike investi-
cije u elektroenergetiku.

Posle razgledawa novih
postrojewa u~esnici
predstavqawa ovog blika
odali su puno priznawe
izvo|a~ima ovog zna~ajnog
posla, koji su zahvaquju}i
tome, stekli i dodatne re-
ference za naredne po-
slove. í

K. Jani}ijevi}

PREDSTAVQAWE PROJEKTA TEHNI^KE I EKOLO[KE MODERNIZACIJE BLOKA A-1 TENT

Doma}a 
i sredstva 
i pamet
� U posledwih pet godina emisija
~estica smawena sa 37.000, na mawe
od 7.000 tona na godi{wem nivou

PD TENT dosledno sprovodi strategiju EPS-a - obnova, revi-
talizacija i modernizacija elektrana, kako bi se pove}ala
proizvodwa elektri~ne energije i smawio uvoz. Ovi objekti i
zavr{eni poslovi ukazuju na ono {to je i nesporno - da je elek-
troprivreda i motor razvoja srpske privrede. Uz poslove mo-
dernizacije, prema re~ima Bo{ka Buhe, direktora PD TENT u
TENT, istovremeno, realizuje se i rast proizvodwe. U ovoj go-
dini, do sada je proizvedeno vi{e od 1,4 milijardi kilovat-~a-
sova elektri~ne energije iznad plana. A do kraja godine bi}e,
na primer, proizvedeno dve milijarde kilovat-~asova elek-
tri~ne energije vi{e nego u 2001. godini. To je i proizvodwa
jednog bloka od 350 megavata, a {to je bio i ciq kada se ulazi-
lo u proces revitalizacije i modernizacije.

Uz modernizaciju, uspe{na proizvodwa

U kapitalni remont bloka
A-1 EPS ulo`io 12 

miliona evra: sa 
predstavqawa projekta

tehni~ke i ekolo{ke 
modernizacije ovog 

postrojewa 
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Elektroprivreda Srbije
potpisala je 18. oktobra ugo-
vor vredan 30 miliona evra
sa konzorcijumom GO[A-
FOM o isporuci i monta`i
transportnog sistema za ve-
liki BTO sistem za povr-
{inski kop „Drmno“ u Ko-
stolcu. Izgradwa i monta`a
celog BTO (bager-traka-od-
laga~) sistema vredna je 60
miliona evra, a sredstva je
obezbedila Elektroprivre-
da Srbije iz prihoda ostva-
renih prodajom elektri~ne
energije. GO[A-FOM }e
proizvesti ugovorenu opre-
mu uz in`ewering nema~kog
Takrafa, {to prakti~no
zna~i da }e polovina posla
na kompletnom sistemu biti
poverena doma}oj privredi.
Potpisivawu ugovora prisu-
stvovali su Radomir M.Nau-
mov, ministar rudarstva i
energetike, Vladimir \or-
|evi}, generalni direktor
EPS-a sa predstavnicima
poslovodstva, Sr|an Dimi-
trijevi}, predstavnik kon-
zorcijuma GO[A – FOM i
Dragan @ivkovi}, direktor
Privrednog dru{tva „Term-
oelektrane i kopovi Kosto-
lac“, sa saradnicima. 

Elektroprivreda Srbije
nastavqa velike investici-
je koje i u narednim godina-
ma treba da obezbede stabil-
no snabdevawe Srbije ugqem
i elektri~nom energijom.
Posle oporavka i moderni-
zacije termoelektrana, na
redu je ulagawe u rudarski
sektor, rekao je \or|evi}, –
EPS jo{ jednom dokazuje da
je najve}i pokreta~ doma}e
privrede. Te{ko je nabroja-
ti sve doma}e firme koje su
rade}i za EPS sticale re-
ference. To im je i omogu}i-
lo saradwu sa velikim svet-
skim kompanijama koje na
wih ra~unaju kada ugovaraju

poslove u Srbiji. Kada im je
cena korektna i kada garan-
tuju kvalitet koji zahteva
EPS, ima}e posla u na{oj
elektroprivredi. Zato i is-
ti~emo da }e razvoj EPS-a
pokrenuti i srpsku privre-
du. U naredne ~etiri godine
EPS planira da ulo`i tri
milijarde evra u velike raz-
vojne projekte. Veliki deo
tog novca bi}e usmeren u do-
ma}e firme, naglasio je
\or|evi} i ukazao na ~iwe-
nicu da su u prethodne ~eti-
ri godine termoelektrane u
EPS-u revitalizovane, opo-
ravqene i modernizovane. –
Samo zahvaquju}i rekordnoj
proizvodwi u postoje}im ka-
pacitetima, uspevamo da za-
dovoqimo potrebe kupaca
elektri~ne energije u Srbi-
ji. Pro{la godina bila je
rekordna, jer sa istim elek-
tranama ostvaruje se proiz-
vodwa koju su postizale i ka-
da su bile 16 godina mla|e.

Ali, posebno je naglasio
\or|evi}, bez ugqa nema ni
elektri~ne energije, bez
obzira na to koliko su
termoelektrane spremne.
Zato }e u narednim godina-
ma investicije u rudarski
sektor, uz projekte za{tite
`ivotne sredine, biti u vr-
hu prioriteta. Znamo, zna-
~i, {ta je sve potrebno da se
uradi kako bi i u narednim
decenijama Srbija imala
dovoqno elektri~ne ener-
gije. @elimo da se razvija-
mo, da gradimo, da sara|uje-
mo sa velikim elektropri-
vredama, da budemo stabi-
lan energetski oslonac dr-
`ave, kao i – pokreta~ raz-

voja doma}e privrede, za-
kqu~io je \or|evi}.

– To je po vrednosti i naj-
ve}i ugovor koji je GO[A-
FOM potpisala u posledwih
15 godina. Izuzetno uspe{na
poslovna saradwa u du`em
vremenskom periodu karakte-
ri{e odnose EPS-a i GO[E
i za pet godina u EPS-u ura-
dili smo poslove u vrednosti
oko 35 miliona evra. Ovaj
ugovor je sna`an podsticaj
koji obezbe|uje visok proce-
nat uposlenosti na{ih, kao i
kapaciteta doma}ih firmi
sa kojima sara|ujemo, istakao
je Dimitrijevi}.

Rok za zavr{etak izrade i
monta`e opreme i pu{tawa
Petog BTO sistema u rad je
23 meseca od potpisivawa
ugovora, odnosno posledwi
kvartal 2008. godine. Posta-
vqawe kompletnog sistema
omogu}i}e da se proizvodwa
otkrivke na kopu „Drmno“
pove}a sa sada{wih oko 25
na 40 miliona kubika ~vrste
mase godi{we. Time se stva-
raju uslovi i za pove}awe go-
di{we proizvodwe ugqa sa
6,5 na devet miliona tona na
kopu „Drmno“. Sa novim ko-
li~inama ugqa obezbedi}e
}e se stabilno snabdevawe
TE „Kostolac“ A i B. Preba-
civawem dela opreme sa ko-
pa „]irikovac“ na kop
„Drmno“, i pove}awem pro-
izvodwe ugqa na PK Kosto-
lac“ stvaraju se uslovi za
eventualnu izgradwu novog
bloka, snage 300 megavata. í

K. Jani}ijevi}

INVESTICIJE EPS-a U RUDARSKI SEKTOR

Posao sa „Go{om“ vredan
30 miliona evra
� Novi sistem omogu}i}e dostizawe projektovanog ka-
paciteta na PK „Drmno“

Peti BTO sistem na povr{inskom kopu „Drmno“ bi}e jedan od
najmodernijih i najve}ih sistema, ne samo na kopovima u Srbiji,
ve} i u Evropi.

Ovaj jalovinski sistem }e ~initi bager SrS 200 (proizvo|a~ je
Takraf, Nema~ka), zatim sedam kilometara traka {irine 2000
mm (koju }e isporu~iti GO[A-FOM I Takraf) i odlaga~ A2SrB-
8500 (Krup). Rad sistema je u potpunosti automatizovan sa fre-
kventnom regulacijom. Ukupna te`ina kompletne opreme je 7.200
tona a kapacitet sistema je 6.600 kubika ~vrste mase na sat.

Najve}i u Evropi

Potpisivawe
ugovora-nova {ansa

doma}e privrede

PK „Drmno“– dostizawe
projektovanog kapaciteta
uz pomo} novog sistema
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PREDSEDNIK SRBIJE BORIS TADI] POSETIO HE „\ERDAP“

Hitna obnova „\erdapa 1“
� Boris Tadi} odao priznawe radnicima na{e najve}e hidroelektrane  za uspe{no
odræavawe ovog elektroenergetskog objekta

Predsednik Repu-
blike Srbije, Bo-
ris Tadi}, obi{ao
je 30. oktobra Hi-

droelektranu ‘’\erdap 1’’, u
okviru posete op{tini
Kladovo. U srda~nom i
spontanom dru`ewu i raz-
govoru sa radnicima prve
dunavske elektrane, koje je
zatekao na remontu 1. agre-
gata, predsednik Srbije
odao im je priznawe za uspe-
{no odr`avawe ovog, kako
je  rekao, impresivnog elek-
troenergetskog objekta. Is-
ti~u}i zna~aj HE „\erdap
1“, kao okosnice elektroe-
nergetskog sistema zemqe, u
izjavi brojnim novinarima,
Tadi} je naglasio zna~aj re-
vitalizacije ove hidroe-
lektrane, koja je 16.maja ove
godine „proslavila“ 34. go-
dine rada.

Taj slo`en zahvat trebalo
je da se finasira u okviru
realizacije ruskog klirin-
{kog duga prema Srbiji, kao
delu nekada{we Jugoslavi-
je. Ali, naknadno iskrsla
nere{ena pravna pitawa,
odlo`ila su po~etak revit-

zalizacije, iako su pripre-
me uspe{no obavqene. Ru-
munski partner, me|utim,
privodi kraju revitaliza-
ciju svog dela zajedni~ke hi-
droelektrane na Dunavu,
{to samo potvr|uje da se sa
tim poslom ne sme vi{e ~e-

kati. Jer, zastarelost wego-
vih agregata predstavqa po-
tencijalnu opasnost za nove
kvarove na postrojewima,
{to zna~i da se vi{e ne
obezbe|uje potrebna sigur-
nost wihovog rada. Predsed-
nik Tadi} istakao je, stoga,

da }e li~no posredovati da
se sa ruskim partnerom {to
pre re{e postoje}i proble-
mi i da se tako obezbede
uslovi za po~etak revitali-
zacije HE ‘’\erdap 1’’. í

^. D.

U EPS-U POTPISAN UGOVOR SA NOVIM VELIKIM KUPCEM ENERGIJE

Struja za fabriku u Majdanpeku
Elektroprivreda Srbije

potpisala je pro{log mese-
ca svoj prvi ugovor o snabde-
vawu elektri~nom energi-
jom budu}eg kvalifikova-
nog kupca. To je slovena~ko
preduze}e „Feroprofil“,
koje }e uskoro po~eti da
gradi fabriku ferolegure
u Majdanpeku. „Feroprfil“
je deo slovena~kog Udru`e-
wa za proizvodwu karbida i
ferolegure „TDR – Meta-
lurgija“, a fabriku u Maj-
danpeku gradi}e po princi-
pu „grinfild investicije“. 

Kako je re~eno, ugovor }e
stupiti na snagu kada slove-

na~ki investitor od Agen-
cije za energetiku Srbije
dobije status kvalifikova-
nog kupca i bude prikqu~en
na prenosnu mre`u. Od tog
trenutka ovaj novi veliki
kupac u Srbiji preuzima}e
od EPS-a 7,9 miliona kilo-
vat-sati mese~no za potrebe
svoje proizvodwe. Predvi|a
se da }e ova nova fabrika,
kakvu Srbija do sada nije
imala, biti izgra|ena do
kraja idu}e godine i da }e
godi{we proizvoditi oko
20 tona ferolegure, koju ko-
riste, pre svega, `elezare za
oplemewivawe svojih proiz-

voda. Tako|e, re~eno je, ona
}e uposliti izme|u 200 i 300
radnika u majdanpe~kom
kraju. Obja{weno je da utro-
{ak struje u proizvodwi fe-
rolegure ~ini tre}inu ukup-
nih tro{kova proizvodwe
ovakve jedne fabrike.

U ime EPS-a, ugovor su
potpisali zamenik gene-
ralnog direktora Dragojlo
Ba`alac i direktor Di-
rekcije za trgovinu Dragan
Vlaisavqevi}, a u ime „Fe-
roprofila“, vlasnik ovog
preduze}a Vlado Hojnik i
izvr{ni direktor Vesna
Josimovi}.

Da podsetimo, prema Za-
konu o energetici, svi ve-
liki kupci elektri~ne
energije, koji godi{we
tro{e vi{e od 25 milijar-
di kilovat-sati mo}i }e od
1. januara 2008. godine da
dobiju status kvalifikova-
nog kupca, {to zna~i da }e
mo}i da biraju od koga }e
kupovati elektri~nu ener-
giju. „Feroprofil“ se i pre
nego {to je izgradio fa-
briku opredelio za EPS, a
potpisani ugovor oro~en je
na tri godine. í

A. C.

Predsednik
Srbije Boris

Tadi} u obilasku
HE „\erdap 1“
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Na Rudarsko-geolo{kom
fakultetu iz Beograda, u
organizaciji Smera za me-
hanizaciju u rudarstvu, ne-
davno je organizovan Sed-
mi me|unarodni simpozi-
jum MAREN 2006 (mehani-
zacija i automatizacija u
rudarstvu i energetika).
Koliku je pa`wu ova tema
privukla svedo~i i pred-
stavqawe 63 stru~na rada
od vi{e od sto autora iz
Srbije i inostranstva.

Otvaraju}i ovu manife-
staciju, koja se ina~e odr-
`ava svake ~etvrte godi-
ne, prof. dr Mihajlo Mi-
livojevi}, dekan Rudar-
sko-geolo{kog fakulteta,
izme|u ostalog, rekao je da
ove oblasti predstavqaju
motor privrede Srbije i
da je simpozijum jedin-
stvena prilika da se sa-
gledaju noviteti u obla-
sti rudarske mehanizaci-
je, automatizacije i ener-
getike, razmene iskustva i
prakti~na saznawa. Uspe-
{an rad u~esnicima Sim-
pozijuma po`eleli su i
Dejan Rajkovi}, pomo}nik
ministra za rudarstvo i
energetiku i Aleksandar

Sedmak, pomo}nik mini-
stra za nauku i za{titu
`ivotne sredine. 

Privredno dru{tvo
„Termoelektrane i kopovi
Kostolac“ bilo je jedno od
glavnih sponzora Simpo-
zijuma, a wegovi kadrovi i
autori stru~nih radova.
Tokom dvodnevnog rada
stru~noj javnosti prezen-
tirani su izme|u ostalih i
radovi Miroslava Ivkovi-

}a, Prvoslava Cveji}a, Mi-
lana Pavlovi}a, Zorana
Stojanovi}a, ^aslava
Slavkovi}a, Danka Beato-
vi}a, @ivorada Vesi}a,
Neboj{e Lazi}a i Novice
Markovi}a. Od tih obja-
vqenih radova, osam se di-
rektno odnosilo na pro-
blematiku rudarske meha-
nizacije i automatizacije
na povr{inskim kopovima
„Kostolac „ kao i na im-

plementaciju primewenih
re{ewa  kojima se otkla-
waju uo~eni nedostaci.

Op{ta karakteristika
predstavqenih radova, u
delu koji se odnosi na ru-
darsku mehanizaciju, bila
je, da su autori akcenat
uglavnom stavili na revi-
talizaciju i modernizaci-
ju postoje}e ma{inske i
elektro opreme koja, u
kombinaciji sa savreme-
nim ure|ajima za automa-
tizaciju i upotrebom di-
jagnosti~kih sredstava u
sferi odr`avawa,  podi-
`e wene osnovne per-
formanse, kao i nivo po-
gonske spremnosti. Ulaga-
wa u ovakve koncepte nisu
velika, a brzo su isplati-
va. Bila je ovo prilika i
da se u~esnici Simpoziju-
ma upoznaju sa najnovijim
dostignu}ima  svetskih
proizvo|a~a ove opreme,
kao {to su : „DBT“, „VO-
ITH“, SPM“, „JOY Mining
Machinery, „SEW Eurodri-
ve, GWE (German Water
Energy), Bauer“, SKF“ i
„Ameron“. í

S. Sre}kovi}

ZORAN MANASIJEVI], ZAMENIK GENERALNOG DIREKTORA EPS-a U POSETI PD „HE \ERDAP 2“

Kapitalni remont do marta
Zoran Mansijevi}, zamenik generalnog

direktora EPS-a, nedavno je posetio HE
‘’\erdap 2’’, gde se upravo realizuje kapi-
talni remont desetog agregata sa elementi-
ma modernizacije. Re~ je o velikom remont-
nom zahvatu ovog agregata, koji obuhvata
zamenu osnovnih vitalnih delova. Ovaj
slo`eni posao }e potrajati, najverovatnije
do marta idu}e godine, uz primenu nekoli-
ko operacija, koje se prvi put primewuju na
drugoj dunavskoj hidroelektrani. Izme|u
ostalog,obavi}e se zamena osovine i le`a-
jeva, ovog „maleroznog“ agregata. Jer, iako
najmla|i, deseti agregat u startu je ve} is-
poqio nedostatke, koji su i doveli do toga
da prvi ‘’do`ivi’’ modernizaciju. 

Zamenik generalnog direktora EPS-a, ta-
ko, i li~no se uverio kako ovaj zna~ajan po-
sao napreduje. U HE „\erdap“, potom, nepla-
nirano je prisustvovao i sastanku kolegi-
juma Privrednog dru{tva „HE \erdap“, na
kojem su razmatrane osnove plana poslova-
wa za 2007. godinu, sa akcentom na uskla|i-
vawe planova remonata i investicija.

^. D.

SA SIMPOZIJUMA „MAREN 2006“ RUDARSKO-GEOLO[KOG FAKULTETA U BEOGRADU

Za boqu spremnost mehanizacije
� Na ovom Simpozijumu od 63 stru~na rada i devet ~iji su autori zaposleni u TE-KO „Kostolac“

Zoran Manasijevi} sa ~lanovima
kolegijuma PD „HE \erdap“

Vi{e od 100 autora
predstavilo
stru~ne radove
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Ostvareni proiz-
vodni rezultati
na nivou Pri-
vrednog dru{tva

„TE-KO Kostolac“ u pro-
teklih devet meseci su izu-
zetno dobri. Proizvodwa
elektri~ne energije od
2,89 milijarde kilovat-~a-
sova ve}a je od planirane
za pet procenata. Ostvare-
na proizvodwa ugqa je na
nivou planirane, s tim
{to su rezultati na ot-
krivci za 10 procenata iz-
nad planiranih – rekao je
Dragan @ivkovi}, direk-
tor Privrednog dru{tva
„Termoelektrane i kopovi
Kostolac“ na konferenci-
ji za novinare, odr`anoj
17. oktobra u Kostolcu.
Proizvodwa ugqa bila bi
i ne{to ve}a da nije bilo
havarije na bageru za ugaq,
~ija je popravka trajala
tri meseca. Ovogodi{wa
proizvodwa struje o~ekuje
se da }e iznositi 4,7 mili-
jarde kilovat-~asova, ko-
liko je bilo planirano,
zbog ~ega }e se i otkopati
planiranih sedam milio-
na tona ugqa. A znatne ko-
li~ine ugqa izdvajaju se i
za {iroku potro{wu. Pro-
izvodwa otkrivke dostig-
nuta je izme|u 22 i 23 mili-
ona i sigurno je da }e se
plan od 26 miliona kubnih
metara prema{iti. 

Obrazla`u}i postignute
rezultate u PD „Kostolac“,
@ivkovi} je istakao i da
}e ostvarena proizvodwa
elektri~ne energije u
2006. godini za 10-tak pro-
cenata biti ni`a od pro-
{logodi{we rekordne. A
razlog je stajawe bloka A-
2, koji je zbog zamene elek-
trofiltera van pogona
proveo punih pet meseci.

– Remonti, kako rudar-
skih tako i termoenerget-
skih kapaciteta, zavr{eni
su ili su pri kraju, {to

prakti~no zna~i da sprem-
no do~ekujemo zimsku sezo-
nu, rekao je @ivkovi}.
Proizvodwa ugqa je sta-
bilna, {to potvr|uju i pu-
ne deponije termoelektra-
na. Posle obavqenih remo-
nata dobro rade i blokovi
TE „Kostolac B“. Zavr{a-
va se i zamena elektrofil-
tera na bloku A-2 i o~ekuje
se da }e i ova proizvodna
jedinica na mre`i biti
ve} po~etkom novembra. 

Dragan Jovanovi}, zame-
nik direktora privrednog
dru{tva, kada je re~ o tim
radovima, pomenuo je pro-
bleme koji su se pojavili
usled ka{wewa opreme za
elektrofilter iz ^e{ke
i samo zahvaquju}i pove}a-
nom anga`ovawu Go{e u
monta`i, radovi su, po-
tom, dobili na ubrzawu.
Blok A-2, zna~i, uskoro

startuje sa novim elektro-
filterom, {to }e zna~ajno
smawiti aerozaga|enost u
okru`ewu a ve} na prole}e
u pogon ulazi i revitali-
zovan blok A-1. Jovanovi}
je jo{ napomenuo da se
zbog trenutnog stajawa
bloka A-2 toplotna ener-
gija za potrebe toplifi-
kacionih sistema Kostol-
ca i Po`arevca obezbe|uje
sa blokova TE „Kostolac
B“, kao i da }e ovo postro-
jewe po ulasku u pogon pre-
uzeti i isporuku toplotne
energije.

– Pored zna~ajnih sred-
stava ulo`enih na bloku A-
2, u zavr{noj je fazi i revi-
talizacija bloka A-1, {to
zna~i da }e od idu}eg pro-
le}a za proizvodwu elek-
tri~ne energije biti pot-
puno spremne sve ~etiri
proizvodne jedinice – is-

takao je daqe @ivkovi}.
To podrazumeva i daqe po-
ve}awe proizvodwe ugqa na
kopovima. Ciq je proiz-
vodwa od devet miliona to-
na ugqa godi{we. Upravo
smo potpisali ugovor za na-
bavku dela opreme za peti
BTO sistem na kopu „Drm-
no“. Vrednost ukupnog po-
sla je 57 miliona evra.
Potpisan je i ugovor o rea-
lizaciji programa moder-
nizacije sistema otpepe-
qivawa u TE „Kostolac B“,
{to podrazumeva  i prela-
zak na odlagawe pepela gu-
stom hidrome{avinom i
gradwu nove deponije pepe-
la na kopu „]irikovac“.
Re~ je o investiciji vred-
noj 24 miliona evra. Dakle,
ove i narednih godina za
nabavku novog BTO sistema
i modernizaciju  termoka-
paciteta, {to }e zna~ajno
doprineti zdravijem `ivo-
tu u okru`ewu energetskih
kapaciteta, ulo`i}e se oko
100 miliona evra. 

Odgovaraju}i na novi-
narska pitawa, @ivkovi}
je govorio i o daqem usa-
vr{avawu informacio-
nog sistema, uvo|ewu po-
litike kvaliteta, a podse-
tio je i na niz drugih ak-
tivnosti koje su u ovom
dru{tvu u toku. í

^. Radoj~i}

PD „TE-KO KOSTOLAC“ SUSTIÆE PROJEKCIJE

Pet odsto iznad plana
� Ostvarena proizvodwa ugqa za proteklih devet meseci na nivou planirane � Po-
sle remonta, u pogonu i blok A-2 � Blizu 100 miliona evra za novu opremu i progra-
me za{tite æivotne sredine.

Ove godine bi}e
dovoqno ugqa i za

termoelektrane
i za {iroku

potro{wu

^elni qudi PD „TE-KO Kostolac“
na konferenciji za novinare
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J edina ispravna ta-
rifna politika je
da se podr`i raz-
voj tr`i{ta, a da

se van wega vodi solidar-
na socijalna politika,
prema najsiroma{nijim
slojevima potro{a~a, iz-
van poslovnih fondova
energetskih subjekata.  Sr-
bija, po slovu ugovora o
Energetskoj zajednici, mo-

ra da obezbedi da svi po-
tro{a~i, izuzev kategori-
je doma}instva, dobiju sta-
tus kvalifikovanog kupca
do 1. januara 2008. godine,
a da doma}instva taj status
steknu do 1. januara 2015.
godine, {to }e iziskivati
veliko anga`ovawe elek-
trodistributivnih predu-
ze}a. O~ekujem da }e uskoro
da budu objavqena pravila

rada prenosnog i distri-
butivnog sistema, kao i
pravila rada tr`i{ta
elektri~ne energije.

Ovo je istakao Radomir
M. Naumov, ministar ru-
darstva i energetike, otva-
raju}i Drugo regionalno
savetovawe o elektrodi-
stributivnim mre`ama
(JUKO CIRED), koje je
sredinom oktobra odr`a-
no na Zlatiboru, dodaju}i
da je uveren da }e i ono da-
ti novi doprinos struci u
trenutku, koji je izuzetno
zna~ajan i aktuelan za na{
energetski sektor. 

Govore}i o tome {ta se
minulih godina uradilo,
kada je re~ o strate{kim
opredeqewima i pravnoj
regulativi, ministar je
posebno istakao zna~aj to-
ga {to je Skup{tina Sr-
bije nedavno usvojila Za-
kon o ratifikaciji Ugo-
vora o osnivawu energet-
ske zajednice.

– Sve ove promene u ener-
getskom sektoru od kompa-
nija zahtevaju posebnu sa-
mostalnost, tr`i{nu ori-
jentaciju i me|unarodnu
konkurentnost. U tom
ciqu Elektroprivreda Sr-
bije je formirala vi{e
privrednih dru{tava, koja
upravo treba da odgovaraju
budu}im zahtevima, naro-
~ito u oblasti distribu-
cije elektri~ne energije
distributivnim sistemi-
ma i snabdevawu elektri~-

nom energijom. Ciqevi
ovih privrednih dru{tava
su sigurno, pouzdano i kva-
litetno snabdevawe kupa-
ca elektri~nom energijom,
kojih ima vi{e od tri mi-
liona, a isto tako i
smawewe tehni~kih i ne-
tehni~kih gubitaka u di-
stribucijama elektri~ne
energije. Obaveza svih
ovih dru{tava, po Zakonu
je i razvoj distributivne
mre`e, izgradwa novih ka-
paciteta, revitallizacija
i zamena postoje}e opreme,
modernizacija merne opre-
me i drugo. Distributivna
preduze}a, tako|e, imaju
obavezu da podi`u kvali-
tet isporuke i da vode ra-
~una o lokalnom rastu po-
tro{we. Sve ovo }e da bude
mogu}e, kada cena elek-
tri~ne energije bude toli-
ka da pokrije tro{kove
proizvodwe, prenosa i di-
stribucije do krajweg po-
tro{a~a – rekao je Naumov.

Podse}aju}i da Agencija
za energetiku Republike
Srbije upravo obele`ava
prvu godi{wicu rada, mi-
nistar je ukazao na potrebu
uspostavqawe wenog auto-
riteta, kao i na ~iwenicu
da je ona jedina legitimna
institucija za dono{ewe
tarifnih stavova i meto-
dologija za definisawe
na~ina odre|ivawa cene
energenata. í

D. Obradovi}

DRUGO REGIONALNO SAVETOVAWE O ELEKTRODISTRIBUTIVNIM MREÆAMA (JUKO CIRED)

Do ciqa samo
uz realnu cenu
� Uskoro }e da budu objavqena pravila rada pre-
nosnog i distributivnog sistema, kao i pravila
rada træi{ta elektri~ne energije

AKTUELNE TEME

Pozdravqaju}i u~esnike i goste Drugog regionalnog saveto-
vawa o elektrodistributivnim mre`ama, dr Dragoslav Jovano-
vi}, predsednik Nacionalnog komiteta CIRED (JUKO CIRED)
rekao je da na osnovu broja i kvaliteta prispelih radova o~e-
kuje da }e se razviti diskusija o najnovijoj praksi i idejama po
temetskim oblastima zna~ajnim za elektrodistribuciju.

–  Energija je pokreta~ razvoja svake sredine, a distribucija
elektri~ne energije predstavqa merilo kvaliteta `ivota
svakog gra|anina i opstanka svakog privrednog subjekta u sve-
tu – rekao je Jovanovi}.

Prilikom otvarawa ovog zna~ajnog stru~nog u nau~nog skupa,
vojvo|anski sekretar za energetiku Dragan Surdu~ki,  izazvao
je prili~no negodovawe prisutnih  svojim vi|ewima ulaska
Srbije u Evropsku uniju, a naro~ito konstatacijom da }e Vojvo-
dina, kao lokomotiva tog ulaska, morati da sa~eka i tamo u|e
zajedno s ostalim vagonima.

Ovo savetovawe organizovao je Nacionalni komitet CIRED za
Srbiju (JUKO CIRED) u saradwi sa nacionalnim komitetima CI-
RED Rumunije i Makedonije i elektrodistributivnim preduze-
}ima Bugarske, Bosne i Hercegovine i drugim stru~wacima iz
regiona. Skupu je prisustvovalo vi{e od 700 u~esnika i gosti-
ju, a prezentirano je vi{e od 100 stru~nih i nau~nih radova.

Distribucije – merilo kvaliteta `ivota

Radomir
M. Naumov

na otvarawu
savetovawa

distributera

U~esnici Savetovawa dali novi 
doprinos struci u trenutku izuzetno

zna~ajnom za na{ energetski sektor
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Energetski sektor je
r e o r g a n i z o v a n ;
Agencija za energe-
tiku Republike Sr-

bije donela je sve metodolo-
gije i pravila, koja su odre-
|ena Zakonom o energetici.
Razdvojeni su EPS i EMS,
a obavqeno je i pravno raz-
dvajawe unutar EPS-a, gde
postoji EPS kao mati~no
preduze}e. Jedino nije
obavqeno razdvajawe funk-
cije operatora distribu-
tivnog sistema od snabde-
vawa elektri~nom energi-
jom i to sledi u narednom
periodu. Va`no je da se
shvati da ta obaveza prois-
ti~e i  po Zakonu o energe-
tici, kao i to da je ona me-
|unarodno preuzeta obave-
za. Zato sve to treba
pametno obaviti i
ne dozvoliti da to
neko zloupotrebi i
iskoristi kao argu-
ment za privatizaci-
ju distribucija. 

Ovo je, pored osta-
log, na predsemina-
ru posve}enom aktu-
elnim temama re-
strukturirawa i de-
regulacije elektro-
privrede,  u okviru
Drugog regionalnog
savetovawa o elektrodi-
stributivnim mre`ama
(JUKO CIRED) koje je
odr`ano sredinom okto-
bra na Zlatiboru, u svom
radu naglasio mr Vladi-
mir Jankovi} iz EMS-a.
Ukazuju}i najpre  da su
uslovi liberalizacije tr-
`i{ta u Srbiji potpuno
druga~iji nego u mnogim
zemqama EU, on je istakao

da se kod nas krenulo od
veoma niskih – depresira-
nih cena, kojima elektro-
privreda nije mogla da po-
krije svoje tro{kove. U
posledwih nekoliko godi-
na, rekao je, dosta je ura|e-
no, kada je re~ o odr`a-
vawu i revitalizaciji,
{to je rezultiralo ve}om
proizvodwom elektri~ne
energije i zna~ajnim po-
boq{awem sigurnosti
snabdevawa. To je va`no,
jer, kako je rekao, nema ni-
kakvog tr`i{ta kada po-
stoji veliki deficit
energije, niti ako u~esni-
ci ne pla}aju jedni drugi-
ma, a prenosni i distribu-
tivni sistem mora da se
pripremi da primi sve

transakcije, koje }e posto-
jati na tr`i{tu. 

– Za otvarawe tr`i{ta
elektri~ne energije tako-
|e je jako bitno da se razvi-
je informati~ka i teleko-
munikaciona infrastruk-
tura. Postoji projekat no-
vog telekomunikacionog
sistema, koji je baziran na
opti~kim kablovima u
Elektroprivredi Srbije, a

na granicama prenosa u to-
ku je instalisawe novih
brojila. Zavr{en je sistem
za daqinsko prikupqawe
podataka. To je preduslov
da se na dnevnom nivou
obavqaju poravnavawa na
tr`i{tu. Zavr{ava se i
novi projekat za dispe~er-
sko upravqawe. U junu je
po~elo i ostvarivawe pro-
jekta za upravqawe tr`i-

{tem elektri~ne
energije. Ovo su sa-
mo tehni~ke pri-
preme, koje su neop-
hodne za otvarawe
tr`i{ta. Dosta to-
ga treba da se uradi
i na pravnoj in-
frastrukturi: u to-
ku je i priprema
programa za ostva-
rivawe Strategije
energetskog razvoja
– rekao je Jankovi}.

Ukazuju}i na
~iwenicu da su do sada do-
neta mnoga podzakonska
akta, odnosno uredbe i
pravilnici, Jankovi} je
napomenuo da je obaveza
Ministarstva za energeti-
ku da utvrdi i pravila o
povla{}enim proizvo|a-
~ima: ona su dodu{e ve}
pripremqena, ali, jo{ ni-
su va`e}a. U Agenciji za
energetiku Republike Sr-

bije zavr{en je pravilnik
za tarifne kupce (o~ekuje
se wegovo usvajawe) kao i
tarifni sistemi za pre-
nos, odnosno distribuciju
elektri~ne energije.
EMS, kao operator preno-
sa i operator tr`i{ta, ta-
ko|e je u obavezi da pri-
premi pravila o radu pre-
nosne mre`e i, kako je re-
~eno, o~ekuje se da to bude
okon~ano do kraja godine.
Pravila o radu tr`i{ta
trebalo bi da se donesu do
kraja naredne godine.

Rade se i donose pravi-
la, kako za rad tr`i{ta,
tako i za rad distributiv-
ne mre`e. Slede}e godine
dosta toga }e biti na sna-
zi. Uz to, imamo i dosta
me|unarodnih sporazuma,
koje moramo da po{tujemo,
naglasio je Jankovi}, uka-
zuju}i i na ~iwenicu da
elektroenergetika prva od
svih delatnosti ulazi u
EU. Jer, ovde su se sve zem-
qe obavezale da }e u potpu-
nosti po{tovati pravila
EU, {to kako je naveo on,
zna~i da su na{i elektroe-
nergeti~ari to ostvarili
bar desetak godina pre po-
liti~ara.

On je daqe rekao da kada
je re~ o dizajnirawu tr-
`i{ta, ne treba mnogo da

DRUGO REGIONALNO SAVETOVAWE O ELEKTRODISTRIBUTIVNIM MREÆAMA (JUKO CIRED)

Bez privatizacionih
zloupotreba
� Nema træi{ta kada postoji veliki de-
ficit energije, niti ako u~esnici ne
pla}aju jedni drugima � Posebno vaæan
razvoj informati~ke i telekomunikaci-
one infrastrukture � Sledi dono{ewe
pravila o radu distributivne mreæe

Posebnu pa`wu na predseminaru posve}enom aktuelnim te-
mama restrukturirawa i deregulacije elektroprivrede privu-
kao je zakqu~ni deo izlagawa Vladimira Jankovi}a.

-Treba jasno re}i da liberalizacija tr`i{ta elektri~ne
energije nije sama sebi ciq. Sve se to radi zbog sigurnosti
snabdevawa elektri~nom energijom i smawewa tro{kova. Li-
beralizacija dosta ko{ta: zahteva puno informati~ke infra-
strukture, kao i pravnu i komercijalnu infrastrukturu i to su
novi tro{kovi, koje na kraju pla}aju sami potro{a~i. Zato u
promene treba i}i korak po korak i moramo da budemo svesni
uloge svake faze, koju uvodimo. U tom pogledu potrebna je jasna
koordinacija na dr`avnom nivou. Ceo koncept liberalizacije
je donekle ideolo{ki koncept, koji ukazuje na to da je tr`i{te
re{ewe za sve. A, mi smo `iveli s nekom drugom ideologijom,
gde je isticano da su u socijalizmu dr`avna preduze}a mnogo
boqa od privatnih. Naravno, ne treba verovati ni jednoj ideo-
logiji: istina je negde u sredini. U Evropi postoje uspe{na
privatna i uspe{na dr`avna preduze}a, a tako|e ima i jako lo-
{ih dr`avnih preduze}a i privatnih, koja su bankrotirala. To
zna~i da ne treba krenuti od ideologije i govoriti da su tr`i-
{te i privatizacija re{ewe za sve!

Privatizacija nije re{ewe za sve

Ne mogu se odmah uvesti pravi
tr`i{ni mehanizmi, zato {to
jo{ nemamo ekonomske cene,

koje mogu da pokriju operativne
tro{kove odr`avawa

i investicione tro{kove
postoje}ih preduze}a.

*

*
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se mudruje, ve} jednostavno
da se kopiraju preovla|u-
ju}a re{ewa, koja postoje
u UCTE mre`i u konti-
nentalnoj Evropi.

– Predvi|eno je da osno-
va tr`i{ta budu bilate-
rarni ugovori, odnosno
direktni ugovori izme|u
kupaca i snabdeva~a. Ope-
rator sistema }e voditi
unutar dnevno balansno tr-
`i{te. Predvi|eno je da se
u budu}nosti formira i
berza elektri~ne energije.
To bi bilo takozvano tr-
`i{te za dan unapred. Ta-
ko|e, na odre|eni na~in
treba da se reguli{e pri-
stup interkonektivnim de-
lakovodima, sistemske
usluge, a EMS }e na odre-
|eni na~in kupovati gu-
bitke u prenosnoj mre`i.
U ova posledwa tri seg-
menta po~e}e se sa nekim
vrstama regulisanih cena,
a potom }e se uspostaviti
tr`i{ni mehanizmi.  Bit-
no je da }e se na tr`i{tu
uvesti takozvani koncept
balansne odgovornosti.
Odre|ene grupe snabdeva~a
i potro{a~a na}i}e se u
takozvanim balansnim gru-
pama. U okviru svake grupe
zna}e se ko je finansijski
odgovoran za debalanse,
koje ta grupa pravi, pri ~e-

mu je debalans svake grupe
razlika izme|u ugovorenih
kupoprodaja i transakcija
i onoga {to je realizova-
no. U tom smislu }e EMS,
kao operator sistema obav-
qati me|usobno poravna-
vawe balansno odgovornih
strana – rekao je Vladimir
Jankovi}, obja{wavaju}i
da }e se uskoro pojaviti
kvalifikovani kupci, ko-
ji }e energiju mo}i da kupu-
ju i od stranih proizvo|a-
~a.  Svaki od wih
pripada}e nekoj ba-
lansnoj grupi. 

-Ne mogu se odmah
uvesti pravi tr`i-
{ni mehanizmi, za-
to {to jo{ nemamo
ekonomske cene, ko-
je mogu da pokriju
operativne tro-
{kove odr`avawa i
investicione tro-
{kove postoje}ih
preduze}a. U prvoj
fazi predvi|eno je
da se uspostavi sistem ba-
lansne odgovornosti, ali
}e cena debalansa biti re-
gulisana. Kako se budemo
pribli`avali ekonomskoj
ceni elektri~ne energije,
pojavi}e se kvalifikova-
ni kupci, koji }e imati di-
rektne ugovore i koji }e
mo}i da nabave jevtiniju

struju od va`e}ih tarifa.
Tek u tre}oj fazi, kada se
uspostave prave ekonomske
cene, mo}i }e u potpunosti
da se razvije tr`i{te:
predvi|a se formirawe i
berze elektri~ne energije,
ali se jo{ ne zna da li }e
to biti samo srpska berza,
ili regionalna, za Balkan.
Novi sistem za upravqawe
tr`i{tem elektri~ne
energije je tako dizajniran
da omogu}ava sve tri faze
razvoja tr`i{ta – rekao je
Jankovi}.

U rizike na ovom putu
autor  rada je uvrstio di-
namiku dostizawa ekonom-
ske cene, odnosno, da li }e
na osnovu te cene elektro-

privreda mo}i da investi-
ra u svu potrebnu infra-
strukturu i da li }e mo}i
jasno da se razdvoje cene
energije i svih usluga u
sektoru. On dodaje da je sve
to mogu}e samo ako se raz-
vije odre|ena informaci-
ona i telekomunikaciona
infrastruktura, ne samo

kod elektroprivrednih
preduze}a, ve} i kod u~e-
snika na tr`i{tu.

– Sa aspekta razvoja tr-
`i{ta pogubno je da se
privatizacija obavqa u sa-
da{woj fazi, zato {to bi
se dr`avni monopol samo
zamenio privatnim mono-
polom. Privatizacija se
obavqa samo kada se dostig-
ne odre|eni nivo razvoja
tr`i{ta i gde postoje sta-
bilni uslovi na tr`i{tu.
Mora da se uspostavi i si-
stem gde }e svako da is-
puwava svoje finansijske
obaveze i gde postoje jasne
finansijske garancije. Do-
voqno je da jedan veliki
u~esnik na tr`i{tu ne

plati i ceo sistem
pada u vodu. Kod nas
je problem {to sta-
novni{tvo ne mo`e
da pla}a struju ni po
sada{woj ceni. So-
cijalni program bi
morao da se izmesti
iz elektroprivrede,
odnosno time bi
trebalo da se bave
nadle`ne institu-
cije. Moramo da
shvatimo i to da na
tr`i{te Srbije ve-

liki uticaj imaju i tr`i-
{ta susednih zemaqa i da je
u toku stvarawe velikog re-
gionalnog balkanskog tr-
`i{ta. Brzinom, kojom bu-
du i{le promene u drugim
zemqa i}i }e se i kod nas –
ka`e Jankovi}. í

Dragan Obradovi}

Mora da se uspostavi i sistem
gde }e svako da ispuwava svoje

finansijske obaveze i gde
postoje jasne finansijske

garancije. Dovoqno je da jedan
veliki u~esnik na tr`i{tu ne
plati i ceo sistem pada u vodu

*

*

Vladimir Jankovi}:
U toku dono{ewe pravila

kako za rad tr`i{ta tako i za
rad distributivne mre`e
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Do sada je Agenciji
za energetiku Re-
publike Srbije
podneto 590 zah-

teva za izdavawe licenci za
obavqewe energetske de-
latnosti i izdato je 68 li-
cenci. Od tog broja 36 se
odnosi na oblast elektroe-
nergetike; 12 su trgovci.
Licencirala su se sva elek-
trodistributivna preduze-
}a: dva su licencirana  i za
proizvodwu elektri~ne
energije, jer raspola`u in-
stalisanom snagom iznad
jednog megavata.

Sa ovim podacima ~lan
Saveta AERS dr Aca Mar-
kovi}, upoznao je prisutne
na predseminaru, odr`a-
nom u okviru Dru-
gog regionalnog sa-
vetovawa o elektro-
distributivnim
mre`ama. Po~et-
kom oktobra zavr-
{eni su i tarifni
sistemi za pristup
prenosnoj mre`i,
pristup mre`i za
transport gasa, kao
i za naftu i za produktovo-
de i oni su upu}eni Vladi
Republike Srbije na da-
vawe saglasnosti. 

– EMS je uradio pravil-
nik o funkcionisawu pre-
nosne mre`e. On se sada
razmatra  i o~ekuje da  sve
to bude okon~ano do kraja
godine. U formi predloga
zavr{en je i pravilnik o
radu distributivne mre`e
i o~ekujemo da se uskoro
prosledi Agenciji za ener-
getiku. Bilo je i 70 `albi
potro{a~a u vezi sa pri-
kqu~ewem na elektri~nu
mre`u. Sve su uspe{no re-
{ene i to tako {to ni na je-
dan slu~aj nismo primeni-
li zakonsko pravo da mi me-

ritorno odlu~imo umesto
energetskog subjekta. Bilo
je nekoliko spornih slu~je-
va, ali uz razumevawe qudi
iz distribucija sve je re{e-

no direktnim usagla{a-
vawem odnosno dogovorom
potro{a~a i energetskog

subjekta. Moram da ka`em
da }e ovo biti vrlo va`na
faza u narednom periodu za
nastavak rada distribucija,
jer mi o~ekujemo pove}awe

broja `albi. Sve
mora da bude na
stolu i sve mora da
bude jasno, jer po-
tro{a~i }e brzo
saznati kome mogu
da se obrate rekao
je Markovi}.

On je tako|e re-
kao da prilikom
primene metodo-

logija za utvr|ivawe tro-
{kova, delatnosti moraju
da se razdvoje, zbog efika-

snog pra}ewa i kontrole
energetskih subjekata i iz-
begavawa prelivawa tro-
{kova izme|u delatnosti.
Sve je to uskla|eno sa regu-
lativama u razvijenim
evropskim zemqama. 

Ovom prilikom bilo je
re~i i o metodama regula-
cije cena, a kao glavni ciq
regulatora navedena je za-
{tita interesa potro{a~a.
U vezi sa kontrolom cena i
prihoda, navedeno je da je tu
potreban postepen pristup.
On bi trebalo da bude
uskla|en sa razvojem tr`i-
{nih institucija i ne bi
smelo da ponovimo gre{ke
nekih susednih i  drugih ze-
maqa, koje su odmah u{le u
sofisticirane regulator-
ne re`ime, pa sada kompa-
nije ne samo da nisu u stawu
da ih primene, ve} ih i ne
razumeju. Na~iwen je, kako
je istaknuto,  prvi korak u
tom pogledu, o~ekuju se od-
re|eni problemi i da bi
sve to profunkcionisalo,
neophodna je razra|ena re-
gulastorna strategija i
plan za utvr|ivawe regula-
tornih okvira. í

D. Ob.

DRUGO REGIONALNO SAVETOVAWE O ELEKTRODISTRIBUTIVNIM MREÆAMA (JUKO CIRED)

Izdato 68
licenci
� Uspe{no re{eno 70 æalbi po-
tro{a~a u vezi sa prikqu~ewem
na elektri~nu mreæu

Za oblast 
elektroenergetike

36 licenci 

Dr Aca Markovi}: U odobrenim
licencama 12 dato

trgovcima elektri~ne energije

Zavr{eni su i tarifni sistemi 
za pristup prenosnoj mre`i, 

pristup mre`i za transport 
gasa, kao i za naftu i za  

produktovode i oni su upu}eni Vladi
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Posle obave{tewa Ko-
misije za za{titu prava
Uprave za javne nabavke
Srbije da nisu nadle`ni
da odlu~uju o `albama do-
ma}ih proizvo|a~a i form-
alno su se stekli svi po-
trebni uslovi za realiza-
ciju tendera za nabavku mo-
dernih digitalnih brojila
i mernih grupa. 

- Na tenderu za nabavku
brojila, kao {to je ve} sa-
op{teno, posao su dobili
francuska firma Sa`em
(Sagem) i novosadski
ENEL, koji su dali najpo-
voqnije ponude. Doma}i
proizvo|a~i su se i ovog
puta `alili, iako nisu
imali, {to je i potvr|eno,
pravnog osnova za `albu -
izjavio je Radovan Stani},
direktor Direkcije za di-
stribuciju elektri~ne
energije. Ali, ni ovog puta
oni, ipak, nisu propustili
priliku da osporavaju
okon~ani tender, iako je,
EPS prihvatawem kredita
EBRD, bio u obavezi da
tender i nabavku brojila
sprovede po proceduri te
banke. Prema re~ima Sta-
ni}a, uostalom, tako je ura-
|eno za brojila, ali i za
nabavku ostale opreme, jer
kredit EBRD iznosi 100
miliona evra i od tih sred-
stava predvi|ena je kupovi-
na i druge robe, kao {to su
bageri ili trafostanice. 

Direktor Direkcije za
distribuciju elektri~ne
energije podse}a da je EPS,
iako nije morao, na svoju
{tetu zaustavio zapo~eti
postupak, dok se Uprava za
javne nabavke, odnosno Ko-
misija za za{titu prava ne
izjasni o `albi doma}ih

proizvo|a~a brojila. Wi-
hova odluka sada, stoga, ko-
na~na je za EPS, ali i za
doma}e proizvo|a~e, obja-
{wava Stani} 

Tender za nabavku moder-
nih digitalnih brojila,
podse}amo, raspisan je jo{
20. januara ove godine i naj-
povoqniju ponudu dala je
francuska firma Sagem od
koje EPS planira da kupi
119.000 trofaznih brojila
po 38,21 evra i 7.500 mono-
faznih brojila po 30,26
evra. Merne grupe, oko ~e-
tiri hiqade komada za EPS
}e isporu~iti novosadski
ENEL. Vrednost ovog posla
prema{uje pet miliona
evra. ^iwenica, me|utim,
da doma}i proizvo|a-
~i nisu na tenderu do-
bili posao, ponovo je
po ko zna koji put iza-
zvala wihovo nezado-
voqstvo. Jer, dovoqno
je samo ista}i da su do-
ma}i proizvo|a~i,
wih desetak, brojniji
nego takve firme u
Francuskoj, da ve}ina
me|u wima pravi bro-
jila u malim serijama i sa
visokim tro{kovima, {to
ih spre~ava da budu konku-
retni velikim proizvo|a-
~ima, koji godi{we proiz-
vode i po nekoliko stotina
hiqada tih ure|aja. To su
neprijatne ~iwenice, ali
isto tako i podatak da EPS
ve} tri godine „raspravqa“
sa doma}im proizvo|a~ima
brojila da li je neki tender
name{ten ili ne. Jer, ako
jedni dobiju posao, drugi se
`ale i obratno. Boqe bi
bilo, kako se tim povodom
isticalo u EPS-u, da su
udru`ili snage i napravi-

li jedno ili dva brojila ko-
ja mogu da se mere sa svet-
skim, ne samo po kvalitetu
nego i po ceni. Ali, ovi
proizvo|a~i vi{e truda
ula`u u osporavawe tende-
ra za nabavku brojila koje
raspisuje EPS nego u sop-
stveni razvoj i unapre|ewe
kvaliteta proizvoda koje
nude. 

Obrazla`u}i odluku
EPS-a da brojila nabavi od
francuskog proizvo|a~a,
Stani} jo{ jednom podse}a
da je ova firma dostavila
najpovoqniju ponudu, {to je
bio i osnovni kriterijum
Evropske banke za obnovu i
razvoj. Da smo se kojim slu-
~ajem odlu~ili za doma}a

brojila po ceni od 50 evra, a
ne za francuska od 38, svi
bi tra`ili odgovor na pi-
tawe - za{to ste kupili sku-
pqa, a ne jeftinija brojila.
Jer, interes EPS-a, dr`ave
i oko tri miliona kupaca je
da brojilo bude jeftinije,
ali to nije i interes doma-
}ih proizvo|a~a, koji poje-
dina~no imaju po 100 do 200
zaposlenih, tvrdi Stani}.  

Prema zahtevima EPS-a,
definisani su tehni~ki i
funkcionalni zahtevi za
nabavku novih elektronskih
brojila koja }e odgovarati
najsavremenijim svetskim

standardima. Pritom, EPS
je iskqu~ivo zainteresovan
za kvalitet, ali i za  sarad-
wu sa ozbiqnim partnerom,
~iji opstanak na tr`i{tu
nije pod znakom pitawa i
koji }e u narednim godina-
ma da garantuje kontinuitet
u snabdevawu novim broji-
lima. Jer, posao nabavke i
zamene oko 3,3 miliona bro-
jila i modernizacija mer-
nih ure|aja, jedan je od naj-
va`nijih poslova Elektro-
privrede Srbije u narednih
deset godina.  Problem bro-
jila, ina~e, nije nov. Kako
su, kao {to je isticano, pro-
se~ne starosti oko 25 godi-
na, zbog neta~nog i nepre-
ciznog merewa EPS godi-

{we gubi oko 400 mi-
liona kilovat-sati,
~ija vrednost prema-
{uje 16 miliona evra.  

U EPS-u tvrde i da
ne `ele monopol.
Elektroprivreda Sr-
bije `eli liberali-
zaciju tr`i{ta na
kome }e, svako ko po-
seduje takvu licencu
mo}i da prodaje elek-

tri~nu energiju, uz posto-
jawe tr`i{ne utakmice sa
drugim firmama, odnosno
trgovcima. Ali, samo sa tr-
`i{nim, a ne socijalnim
cenama elektri~ne energi-
je. A da bi se do takve ponu-
de na tr`i{tu stiglo, po-
trebno je prethodno uspo-
staviti savremenu inform-
aciono razvijenu distribu-
tivnu mre`u, u kojoj su nova,
digitalna brojila, koja }e
biti  nabavqena u narednim
godinama samo jedan, ali ve-
oma va`an deo. í

D. M. J.

POSLE OBAVE[TEWA KOMISIJE ZA ZA[TITU PRAVA PRI UPRAVI ZA JAVNE NA-
BAVKE DA NIJE NADLEÆNA DA ODLU^UJE O ÆALBAMA DOMA]IH PROIZVO\A^A 

Uvoz brojila
mo`e da po~ne...
� Iako nije morao,  EPS je, i to na svoju {tetu, zaustavio
zapo~eti postupak, uprkos tome {to je nabavka tih ure|aja
vi{e nego hitan posao
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Radovan Stani} podse}a da je 
odluka Komisije za za{titu 

prava pri Upravi za javne 
nabavke kona~na za EPS, ali 

i za doma}e proizvo|a~e
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Reforma energet-
skog sektora, prav-
na pitawa, status
projekata koji su u

toku, novi projekti i pred-
stoje}e aktivnosti - bile su
glavne teme sastanka Ne-
ma~ko-srpskog poslovnog
saveta – Grupe za energeti-
ku, koji je 24. oktobra odr-
`an u prostorijama „Ener-
goprojekta“. U radu skupa
u~estvovalo je vi{e od 60
predstavnika nadle`nih
ministarstava, energetske
privrede i udru`ewa iz
obe zemqe, a vi{e od polo-
vine ~inili su stru~waci
iz Nema~ke. U okviru 23
prezentacije pokrivena su
sva va`na pitawa organi-
zacije i razvoja energet-
skog sektora.

Od osnivawa Saveta, no-
vembra 2003. od pet grupa,
kako je istaknuto na ovom
skupu, najintenzivnije ra-
di upravo Grupa za energe-
tiku. Do sada su zavr{ena
tri projekta: rehabilita-
cija bloka 2 u TENT B, re-
habilitacija bage-
ra vedri~ara u PK
RB „Kolubara“ i
studija o restruk-
turisawu i moder-
nizaciji podzem-
nih rudnika ugqa,
koje je kofinansi-
rala nema~ka stra-
na sa 25,5 miliona
evra zajma, dok je
200.000 evra donacije do-
bijeno od Vlade Severne
Rajne-Vestfalije.

Realizacija projekata od
posledweg sastanka grupe u
Berlinu, januara pro{le
godine, tekla je sporije ne-
go {to se o~ekivalo.Glav-
ni razlozi za to su bili ve-
li~ina projekata koji su
zahtevali slo`enu pripre-

mu, komplikovana i spora
procedura za dobijawe ga-
rancija od dr`avne zajed-
nice, ali i spore procedu-
re u KfW banci. Razdva-
jawem Srbije i Crne Gore
o~ekuje se da }e procedure
oko garancija u Parlamen-
tu Srbije biti jednostav-
nije. Ukazano je i na to da
je posledwih meseci inten-
zivirana saradwa na dr-
`avnom nivou: prvi sasta-
nak Poslovnog saveta na-
kon razdvajawa Srbije i
Crne Gore i promene vlade
u Nema~koj odr`an je juna
2006. godine u Beogradu, a
vodili su ga ministar pri-
vrede Predrag Bubalo i dr
Joakim Vurmeling, dr`av-
ni sekretar u nema~kom mi-
nistarstvu za ekonomiju i
tehnologiju. Ministri u
Vladi Srbije Radomir Na-
umov i Milan Parivodi},
zatim susreli su se u Berli-
nu sa nema~kim ministrom
ekonomije Mihaelom Glo-
som. Na oba sastanka zakqu-
~eno je da }e se kompletna

privredna aktivnost izme-
|u Nema~ke i Srbije odvi-
jati pod patronatom Po-
slovnog saveta, uz u~e{}e
nema~ke dr`avne banke
KfW.

Biqana Rami}, iz Mini-
starstva za rudarstvo i
energetiku, posebno je is-
takla program primene
razvojne strategije u ener-

getskom sektoru. Program,
za ~iju je pripremu zadu`e-
no ovo ministarstvo, bi}e
usvojen za period od {est

godina, a inovira-
}e se svake godine u
skladu sa aktuelnim
ekonomskim potre-
bama. Program obu-
hvata 15 sektora u
okviru kojih je mi-
nistarstvo anga`o-
valo vi{e od 80 eks-
perata.

O novoj organiza-
ciji energetskog sektora i
reformi tarifne politi-
ke u~esnicima skupa govo-
rio je Predrag Rajkovi} iz
Agencije za energetiku, a
Volfgang Valter iz beo-
gradskog predstavni{tva
„Deutsche Bank“ ukazao je
na atraktivnost Srbije za
direktna strana ulagawa.
Gospodin Valter je poseb-

no, pritom, istakao obra-
zovawe stanovni{tva, kon-
takte sa inostranstvom,
dobru infrastrukturnu
mre`u, polo`aj Beograda
kao metropole Balkana,
privatizaciju i stabili-
zaciju u finansijskom sek-
toru. Strane direktne in-
vesticije u Srbiju tokom
2005. godine bile su „te-
{ke“ 1,4 milijarde dolara,
a ove godine dostigle su
dve milijarde. Novac je,
podsetio je gospodin Val-
ter, najvi{e ulagan u obla-
sti bankarstva, u drvnoj
industriji, zatim u proiz-
vodwu hrane, gvo`|a i ce-
menta, kao i u telekomuni-
kacije, a u narednom peri-
odu „na red“ dolazi energe-
tika.

Gospodin Va{ke, nema~-
ki ekspert koji vodi „Twi-

ning projekat“ stru~ne po-

POSLE SASTANKA GRUPE ZA ENERGETIKU NEMA^KO-SRPSKOG POSLOVNOG SAVETA  

Ki{obran za saradwu sa
Nema~kom
� Realizacija projekata sporija od o~e-
kivane, ali obe strane iskazale veliko
interesovawe za nastavak saradwe 

Kompletna privredna aktivnost
izme|u Nema~ke i Srbije 
odvijati pod patronatom

Poslovnog saveta, uz u~e{}e
nema~ke dr`avne banke KfW

*

*



mo}i Ministarstvu za ru-
darstvo i energetiku, oce-
nio je da Srbija ispuwava
obaveze u skladu sa Ugovo-
rom o energetskoj zajedni-
ci, {to i ubrzava weno

pribli`avawe „staroj da-
mi“ u ovom sektoru.

Predstavnici „Energo-
projekta – Hidroin`ewe-
ringa“ obavestili su u~e-
snike skupa o statusu pro-
jekta revitalizacije HE
„Bajina Ba{ta“, a predstav-
nici Elektroprivrede o
realizaciji projekta na
Povr{inskom kopu „Zapad-
no poqe“ RB „Kolubara“ i
unapre|ewa za{tite `i-
votne sredine rekonstruk-
cijom mlinova TENT A i
sistema za odlagawe {qake
i pepela u TE „Kostolac
A“. Predstavnik Mini-
starstva energetike i ru-
darstva je predstavio proje-
kat rehabilitacije sistema
daqinskog grejawa.

Veoma je interesantna
investicija u rehabilita-
ciju i modernizaciju HE
„Bajina Ba{ta“ Najve}i

deo potrebnih sredstava
93,7 odsto ili 44,095 mili-
ona dolara }e biti ulo`e-
no u opremu. Da su ova ula-
gawa ekonomski opravdana
pokazuje i procena da }e za
30 godina u{teda (ekonom-
ska dobit) modernizacije
iznositi 465 miliona evra.

U~esnici sastanka za-
kqu~ili su da se ~etiri
projekta koja su u toku nala-
ze u „inicijalnoj fazi rea-
lizacije“. Zbog wihovog ka-
{wewa, od novih projekata
„zeleno svetlo“ dobila su
samo dva i to oba iz sektora
rudarstva. To su, kako je na-
vedeno, izrada posebnog
pravnog okvira za eksploa-
taciju ugqa u Srbiji, kao i
modernizacija i rekultiva-
cija povr{inskih kopova.
Nema~ka ima zna~ajno isku-
stvo sa modernizacijom za-
kona i tehnologija u rudar-
skom sektoru, jer su u delu
biv{e Isto~ne Nema~ke
imali probleme sli~ne na-
{im. Tako|e je interesant-
na mogu}nost da nema~ka
udru`ewa za gasnu privredu
i daqinsko grejawe pomog-
nu u izradi podzakonskih
akata koja je u toku.

Tako|e, predstavnici
EPS-a su prezentirali
projekte za koje EPS tra`i
strate{ke partnere – zavr-
{etak TE „Kolubara B“ i
rekonstrukciju TE-TO
„Novi Sad“. Privatizacija
u oblasti proizvodwe elek-
tri~ne energije }e prak-
ti~no po~eti EPS-ovim iz-
borom strate{kog partne-
ra za realizaciju ovih pro-
jekata – zakqu~eno je na sa-
stanku. Poslovni savet po-
dr`ava aktivnu ulogu i ve-
liko interesovawe nema~-
kih elektroprivrednih
kompanija za ove projekte.

U periodu do narednog
sastanka grupe, naro~ita
pa`wa bi}e posve}ena
sektoru rudarstva, daqin-
skom grejawu i energetskoj
efikasnosti. Za kasniji
period, predvi|a se pro-
{irewe aktivnosti na ob-
novqive izvore energije i
trgovinu emisijama. Na-
redni sastanak saveta bi-
}e odr`an maja idu}e go-
dine u Berlinu. í

Jasmina Toma{evi}
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OKON^AN IZBOR KONSULTANATA ZA VI[E

EPS-ovih PROJEKATA

Ulaga~i razgledaju
lokacije za

novu termoelektranu
Izbor konsultanata za rekonstrukciju TE-TO Novi

Sad je okon~an, posle sprovedene tenderske procedure
i 7. novembra odr`an je prvi zajedni~ki sastanak kon-
kultanata, komisije EPS-a, predstavnika navedene
termoelektrane-toplane i grada Novog Sada. Kako nas
je obavestio Dragomir Markovi}, direktor Direkcije
za strategiju i investicije,  ugovor sa izabranim kon-
zorcijumom konsultanata, koji sa~iwavaju firme:  CSP,
Roland Berger (Austruja), Lahmeyer (Nema~ka) i doma-
}a firma  „Citadel“, potpisan je krajem oktobra.

Kada je re~ o projektu  „Kolubara B“, konsultantska
ku}a EPIC iz Be~a, pored ostalog, kontaktira sa poten-
cijalnim ulaga~ima i priprema tendersku dokumenta-
ciju. Zainteresovanost je ispoqilo 16 svetskih kompa-
nija i posle oglasa u  „Fajnen{el tajmsu“ i  „Politi-
ci“, potencijalni strate{ki partneri su pozvan su po-
sete lokacije gde bi trebalo  da se izgradi nov elek-
troenergetski kapaciteti snage 700 ili dva puta po
350 megavata, kako bi se bli`e upoznali sa tahni~kim
i svim drugim detaqima, vezanim za razne opcije. Mar-
kovi} isti~e da trenutno predstavnici EPS-a svakog
dana idu sa stru~wacima jedne od zainteresovanih kom-
panija u obilazak lokacija i to upoznavawe sa detaqi-
ma traja}e do 15. novembra. Potom, sledi popuwavawe
finalnog upitnika, kojim  potencijalni strate{ki
partneri treba da se opredele za tehni~ke solucije i
model transakcije. To predstavqa i posledwu konsul-
taciju s wima i onda slede finalne aktivnosti EPS-a
na pripremi tendera sa definitivnim tehni~kim re-
{ewima i kvalifikacionim kriterijumima. Vreme
finalizacije tendera zavisi}e i od nadle`nih mini-
starstava, od kojih treba da se pribave mnoga mi{qewa
i odluke. Potom }e krajem ove ili po~etkom naredne
godine uslediti kona~no objavqivawe tendera za grad-
wu TE „Kolubara B“.

Okon~an je, tako|e, i izbor konsultanta za restrukturi-
sawe i finansijsko-poslovnu konsolidaciju EPS-a. Po-
sle odbijawa pristiglih `albi, posao je dobila firma
„Arthur D. Little“, s kojom }e EPS ve} tokom prve dekade no-
vembra potpisati odgovaraju}i ugovor. 

D. Ob.

Firma „Artur de Litl“
– konsultant za restrukturirawe
EPS-a: TE „Kostolac B“

U modernizaciji HE „Bajina
Ba{ta“ najve}i deo sredstava

bi}e ulo`en u opremu
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U POTRAZI ZA NOVIM KOPOVIMA

Pro{lo vreme
jeftinog ugqa 
� Za {irewe frontova povr{inskih kopova
„Kolubare“ na lokaciji Mesne zajednice Vreo-
ci, tri instituta uradila studiju, sa nekoliko
varijanti izme{tawa saobra}ajnica � Sa tog
poteza o~ekuje se novih 500.000 tona ugqa i pro-
duæewe veka ovog ugqenog basena za jo{ 15 godi-
na � U toku izrada studije i za nove lokacije za
eksploataciju ugqa u kostola~kom basenu

Ide Mile lajkova~-
kom prugom – i}i }e
i daqe. Ali,  kao i
mnogi drugi namer-

nici od Beograda do Lajkov-
ca umesto preko Lazarevca
putova}e,  na primer, preko
Uba ili mo`da Aran|elovca.
Tim pravcima i izmewenim
trasama Ibarske magistrale
stiza}e se i do Zlatibora,
Doline jorgovana, mora ...To,
me|utim, nije ni budu}i hir,
a ni nova turisti~ka ponuda.
Takve novine budu}ih putnih
pravaca nametnute su, me|u-
tim, planiranim {irewem
frontova radova povr{in-
skih kopova ugqa u kolubar-
skom i kostola~kom basenu.

– Neizvesnosti oko kori-
{}ewa kosovsko-metohijskog
ugqenog basena, najve}eg le-
`i{ta u Srbiji, ~ije pro-
cewene rezerve iznose 16 do
17 milijardi tona, otvaraju
novu stranicu strategije raz-
voja kolubarskog i kostola~-
kog basena – ka`e Milan Ja-
kovqevi}, pomo}nik direk-
tora Direkcije za proizvod-
wu energije. 

U RB „Kolubara“ razmatra
se, stoga, mogu}nost eksploa-
tacije ugqa u centralnom de-
lu le`i{ta na lokaciji Me-
sne zajednice „Vreoci“. Na
tom potezu, me|utim, nalaze
se mnogobrojni industrijski
objekti, a tu prolaze i pruga
Beograd – Bar, Ibarska magi-
strala i reka Kolubara. Da
bi se procenila opravdanost
ovako ozbiqnog zahvata u
protekloj godini instituti

„Jaroslav ^erni“, CIP i
TEKON uradili su studiju
„Opravdanost disklokacije
kapitalnih infrastruktur-
nih objekata i re~nih toko-
va“ sa nekoliko varijanti iz-
me{taja tih saobra}ajnica.

[ta su one pokazale? Is-
to~na varijanta – od Stepojev-
ca preko Aran|elovca i Rudo-
vaca – zahteva izgradwu mno-
gih tunela i mostova. Ona je i
najskupqa i ko{tala bi, kako
se u studiji procewuje, 324 mi-
liona evra. Zapadna – od Ste-
pojevca do Uba pa do Lajkovca
– du`a je od we za pet do {est
kilometara i ko{tala bi oko
221 milion evra. Tre}a cen-
tralna varijanta ide
preko le`i{ta ugqa i
ne ostavqa Lazarevac
bez pruge i puta. Teh-
ni~ki je, me|utim, te-
`e izvodqiva, jer zah-
teva gradwu vijadukta
ili u~vr{}ivawe te-
rena i za wu bi treba-
lo izdvojiti 314 mi-
liona evra. 

– Posle wihovog sa-
gledavawa, ukqu~uju-
}i analizu svih bit-
nih kriterijuma, kao
najpovoqnija ocewena je za-
padna varijanta koja bi „pra-
tila“ trasu budu}eg autoputa
za ju`ni Jadran, isti~e Ja-
kovqevi}. Jedan od bitnih
preduslova isplativosti iz-
me{tawa kapitalnih objeka-
ta na tom podru~ju predstav-
qa i wihova starost, odnosno
period kada im isti~e amor-
tizacije ili je u planu wiho-

vo zatvarawe, odnosno dislo-
kacija novih pogona van zone
eksploatacionih poqa. Uko-
liko se prona|e re{ewe za
brzu konsolidaciju odlaga-
li{ta, centralna varijanta
bi prevagnula jer bi nova
trasa saobra}ajnica bila sa-
mo neznatno du`a. U svemu
tome najbitnije je da }e se iz-
me{tawem le`i{ta za eks-
ploataciju ugqa osloboditi
novih 500.000 tona i to ugqa
boqeg kvaliteta a eksploata-
cioni vek kolubarskog ugqe-
nog basena produ`i}e se za
bar oko 15 godina.

Iako Kolubara nije „kri-
va“ kao Drina i wen tok mo-

ra}e da se, ipak, izmesti. U
toku je sprovo|ewe prve faze,
~iji je ciq osloba|awe pri-
stupa za otkopavawe ugqa na
budu}em povr{inskom kopu
Veliki Crqeni. U planu je
da se realizuju jo{ dve faze
koje }e omogu}iti eksploata-
ciju ugqa na zamenskom povr-
{inskom kopu ‘’Ju`no poqe’’.
U narednom periodu, tako|e,

neophodno je otvoriti i
„Poqe E“ kao zamenski kapa-
citet za „Poqe D“ i Kop ‘’Ra-
dqevo’’  za podmirewe potre-
ba nove termoelektrane, ka-
paciteta 800 megavata, ~ija se
gradwa uskoro planira. Iz
kolubarskog ugqenog basena
podmiruju se, trenutno, po-
trebe termoelektrana od 27
miliona tona i {iroke po-
tro{we – su{eni ugaq – od
dva miliona tona. One se za
sada podmiruju sa „Poqa B“,
„D“ i „Tamnave-Zapad“. Wi-
hovu ulogu postepeno }e preu-
zimati novi kop „Tamnava-
Zapad“, kao i poqa „C“, „E“,
„Ju`no poqe“ i „Radqevo“. U

narednom periodu u
planu je da u RB „Kolu-
bara“, proizvodwa iz-
nosi oko 36 miliona
tona ugqa i da se obez-
be|uje prete`no sa
tri do ~etiri povr-
{inska kopa.

-Vreme jeftine i
jednostavne eksploa-
tacije ugqa je iza nas
i rudarski stru~waci
da bi  prona{li opti-
malna re{ewa treba
da ulo`e mnogo truda

i znawa. Ugaq sa novim teh-
nologijama sagorevawa po-
staje sve vi{e ~isto gorivo,
ali zato prestaje da bude jef-
tini energetski izvor – na-
pomiwe Jakovqevi}. Zdrava
prirodna sredina ko{ta i to
se mora platiti u ve}oj ceni
energenata, {to je i svuda u
Evropi slu~aj. Takav trend
rasta cene elektri~ne ener-

Neizvesnosti oko kori{}ewa
kosovsko-metohijskog ugqenog
basena, ~ije procewene rezerve

iznose 16 do 17 milijardi tona,
otvaraju novu stranicu

strategije razvoja kolubarskog
i kostola~kog basena 
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Na pragu smo prve regula-
torne godine, boqe re~eno
prve godine u kojoj se elek-
troprivreda, kao i ostali
oblici energije „razvode“
od dr`ave i postaju samo-
stalni privredni subjekti.
I pristalice tr`i{ta i
tr`i{nih odnosa u energe-
tici i „protivnici“ radi-
kalnih promena o~ekuju po-
~etak 2007. sa zebwom. Jed-
ni zato {to nisu sigurni da
}e se dozvoliti primena
doma}ih i me|unarodnih
institucionalnih obaveza
(~itati usvojenih zakona i
ratifikovanih me|unarod-
nih sporazuma), a drugi za-
to {to }e izgubiti zna~ajan
segment mo}i i politi~kog
uticaja.

U na{im uslovima sum-
wi~avost i jednih i drugih
ima osnova, ako ni{ta dru-
go iz dosada{weg iskustva,
iako, su{tinski, nikakvom
strahu nema mesta. Re~ je,
pre svega, o poznavawu i
razumevawu pojma tr`i{ne
privrede; mnogima je na
sam pomen tog pojma u gla-
vama haoti~no, nekontro-
lisano stawe, suvi{e ve-
liki rizik, nesta{ice i
ograni~ewa. A upravo je
obrnuto, ~ak i pojam prva
regulatorna godina ukazuje
o ~emu je re~ – ure|enom
stawu, sre|enim odnosima,
preciziranim pravima i
obavezama. U energetici,
konkretno, maloumno bi
delovalo ako bi „razvod“
od dr`ave shvatili bu-
kvalno, pogotovo u vreme

kad se ceo svet i gotovo sve
me|unarodni odnosi bave
energijom dobrim delom.

Dr`ava se, dakle, ni
slu~ajno ne odri~e energe-
tike, samo mewa na~in de-
lovawa. Umesto volunta-
rizma, politi~kog priti-
ska ili ube|ivawa odlu~i-
vawe se prenosi na struku,
sposobnost i unapred utvr-
|ene procedure i postup-
ke. Lako razumqivo je po-
re|ewe sa sportom – u~e-
{}u doma}eg tima u ligi
{ampiona Evrope, na pri-
mer, prethodi stru~ni pre-
gled organizacije, stadio-
na, od tribina i svla~io-
nica do sme{taja novinara
i reportera. Sve je propi-
sano i sve se mora strikt-
no po{tovati da bi se u~e-
stvovalo u takmi~ewu, a
od spremnosti i sposobno-
sti takmi~ara i ekipe za-
visi uspeh.

Ne{to sli~no trebalo
bi da se dogodi u energeti-
ci. Vaqa, ipak, shvatiti
da primena tr`i{ta u
energetici i po{tovawe
preuzetih me|unarodnih
obaveza – dobar primer je
ratifikovani sporazum o
Energetskoj zajednici –
nije nekakva nametnuta
prisila, ispuwavawe tu-
|ih re{ewa ili preduslov
za ~lanstvo u EU, nego pr-
venstveno sopstveni inte-
res. Treba li obja{wavati
razlike energetskih kom-
panija u ure|enim zemqa-
ma i onim gde odnosi nisu
regulisani?

Najve}i deo posla regu-
lisawa energetike zapao je
Agenciji za energetiku, ko-
ja je zbog toga i osnovana.
Pitawe je ima li broj~ano
mala institucija snagu i
podr{ku za ogroman posao
koji radi. Skloni smo, po-
gotovo novinari a sa wima
i energetske kompanije i
javnost, da taj posao svede-
mo na cene energije. Ta~ni-
je elektri~ne energije i
prirodnog gasa, jer kod
nafte, derivata i drugih
oblika energije tr`i{te
ve} deluje. Istina, cene i
na~in wihovog formirawa
imaju izuzetan zna~aj i za
proizvo|a~e i za kupce,
ali je to samo jedan, mo`da
zavr{ni deo ukupnog posla
regulisawa energetike.
Neki novi instrumenti do-
vo|ewa u red ~itavog ener-
getskog kompleksa kao {to
su licence, dozvole, meto-
dologije izra~unavawa,
ekonomska politika itd,
imaju, tako|e, su{tinski
zna~aj u ovom poslu.

A kad ve} pomiwemo, kon-
kretno, cene elektri~ne
energije, uloga Agencije je
Zakonom o energetici sve-
dena na neku vrstu admini-
strirawa tj. kontrole kako
su kompanije primenile
metodologiju i tarifne si-
steme. Odlu~uju}a re~ je
ostala na vladi. Ne samo
zato {to daje saglasnost
ili ne dozvoqava primenu
novih tarifnih sistema,
nego zato {to odlu~uje ho-
}e li i koliko osposobiti
kompanije za pro{irenu re-
produkciju, odnosno razvoj.
Izvla~ewe kompanija iz
poslovawa sa gubicima, tj.
priznavawe tro{kova pro-
izvodwe je jedna pri~a, a
sposobnost za ulagawa,
gradwu novih objekata i
u~e{}e u tr`i{nim tran-
sakcijama na {irem pod-
ru~ju sasvim druga. 

Ima, dakle, mnogo razlo-
ga {to se po~etak slede}e
godine o~ekuje sa nestr-
pqewem. í

Dragan Nedeqkovi}

ENERGETSKA RASKR[]A 

Prva regulatorna godina

gije u Evropi rudarima ide
na  ruku jer je za otvarawe no-
vih kopova potrebno znatno
vi{e novca,  upravo zbog poo-
{trenih ekolo{kih zahteva. 

I u kostola~kom ugqenom
basenu je u toku faza realiza-
cije pove}awa proizvodwe
povr{inskog kopa „Drmno“
na devet miliona tona ugqa
koja }e se,  kako je predvi|e-
no, zavr{iti u naredne tri
godine. Ciq je – podmirewe
potreba postoje}ih revitali-
zovanih termokapaciteta.
Kako Jakovqevi} isti~e,  Du-
goro~nim planom razvoja
ovog ugqenog basena predvi-
|a se pove}awe proizvodwe za
nova tri miliona tona ugqa
godi{we za varijantu do-
gradwe jo{ jednog bloka
Termoelektrane „Kostolac
B“ (prema projektu izgradwe
bloka B-3, snage 350 MW). Od
strate{kih dokumenata u to-
ku je izrada studije mogu}ih
lokacija za daqu eksploata-
ciju ugqa u ovom basenu.  Na
taj na~in bi}e obuhva}ene i
sve raspolo`ive rezerve lig-
nita kojima  EPS raspola`e.

Procewene rezerve ugqa u
kolubarskom basenu iznose
preko dve milijarde tona, a u
kostola~kom delu vi{e od
600 miliona tona. Ukoliko
se u proizvodwu ne uvedu no-
va nalazi{ta,  pri sada{woj
dinamici eksploatacije,
ugqa }e u Srbiji biti u op-
timalnijoj varijanti samo
do 2070. godine. í

A. Petkov

Kop „Tamnava-Zapad „
ostaje i budu}i oslonac

proizvodwe ugqa
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U2007. godini EPS
}e se na}i pred ve-
likim izazovom
po~etka obimnog

i veoma ozbiqnog posla –
revitalizacije i moderni-
zacije polovine od ukupno
instalisanog kapaciteta
hidroelektrana. A one su,
kako ka`e Vera Stanoje-
vi}, {ef Sektora za proiz-
vodwu elektri~ne i to-
plotne energije u Direk-
ciji za proizvodwu energi-
je, od vitalne va`nosti za
srpski elektroenergetski
sistem. I to ne samo zato
{to se u wima ostvaruje
oko 40 odsto od ukupne pro-
izvodwe elektri~ne ener-
gije, nego pre svega zbog to-
ga {to i prilikom brzih
promena wegovog optere-
}ewa,  na primer usled is-
pada termoblokova, sistem
„odr`avaju u `ivotu“. Naj-
boqe se to, na`alost, prak-
ti~no i potvrdilo u 1999.
godini u vreme NATO bom-
bardovawa, kada su one da-
vale vi{e struje od termoe-
lektrana.

– Da je bilo novca
i boqih op{tih
uslova, revitaliza-
cija i modernizaci-
ja hidroelektrana
trebalo je da zapo~ne
jo{ po~etkom deve-
desetih godina.  Pr-
ve na redu sada bi}e
najve}a i najmawa –
HE „\erdap 1“ i HE
„Elektromorava“ –
^a~ak, koje su nepo-
sredno pred fazom potpisi-
vawa ugovora sa izabranim
izvo|a~ima – isti~e Vera
Stanojevi}.  Novac je,  tako-
|e,  obezbe|en i za pripremu
dokumentacije za revitali-
zaciju hidroelektrana „Ba-
jina Ba{ta“, „Zvornik“ i
„Vlasinskih HE“. Za ove za-
hvate EPS je ve} odavno
spreman,  ali ~ekaju se dru-
gi, kao, recimo, za revita-

lizaciju HE „\erdap 1“ da
ruska Duma ratifikuje po-
trebna dokumenta kako bi
taj posao mogao da se kredi-
tira iz starog klirin{kog
duga prema Srbiji.

Kako navodi Vera Stano-
jevi},  sa hidroelektranama
u Srbiji situacija je ista
kao i u ve}em delu svetu.
Gradwa novih kapaciteta
je zastala iz jednostavnog
razloga {to je ve}ina do-
brih lokacija ve} iskori-
{}ena. A i za nove koje
imaju ekonomsko oprav-
dawe procedura dobijawa
dozvola je preduga~ka i
preskupa. Umesto wihove
gradwe aktivnosti se,  sto-
ga,  usmeravaju na ekono-
mi~nije kori{}ewe posto-
je}ih,  pri ~emu nove tehno-
logije u projektovawu i
proizvodwi opreme omogu-
}avaju znatna  poboq{awa
wihovih performansi.
Tim pre {to su hidroelek-
trane u Srbiji bile fizi~-
ki predimenzionirane, jer
se tako gradilo u to vreme.

U modernizaciji ovih

proizvodnih kapaciteta,  za
EPS bi}e i dosta posla.
Jer, ve} krajem protekle go-
dine elektroma{inska
oprema u ve}ini hidroelek-
trana je „odradila svoj vek“.
Vi{e od 40 godina,  na pri-
mer,  u pogonu je 16 agregata,
koji u instalisanoj snazi
proizvodnih kapaciteta
EPS-a u~estvuju sa oko 10
odsto. A prag od 30 godina

starosti prekora~ilo je ~ak
35 agregata. Bitno je, pri-
tom,  ista}i da se rok amor-
tizacije opreme u hidroe-
lektranama kre}e od 25 go-
dina za visokonaponska po-
strojewa i upravqa~ku
opremu do 40 godina za glav-
ne delove – turbine, genera-
tore i transformatore. U
ve}ini tih postrojewa,  me-
|utim,  izostao je prekopo-
treban potpun kapitalni

remont.
-Upkos tako zasta-

reloj opremi, a uz to
jo{ i wenom radu u
pogor{anim uslo-
vima ekspolatacije,
zahvaquju}i stru~-
nosti zaposlenih u
EPS-u izbegnute su
za ovo vreme havari-
je na tim postro-
jewima. Kako vreme,
ipak,  uzima danak u

EPS-u je jo{ u 1995.godini
osnovana komisija sa zadat-
kom sa sagleda trenutno
stawe HE i potrebe wiho-
vog „podmla|ivawa“ – napo-
miwe Vera Stanojevi}.
Sopstvenim snagama,  zna-
~i, stru~waci hidroelek-
trana,  kao i iz direkcija
za razvoj i investicije, od-
nosno za proizvodwu ana-
lizirali su ovo stawe po je-

dinstvenoj metodologiji,
uz prilago|avawe toj name-
ni i Uputstva za moderni-
zaicuju HE,  izdate od
EPRI-ja u 1989. godini.
Alernativne planove, na-
ru~ene od EPS-a, istovre-
meno, je uradio Energopro-
jekt. Predlo`enom moder-
nizacijom radni vek elek-
trana produ`io bi se za na-
rednih ~etvrt veka, uz pove-
}awe snage agregata, proiz-
vodwe energije, raspolo-
`ivosti i pouzdanosti i uz
smawewe gubitaka i jedno-
stavnije odr`avawe. Ove
studije, potom, usaglasio je
i na osnovu toga izabrao
optimalna re{ewa Stru~-
ni savet EPS-a. Poslovi
na tome zavr{eni su jo{
2000. godine, a da su te stu-
dije dale konkretne efekte
najboqi je primer bio mo-
dernizacija RHE „Bajina
Ba{ta“ i pove}awe insta-
lisane snage tog kapacite-
ta za 22 odsto,  ~ime je u to-
me dostignut i japanski
standard.  Takav zahvat pre-
vazi{ao je i o~ekivawa ja-
panske firme „To{iba“,
~iji su stru~waci u toj do-
naciji Vlade Japana imali
nadzornu funkciju.

Predstoje}a moderniza-
cija hidroelektrana pred-

U SUSRET MODENIZACIJI HIDROELEKTRANA

Izazovi velikog spremawa
�Prve u revitalizaciju dogodine }e u}i najve}a i najmawa elektrana-HE „\erdap 1“
i HE „Elektromorava“ �Projekti modernizacije hidroelektrana za stru~wake pred-
stavqaju i trostruki izazov 

Prve na redu sada bi}e najve}a
i najmawa – HE „\erdap 1“ 

i HE „Elektromorava“ – ^a~ak,
koje su neposredno pred fazom

potpisivawa ugovora sa
izabranim izvo|a~ima

*

*

Za revitalizaciju HE „\erdap 1“ u EPS-u
ve} ura|eno dosta predvi|enih poslova
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stavqa i trostruki izazov
za one koji je planiraju i
sprovode. U tehni~kom de-
lu, naime, treba re{iti ka-
ko }e se najboqe poboq{ati
radne karakteristike agre-
gata, uz upotrebu novih ma-
terijala i sofisticirane
merne tehnike. Energetski

je izazov da se od resursa na
istoj lokaciji i dimenzija-
ma, dobije novi sa ve}im mo-
gu}nostima. A, na kraju, ta
dva parametra potrebno je
uskladiti sa parama, kao
tre}im ili boqe re~eno pr-
vim. Mnogobrojni su pro-
blemi i prilikom odre|i-
vawa nosilaca tih revita-
lizacija. Sa modernim teh-
nologijama najboqe su, sva-
kako, upoznati projektanti
i proizvo|a~i opreme. Ali,
pokazalo se u praksi da pro-
jektanti, na primer, ~esto
te`e mawe svrsishodnim eg-
zibicionim re{ewima.  

-Za revitalizaciju HE
„Zvornik“ nu|eno je ~ak de-
set varijanti, a vi{e re-
{ewa nudilo se i za peti
agregat za HE „Bajina Ba-
{ta“ iako bi se za wega mo-
gla iskoristiti i ve} po-
stoje}a oprema a takvog
predloga nije bilo – isti~e
Vera Stanojevi}. Trebalo
bi stoga, imati u vidu da,
recimo, oma{kom zbog koje
se gubi samo pola procenta
efikasnosti rada tih po-
strojewa, takav „gubitak“ za
period od deset godina na-
rastao bi na – nekoliko mi-
liona evra. í 

Georgi Mitev-[antek

Oktobar je ove godine bio
topliji nego prethodnih 46
godina, tako da je  sredwa me-
se~na temperatura iznosila
15,2 stepena Celzijusova,
{to je za 2,7 stepeni vi{e od
zabele`enog proseka za ovaj
mesec. Ipak, potro{wa stru-
je nije smawena. Varqivost
vremenskih prilika, kao i
uobi~ajeno uhodavawe
daqinskih sistema za gre-
jawe, pa i navike potro{a~a
koji se greju na ~vrsta goriva
da se, dok zima ne pritegne,
oslone na struju, uticali su
da je sa svakim danom zahla-
|ewa u potro{wi struje bilo
takvih skokava koji se retko
doga|aju u danima uobi~aje-
nih vremenskih prilika.

U Dispe~erskom centru
EPS-a navode da je u posled-
wa dva dana oktobra, kada je
spoqna temperataura pala za
oko 12 stepeni Celzijusovih,
dnevna potro{wa struje na-
rasla za 20 miliona kilovat-
sati. To je, ka`u, jednako
dnevnoj proizvodwi elek-
tri~ne energije u tri termo-
bloka od po 300 megavata, a
posledweg dana oktobra po-
tro{a~i su, u vidu elektri~-
ne energije, za grejawe „poje-
li“ oko 30 hiqada tona ugqa.
Ispostavilo se, tako, da su u
oktobru ukupne potrebe doma-
}eg tr`i{ta za elektri~nom
energijom, i pored visokih
prose~nih dnevnih tempera-
tura, za ~etiri odsto bile ve-
}e nego {to je bilansom pred-
vi|eno i iznosile su blizu
3,2 milijarde kilovat-sati. 

Da bi se pokrila potro-
{wa, EPS ipak nije uvozio
struju. I za potrebe uve}ane
mimo plana uspeo je da proiz-
vede dovoqno struje iz sop-
stvenih kapaciteta, a pri to-
me treba imati u vidu i to da

je Srbija u pro{lom mesecu
u{la u su{ni period i da
EPS-ove hidroelektrane ni-
su mogle da proizvode kao le-
tos. Teret su podnele termoe-
lektrane na ugaq, koje su, bez
TE na Kosmetu, proizvele vi-
{e od 2,2 milijarde kilovat-
sati. Preciznije, proizvele
su 443 miliona kilovat-sati
vi{e nego {to je planirano,
odnosno prema{ile bilans
za ovaj mesec za celih 25 pro-
cenata. [tavi{e, proizvod-
wa u TE bila je za 7,9 odsto
ve}a nego i u oktobru pro{le
godine. U isto vreme, termo-
elektrane na Kosmetu ostva-
rile su proizvodwu 285 mi-
liona kilovat-sati, za preko
50 miliona kilovat-sati
mawe od bilansa i 12 odsto
mawe nego u istom mesecu
pro{le godine, a deo potreba
kosmetskog konzuma pokri-
van je iz EPS-a, u vidu hava-
rijske ispomo}i.

Oslabqen dotok voda uti-
cao je da su EPS-ove proto~-
ne hidroelektrane u oktobru
proizvele gotovo upola mawe
nego u istom mesecu pro{le
godine, ta~nije, proizvodwa
im je bila mawa za 42 odsto,
odnosno 309 miliona kilo-
vat-sati. Ukupno, one su u si-
stem plasirale 426 miliona
kilovat-sati, a zbirni u~i-
nak hidrosektora donekle su
popravile akumulacione HE,
koje su ostvarile ve}u proiz-
vodwu i od planirane i od
one u pro{logodi{wem ok-

tobru, odnosno proizvele 192
miliona kilovat-sati.

Prema tome, kako ka`u u
Dispe~erskom centru EPS-a,
u oktobru ove godine, ukupna
proizvodwa iz raspolo`ivih
kapaciteta Elektroprivrede
Srbije, ukqu~uju}i HE „Pi-
va“ i HE „Gazivode“, iznosi-
la je 3,117 milijardi kilovat-
sati, a razlika koja je iskaza-
na izme|u realizovane potro-
{we konzuma i ovog ostva-
rewa upotrebqena je za po-
krivawe potreba proizvodwe
TE i HE, kao i za izvr{avawe
obaveza prema drugim elek-
troenergetskim sistemima,
vra}awe dugova, havarijsku
ispomo} ili regulaciju.

Na kraju oktobra, zalihe
ugqa na deponijama termoe-
lektrana (bez TE „Kosovo“)
iznosile su vi{e od dva mi-
liona tona, odnosno 95 odsto
od bilansiranih. Ta~nije, na
deponijama je bilo 107 hiqa-
da tona ugqa mawe nego {to
je planirano za ovaj period,
jer su TE proizvodile znatno
vi{e nego {to je predvi|eno
za pro{li mesec. Ukupan
energetski sadr`aj u jezeri-
ma akumulacionih hidroe-
lektrana na kraju oktobra iz-
nosio je 917 miliona kilo-
vat-sati, a to je za 15 miliona
mawe od bilansa. Precizni-
je, u akumulacijama bilo je
oko 72 odsto od maksimalno
mogu}eg sadr`aja. í

A. Cvijanovi}

ELEKTROENERGETSKA SITUACIJA U OKTOBRU

Termosektor izvukao
bilans
� Iako su potrebe za elektri~-
nom energijom bile ve}e od bi-
lansiranih za ~etiri odsto, za-
hvaquju}i dobrom radu termoe-
lektrana, sve je podmireno iz
sopstvenih kapaciteta

Termoelektrane
proizvele

elektri~ne
energije ~ak za

25 odsto vi{e od
bilansa: TENT A
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Posle sastanka Rad-
ne grupe za ener-
getiku, koju ~ine
predstavnici Be-

ograda i Pri{tine, a
predsedava joj predstavnik
EU Xoli Dikson, ~inilo
se da je pitawe dana kada
}e Srbi na Kosovu i Meto-
hiji dobiti urednije snab-
devawe elektri~nom ener-
gijom i biti spaseni du-
gih, ~ak i vi{ednevnih
iskqu~ewa struje. Ni po-
sle sedam dana od dogovora
na tom sastanku, koji je
odr`an 26. oktobra u Pa-
lati federacije u Beogra-
du, odgovor iz Pri{tine
nije stigao. Dobra vest sa
sastanka, da „postoji do-
bro raspolo`ewe da se
problem re{i“, kako je to
novinarima rekao Xoli
Dikson, preto~ila se u
i{~ekivawe, kome su Srbi
na Kosmetu, i oni koji ho-
}e da im pomognu, izlo`e-
ni jo{ od dolaska Me|una-
rodne misije. ^eka se da
predstavnici UNMIK-a
i KEK-a sagledaju tehni~-
ke uslove po kojima }e
EPS isporu~ivati struju,
kako su to na sastanku tra-
`ili predstavnici iz
Pri{tine.

Iz Ministrastva rudar-
stva i energetike obja-
{wewe je poslato ve} su-
tradan posle dogovora u
Beogradu, a rok od pet dana
za odgovor, koji je predlo-
`io gospodin Dikson,
druga strana nije ispo-
{tovala. Stru~waci iz
EPS-a i EMS-a, preko ~i-
jih }e se dalekovoda prene-
ti ponu|ena struja, sigur-
ni su da tehni~ki uslovi
nisu razlog za odugovla-

~ewe. Tim pre {to je upra-
vo u proteklom mesecu
EPS po potrebi davao iz-
me|u 50 i 100 megavata ha-
varijske ispomo}i elek-
troenergetskom sistemu na
Kosovu i Metohiji, istina
pod komercijalnim uslo-
vima, ali bez ikakvih teh-
ni~kih problema. 

Ne treba smetnuti sa uma
ni to da je u tehni~ko-teh-
nolo{kom pogledu elek-
trosistem na Kosmetu deo

jedinstvene celine elek-
troenergetkog sistema Sr-
bije, da je kao takav i gra-
|en i razvijan. Struja mo-
`e preko postoje}a ~etiri
dalekovoda sasvim sigurno
iz sredi{weg dela Srbije
da se isporu~i Kosovu i
Metohiji. Iz Pri{tine
je, me|utim, bilo izjava u
javnosti da ne razumeju ka-
ko to Beograd namerava da
dopremi struju do svakog
naseqa i srpske ku}e, s ob-

zirom na razu|enost di-
stributivnog sistema, ali,
kako ka`u stru~waci iz
kosmetskih preduze}a
EPS-a, koji i daqe odr`a-
vaju distributivne objekte
i mre`u u srpskim sredi-
nama, takav pristup izlazi
iz okvira struke i ponovo
pitawe struje vra}a u po-
liti~ke tokove.

Niko iz Beograda nije
ni tra`io da se kontroli-
{e protok svakog kilovat-
sata iz donacije koju Srbi-
ja `eli da daje za potrebe
snabdevawa srpskih sredi-
na u Pokrajini, ve} je jedi-
no potrebno da u narednih
{est meseci Srbi budu
uvr{}eni u prvu grupu po-
tro{a~a za redukciju stru-
je, dakle onu grupu koja se
iskqu~uje samo kada nasta-
nu havarije u energetskom
sistemu na Kosmetu, a ne da
ostanu u tre}oj, koja vi{e
nema nego {to ima struje,

VLADA SRBIJE PONUDILA STRUJU ZA SRBE NA KOSOVU I METOHIJI

Donacija za spas
od hladno}e
� Pomo} od 50 miliona kilovat-sati mese~no obezbe|iva}e EPS, a na
UNMIK-u je da srpska naseqa uvrsti u prvu grupu potro{a~a za restrik-
cije i da u narednih {est meseci ne vr{i pritisak na Srbe da potpisu-
ju ugovore i pla}aju potro{wu 

Zvani~nici Kosovske elektroprivredne korporacije (KEK)
izjavqivali su krajem pro{log meseca da je dnevna potro{wa
struje u Pokrajini dostizala 13 miliona kilovat-sati, a da iz
obili}kih elektrana nije mogla da se podmiri ni polovina tih
potreba. Problema je bilo u TE „Kosovo B“, gde je radio samo
jedna blok, i to sa znatno smawenom snagom. U TE „Kosovo A“ ra-
dio je tako|e samo jedan blok. Zbog toga je tra`ena havarijska
ispomo} u energiji od EPS-a, ali ne za srpske sredine, nego za
ceo kosmetski elektroenergetski sistem. Iz EPS-a je pomo}
data pod komercijalnim uslovima, ali problem snabdevawa
nije re{en, jer ni EPS ne mo`e da pokrije sav mawak energije
koji se na Kosmetu javqa. Da podsetimo, instalisani kapacite-
ti za proizvodwu elektri~ne energije na Kosovu i Metohiji
imaju 1.519 megavata. Od 2000. godine u wihovu revitalizaciju
me|unarodna zajednica ulo`ila je vi{e stotina miliona evra.
Prema tome, kada bi se radilo u skladu sa kapacitetima, sa
Kosmeta bi struja mogla i te kako da se izvozi, a ne da se uvo-
de redukcije potro{we.

Redukcije umesto izvoza
Ne koristi se

ni tre}ina
kapaciteta:

TE „Kosovo B“

U srpskim
sredinama

struje nema i
po 20 sati:

panorama
Kosovske

Mitrovice
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kao {to su bili ~itave
pro{le zime i ponovo od
jesenas. Tako|e, budu}i da
}e sa 50 miliona kilovat-
sati mese~no mo}i da se
prili~no osigura ured-
nost snabdevawa na Kosme-
tu, ono {to bi KEK u naj-
mawu ruku mogao da u~ini
jeste da u narednih {est
meseci, dakle dok traje zi-

ma, prestane da vr{i pri-
tisak na Srbe da potpi{u
ugovore sa wim kao jedi-
nim snabdeva~em i da ih
primorava da pla}aju ra~u-
ne iako oni nemaju sred-
stava za `ivot niti mogu}-
nosti da rade. Veliki broj
Srba, ~ijim se doma}in-
stvima iskqu~uje struja,
proterani su sa radnih me-

sta kada je stigla Me|una-
rodna misija, a me|u wima
je i vi{e od tri hiqade
radnika elektroprivred-
nih preduze}a, povr{in-
skih kopova, termoelek-
trana i distribucija. 

Prema stawu koje prate
slu`be EPS-ovog preduze-
}a „Elektrokosmet“ na Ko-
sovu i Metohiji, 50 milio-
na kilovat-sati je vi{e
nego dovoqno da se podmi-
re potrebe za strujom u srp-
skim sredinama. Budu}i da
}e tu koli~inu energije
KEK dobiti besplatno,
moglo bi da se podrazumeva
da na ovaj na~in Vlada Sr-
bije pla}a potro{wu u
srpskim sredinama u Po-
krajini. Iskqu~ewa zbog
neizmirenih ra~una, pre-
ma tome, mogla bi da izo-
stanu kao opravdawe {to
Srbi i po dvadeset dana
nemaju struju. 

Vlada Srbije ponudila
je pomo} u struji za potrebe
snabdevawa srpskih sredi-
na, kako Srbi ne bi ponovo
bili izlo`eni humanitar-
noj katastrofi, kao {to su
bili pro{le zime. Da li
}e UNMIK i KEK tu po-
mo} prihvatiti, zavisi od
mnogo ~ega. Na`alost, do
sada na snabdevawe srp-
skih sredina u Pokrajini
mnogo vi{e uticaja imali
su politi~ki nego humani-
tarni razlozi. Politi~ki
predstavnici srpske zajed-
nice u Pokrajini smatraju
da je struja od 1999. godine

bila sredstvo za pritisak
na Srbe da napuste Kosovo
i Metohiju ili da se barem
odreknu Srbije kao svoje
dr`ave. Albanskim poli-
ti~kim krugovima u tome
su zdu{no pomagali i
predstavnici Me|unarod-
ne misije, koji se nisu tru-
dili ni da obezbede spro-
vo|ewe uredbi koje je UN-
MIK donosio. U jednoj od
tih uredbi pi{e da se so-
cijalno ugro`enima ne
mo`e iskqu~ivati struja
zato {to nisu platili ra-
~un za utro{ene kilovat-
sate, ve} da se mora napra-
viti socijalni program. 

Zanimqivo je, me|utim,
da je sada na Radnoj grupi
za energetiku ipak prihva-
}eno da se o pomo}i u stru-
ji razgovara. Xoli Dikson
je, istina, posle pomenu-
tog sastanka u Beogradu,
skrenuo pa`wu novinari-
ma da dogovor nije postig-
nut, ve} da je Pri{tina
prihvatila da razmotri
ponudu i da se on li~no na-
da da }e se na}i re{ewe, a
to je ve} veliki napredak u
odnosu na pro{lu zimu, ka-
da niko iz Pri{tine nije
hteo ni da ~uje da prihvati
ponu|enu struju iz Beogra-
da za Srbe na Kosmetu.

Ovoga puta, posle obnov-
qene ponude iz Vlade Sr-
bije, predsednica Koordi-
nacionog centra za Kosovo
i Metohiju Sanda Ra{ko-
vi}-Ivi} uputila je pismo
{efu UNMIK-a Joakimu
Rikeru, od koga je tra`ila
da se {to hitnije re{i
problem snabdevawa elek-
tri~nom energijom u srp-
skim sredinama. Direkt-
nog odgovora iz Pri{ti-
ne, kako saznajemo, nije bi-
lo, ali je ve} posle nekoli-
ko dana usledio sastanak
Radne grupe za energetiku,
na kome je poku{aj da se na-
|e re{ewe u~iwen. Mo`da
na ovaj tok stvari nema uti-
caja to {to je Riker dosko-
ra bio prvi ~ovek u UN-
MIK-u za energetiku na
Kosmetu, ali u srpskim sre-
dinama u Pokrajini se ve-
ruje da Pri{tina ove zime
ipak ne}e odbiti donaciju
u struji iz Beograda. í

Anka Cvijanovi}

[ef Ekonomskog tima za Kosovo i Metohiju Nenad Popovi} po-
nudio je na sastanku Radne grupe za energetiku ekspertsku pomo}
za  elektroenergetski sistem na Kosmetu. Kako je objavqeno u me-
dijima, on je rekao da Srbija mo`e da ponudi najmawe stotinu
stru~waka koji bi pomogli da se kosmetske elektrane i kopovi
osposobe za normalan rad i predlo`io da se naprave zajedni~ki
timovi sa KEK-om. Tako|e, na sastanku Radne grupe iznova je
otvoreno pitawe povratka 8.000 proteranih Srba i drugih neal-
banaca iz kosmetskog dela EPS-a, a predo~ena je i inicijativa da
se u srpskoj zajednici oformi novo preduze}e za proizvodwu,
prenos i distribuciju elektri~ne energije, koje bi poslovalo u
skladu sa evropskim principima otvorenog tr`i{ta. Ova inici-
jativa obelodawena je jo{ pro{le godine u Kosovskoj Mitrovici,
na okruglom stolu o elektroenergetskim perspektivama u ju`noj
pokrajini, koji su organizovali Koordinacioni centar za Kosovo
i Metohiju i Direkcija kosmetskih preduze}a EPS-a.

Ponu|ena i ekspertska pomo}

– Ukoliko UNMIK prihvati ponudu Vlade Srbije da tokom zi-
me EPS isporu~uje 50 miliona kilovat-sati mese~no, kako bi se
re{io problem snabdevawa srpskih sredina na Kosovu i Meto-
hiji, bi}e potrebno da se usaglase tehni~ki detaqi o na~inu is-
poruke ove energije, pre svega, da se utvrdi dinamika i pravci
napajawa. To ne predstavqa te{ko}u, jer ne postoje tehni~ke
prepreke da se struja prenese i distribuira. Pravci i putevi
transporta elektri~ne energije u jedinstvenom elektroenerget-
skom sistemu Srbije, koji obuhvata i kosmetski deo, u funkciji
su. Uslove i na~in isporuke mora}e da usaglase EPS i UNMIK,
odnosno KEK, ali i EMS kao operator sistema. Potrebna je, pre-
ma tome, samo dobra voqa da se donacija prihvati – ka`e Dragu-
tin Markovi}, direktor Sektora za prenos i distribuciju elek-
tri~ne energije u Direkciji EPS-a za kosmetska preduze}a. 

Nema tehni~kih prepreka
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Na odluku Vlade Sr-
bije da otka`e Po-
seban kolektivni
ugovor EPS-a, ko-

me bi i ina~e uskoro treba-
lo da istekne va`nost, budu-
}i da su se izmenili uslovi
u kojima je donet, a prema Za-
konu o radu treba da se pot-
pi{u ugovori kod poslodav-
ca, Sindikat EPS-a o{tro
je stao u odbranu ovog akta,
tvrde}i da se wego-
vim ukidawem znat-
no umawuju prava za-
poslenih. Najpre je
tim povodom dato sa-
op{tewe za javnost, a
potom je odr`ana i
konfrencija za no-
vinare, na kojoj je re-
~eno da }e Sindikat,
ukoliko Vlada ne povu~e
svoj zakqu~ak, kojim je jed-
nostrano otkazala Ugovor,
pribe}i svim vidovima sin-
dikalne borbe, ukqu~uju}i i
mogu}nost organizovawa ge-
neralnog {trajka.

Budu}i da su prava zapo-
slenih znatno redukovana
jo{ Zakonom o radu i da
Sindikat EPS-a, kao ni
drugi, nije uspeo da se izbo-
ri da u Skup{tini pro|e
ijedan radni~ki amandman
na ovaj zakon, ve} tada bilo
je jasno da povoqnija re{e-
wa, koja postoje u kolektiv-
nim ugovorima mogu da budu
dovedena u pitawe. [to se
EPS-a ti~e, i prilikom we-
govog razdvajawa na odvoje-
ne kompanije dato je na zna-
we da Poseban kolektivni
ugovor ima ograni~en rok
trajawa. U tom kontekstu
videla se leto{wa inici-
jativa sindikalnih orga-
nizacija energetskog sek-
tora da se zapo~ne pregova-
rawe na nivou grane, kako
bi se potpisao granski ko-
lektivni ugovor, u kome bi
se utvrdio minimum prava
i obaveza, ispod kojih ni-
jedan poslodavac ne mo`e
da ide.

Na pomenutoj konferen-
ciji za novinare krajem pro-
{log meseca povremeno se
za EPS-ov ugovor koristio
epitet granski, ali ~iwe-
nica je da na nivou grane
pregovori sindikata i Vla-
de nisu ni po~eli. Na drugoj
strani, pak, Sindikat EPS-
a zalo`io se da se ubrza ko-
lektivno pregovarawe radi
zakqu~ivawa kolektivnih

ugovora kod poslodavca, ko-
ji se jo{ od letos priprema-
ju u JP EPS i wegovim zavi-
snim privrednim dru{tvi-
ma. Kako saznajemo, tek po-
{to je Vlada otkazala Pose-
ban kolektivni ugovor, sa
otkaznim rokom do 14. janua-
ra idu}e godine, ovi prego-
vori su se zahuktali.  

Od po~etka novembra
predstavnici Centralnog
stru~nog tima, koji je letos
formirao generalni direk-
tor, i Centralnog prego-
var~kog tima Glavnog odbo-
ra Sindikat EPS-a maltene
svakodnevno pregovaraju na-
stoje}i da postignu sagla-
snost o vrsti i obimu prava

koja treba regulisati na ni-
vou privrednih dru{tava i
JP EPS. Osnova za ove pre-
govore, kako isti~u u Direk-
ciji za pravne poslove, i da-
qe je model kolektivnog
ugovora koji je Centralni
stru~ni tim letos ponudio i
na~elno dobio saglasnost
od resornih ministarstava,
barem za onaj koji se odnosi
na JP EPS i koji }e i za-

kqu~ivati Vlada,
Sindikat i poslovod-
stvo. U privrednim
dru{tvima kolektiv-
ne ugovore zakqu~uju
poslovodstvo i sindi-
kati, ali ne i Vlada.

Na konferenciji za
novinare predstavni-
ci Sindikata EPS-a

izjavili su da ne}e odustati
od zahteva da se u nove ko-
lektivne ugovore ugradi i
vi{e od re{ewa koja sada
postoje u EPS-u, pa i ako je
Zakon o radu redukovao od-
re|ena prava zaposlenih.
Sindikalisti su odlu~ni da
tra`e maksimum i uvereni
su da }e imati snage da se za
to izbore u pregovorima i sa
Vladom i sa poslovodstvom
EPS-a. Kao argument oni
navode to {to je i do sada
Sindikat uspevao da u ko-
lektivnim ugovorima dobi-
je vi{e nego {to su zakoni
propisivali, a naro~ito to
{to u pojedinim javnim
preduze}ima ve} postoji vi-

{i nivo socijalne za{tite
nego u EPS-u.

U Direkciji za pravne po-
slove skre}u, me|utim, pa-
`wu da je kolektivno prego-
varawe u EPS-u dobrim de-
lom ome|eno ograni~enom
masom zarada, tako da bi sva
prava koja uve}avaju socijal-
na davawa, a koja ulaze u zara-
du, optere}ivala fond za
raspodelu. Budu}i da masa za
zarade ne mo`e da se preko-
ra~uje, u pregovorima treba
da se iskristali{e {ta je
prioritetno. Tako|e, obja-
{weno je, u pregovorima tre-
ba da se do|e do zajedni~kih
re{ewa onih koji zakqu~uju
kolektivne ugovore, a ovo
{to se pregovari vode na ni-
vou centralnih timova poku-
{aj je da se razlike u stavovi-
ma {to efikasnije prevazi|u
i da se postigne sporazum o
minimumu prava i obaveza za
sve zaposlene u EPS-u, koje
}e sadr`ati svaki kolektiv-
ni ugovor. Vi{e od toga mo-
`e eventualno da se utvr|uje
na nivou privrednih dru{ta-
va, odnosno u direkcijama i
slu`bama JP EPS.  

Prema tome, Glavni odbor
Sindikata EPS-a svoju pre-
govara~ku aktivnost trenut-
no vodi na dva plana. Jedan
je da se zakqu~i granski ko-
lektivni ugovor, koji bi, po
prirodi stvari, regulisao
prava i obaveze zaposlenih u
energetici i u hijerarhiji
bi bio iznad pojedina~nih
kolektivnih ugovora kod po-
slodavca, a drugi je pregova-
rawe i zakqu~ivawe kolek-
tivnih ugovora kod poslo-
davca u privrednim dru-
{tvima EPS-a i u JP EPS.
U prvom slu~aju pregovara~
sa Vladom Republike Srbije
su sindikati javnih preduze-
}a u energetici, a u drugom
sindikalne organizacije,
koje su udru`ene u Sindikat
EPS-a. í

A. Cvijanovi}

KOLEKTIVNO PREGOVARAWE SE UBRZAVA

Novi podsticaj za sindikat
� Posle odluke Vlade Srbije da otkaæe Poseban kolektivni ugovor EPS-a, Sindikat
zao{trio svoje zahteve i prema Vladi i prema poslovodstvu 

Socijalna davawa ome|ena masom
za zarade: iz HE “Pirot“ 
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Budu}i da masa za zarade ne 
mo`e da se prekora~uje, u  

pregovorima treba da se odredi 
{ta je prioritetno



Usrcu Beograda, u
ulici Kneza Mi-
haila, EPS-ovi
drugari – osobe sa

smetwama u razvoju o koji-
ma brine i  „De~je srce“
dru`ili su se sa mali{a-
nama iz vrti}a „Majski
cvet“, ali i sa prolaznici-
ma koje je izmamilo toplo
oktobarsko sunce. Toplotu
i otvorenost nesebi~no su
delili Naca, Dule i wiho-
vi drugari iz „De~jeg srca“
dok su svim zainteresova-
nim poklawali bojanke
„Opasnost od struje“. 

U ovoj bojanci mo`e da
se crta, boji, pi{e, ~ita
pri~a o Nikoli Tesli, a tu
su i nalepnice i, ~ak, jedna
slagalica! Kroz crtawe i
igrawe deca nau~e za{to je
struja opasna i kako moraju

da koriste ku}ne aparate.
A to mo`e da se nau~i sa
na{om bojankom i to kroz
igru. Defektolozi i dizaj-
neri iz „De~jeg srca“ osmi-
slili su sadr`aj i izgled
bojanke, a Elektroprivre-
da Srbije je omogu}ila da
ona ugleda svetlost dana.
Bojanka je prvenstveno na-
mewena deci sa smetwama u
razvoju ali i pred{kolci-
ma i |acima ni`ih razreda
iz redovne populacije.

Ovom dru`ewu prisustvo-
vao je i – Nikola Tesla. Ne
ba{ li~no, kako su neki ma-
li{ani pomislili, ve} u
liku glumca Igora Fili-
povi}a. On i glumi Nikolu
Teslu u pozori{noj pred-
stavi „Tesla – bajka o elek-
tricitetu“. Ovom prili-
kom, na{ „Tesla“ je pri~ao

o struji i odgovarao na mno-
ga de~ja pitawa. 

Elektroprivreda Srbije
ve} dugi niz godina poma-
`e humanitarnoj organiza-
ciji „De~je srce“. Ove go-
dine, u na{u akciju EPS I
DECA  ukqu~ili smo i
osobe sa smetwama u razvoju
– za likovni konkurs oni
su crtali svoje bajke o stru-
ji, zajedno smo gledali po-
zori{nu predstavu „Tesla
– bajka o elektricitetu“,
i{li u Muzej Nikole Te-
sle gde su im  animatori i
demonstratori otkrivali
tajne iz `ivota i rada Ni-
kole Tesle, a u EPS-ovoj
termoelektrani „Nikola
Tesla“ u Obrenovcu bili su
rado vi|eni gosti. í

S. Roslavcev
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AKCIJE

ELEKTROPRIVREDA SRBIJE I „DE^JE SRCE“

Li~no sa „Teslom“ 
BIBLIOTEKA EPS-a

„DOKUMENTI“  BOGATIJA ZA
JO[ JEDNU PUBLIKACIJU

„Tesla – dodiri
sa Srbijom“

Publikacija „Tesla – dodiri sa
Srbijom“ sedma je po redu u EPS-
ovoj biblioteci „Dokumenti“. Jo{
2000. godine EPS je pokrenuo ovu
biblioteku sa `eqom da ostavi pi-
sani trag o razvoju elektroprivre-
de, o elektranama, qudima i doga-
|ajima iz wene pro{losti, ali i on-
im ~iji smo savremenici. Bibliote-
ku ~ini nekoliko edicija: „Stare
hidroelektrane“, „Stare termoe-
lektrane“, „Velikani elektropri-
vrede“, „Elektrodistribucije“, „Hi-
droelektrane“.

Publikacija „Tesla – dodiri sa
Srbijom“ posve}ena je jednom od naj-
ve}ih umova civilizacije – Nikoli
Tesli i to povodom 150 godina od
wegovog ro|ewa. Namera je da se
predstave kontakti i veze koje je
Tesla imao sa Srbijom i wenim qu-
dima kao i wegov uticaj na razvoj
elektrifikacije Srbije. Publika-
cija sadr`i ~etiri poglavqa: „Ni-
kola Tesla u Beogradu“ koje opisuje
jedinu Teslinu posetu Srbiji i Beo-
gradu 1892. godine, zatim „Nikola
Tesla i wegova otkri}a“ u kome je
predstavqena prva kwiga o ovom
nau~niku i wegovim dostignu}ima
na srpskom jeziku, objavqena posle
Tesline posete Beogradu, a za-
hvaquju}i profesoru \or|u Stano-
jevi}u, zatim poglavqe „Uvo|ewe
elektrike u Srbiji“ u kome su pred-
stavqene prve elektrane u Srbiji,
koje su izgra|ene tako|e zahvaquju-
}i profesoru Stanojevi}u i wego-
vim naporima da se prihvati Te-
slin polifazni sistem i posledwe
poglavqe „Spomenite me na{em na-
rodu“ u kome je opisan vi{edecenij-
ski rad Slavka Bok{ana na osni-
vawu Instituta „Nikola Tesla“.

Recenziju je napisala Zorica Ci-
vri}, kustos u Muzeju Nikole Tesle,
a publikacija je {tampana i na en-
gleskom jeziku.

S. R.
ZAVR[EN LITERARNI KONKURS „TESLA - BAJKA O STRUJI“

Izbor najboqih radova
po~etkom decembra 

Akciju EPS I DECA – TESLA 150 Elektroprivre-
da Srbije nastavila je literarnim konkursom, koji
je odr`an od 6. oktobra do 6. novembra 2006. godi-
ne, i to po prvi put, na temu „Tesla – bajka o stru-
ji“. Konkurs je organizovan za sve u~enike osnov-
nih {kola na teritoriji Srbije po istom principu
kao i likovni: obave{tene su sve {kole {irom Sr-
bije, a privredna dru{tva u sastavu EPS-a }e po-
~etkom decembra izabrati 60 najboqih radova i
nagraditi autore i wihove u~iteqe/nastavnike.

Elektroprivreda  Srbije  }e  od  60  najboqih iza-
brati 10 naj-naj radova i tako|e nagraditi autore.

Literarni konkurs se i ovom prilikom odr`ava
uz podr{ku i pomo} Ministarstva prosvete i
sporta.

Nadamo se da }e literarni konkurs privu}i ve-
liki broj u~enika osnovnih {kola kao {to je to bio
slu~aj sa likovnim konkursom, kada je gotovo 8.000
dece crtalo „Bajku o struji“. 

N. M. M

Na{ „Tesla“
pri~a o struji
i odgovara
na pitawa
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EKOLOGIJA

Sinhronizacijom
bloka A-1 na mre-
`u elektroener-
getskog sistema

EPS-a u TE „Nikola Te-
sla“, 21. oktobra, ozna~en
je zavr{etak kapitalnog
remonta na ovom bloku. To
je ujedno bio i kraj poslo-
va  modernizacije elektro-
filtera, jednog od najve-
}ih zaga|iva~a u Obrenov-
cu. Modernizacija elek-
trofiltera na bloku A-1
~etvrta je po redu na ovom
termoenergetskom objektu.

Re{avawe problema u za-
{titi `ivotne sredine je
prioritet Elektroprivre-
de Srbije, {to dokazuje
~iwenica da je u posledwe
tri godine ~ak pet puta
smawena emisija ~estica
iz termoelektrana u Obre-
novcu. Poseban akcenat
dat je na sanaciji blokova
A-1 i A-2, koji su, kao naj-
stariji, bili i najve}i za-
ga|iva~i Obrenovca, a
emisija ~estica, naro~ito
sa bloka A-1, kretala se i
do 2.000 mg po kubnom me-
tru. Na objektu TENT A
sada ~etiri bloka ispuwa-
vaju evropske norme, a emi-
sija {tetnih ~estica kre-
}e se i ispod 50 mg po kub-
nom metru.

Do sada je u projekte
ugradwe i modernizacije
~etiri elektrofiltera u
termoelektranama EPS-a
ulo`eno oko 17 miliona
evra od ~ega pet miliona
evra iz prihoda EPS-a od
prodaje elektri~ne ener-

gije. Na blokovima TENT-
a A-2, A-3 i A-5  rekon-
strukcija  i modernizaci-
ja elektrofiltera  zavr-
{ena je zahvaquju}i dona-
torskim sredstvima
Evropske agencije za re-
konstrukciju.

Modernizacijom ovih
elektrofiltera ne zavr-
{ava se posao u TENT-u. U
naredne dve godine, u zavi-
snosti od priliva sredsta-
va koja EPS treba da obez-
bedi, jer donacija vi{e
nema, planirani su isti
poslovi na blokovima A-4
i A-6. Kako se  gotovo tre-
}ina propisa koje Srbija
mora da uskladi sa propi-
sima Evropske unije, odno-
si na oblast za{tite `i-
votne sredine, EPS je ja-
sno istakao da su projekti
iz ekologije  prioritetni
i da se wihovom realiza-
cijom daje konkretan do-
prinos nastojawima dr`a-
ve da se ekolo{ki proble-
mi u postupku pridru`i-
vawa Evropskoj uniji eli-
mini{u. Takvi isti pro-
jekti, stoga, realizuju se i
u TE „Kostolac A“. U ovoj
termoelektrani, ovih da-
na, posle remonta prora-
di}e blok A-2, koji }e, ta-
ko|e, imati najsavremeni-
je elektrofiltere, ~ime
}e se, i to za vi{e od deset
puta, smawiti emisija
{tetnih ~estica u okoli-
ni Kostolca.

Ovi konkretni projekti
predstavqaju najavu jo{
ve}ih poslova u oblasti

ekologije, jer Srbija ne}e
mo}i da u|e u Evropsku
uniju sa tehnolo{ki zasta-
relim termoblokovima i
problemima na deponija-
ma pepela. Zato }e EPS u
narednih deset godina u
za{titu `ivotne sredine
ulo`iti oko 1,2 milijarde
evra. EPS je uradio studi-
je izvodqivosti za ove
projekte, ali su problem
finansijska sredstva koja
se ne mogu obezbediti sa
postoje}om cenom elek-
tri~ne energije.

Uporedo sa moderniza-
cijom elektrofiltera za-
po~eto je i sre|ivawe depo-
nija pepela u Obrenovcu i
Kostolcu. Pepeo se sada
transportuje do velikih
deponija koje se nalaze
blizu reka, u Obrenovcu
pored Save, a u Kostolcu
pored Dunava.  Deponija na
kojoj se odla`e pepeo u
TENT A zauzima prostor
od oko 500 hektara, a u
TENT B oko 400 hektara
obradivog zemqi{ta. Da
bi se spre~ilo razvejavawe
pepela sa ovih pepeli{ta

i razno{ewe po okru`ewu,
EPS je u TENT i TE „Ko-
stolac“ planirao uvo|ewe
novih sistema transporta
deponovawa pepela. Dosa-
da{wi sistem transporta
pepela je podrazumevao
prevoz pepela iz termoe-
lektrane pome{anog sa vo-
dom i to u odnosu 1:15 u ko-
rist vode, {to je za posle-
dicu imalo zaga|ivawe
podzemnih vodotokova.

Novi sistem transporta
i odlagawa pepela, koji }e
se najpre uraditi u TENT-
u B do jeseni 2008. godine,
podrazumeva da se pepeo
transportuje pome{an sa
vodom u odnosu 1:1, uz doda-
tak zgu{wiva~a. To }e do-
prineti da se iz ove mase
pepela ne}e cediti te{ki
metali, a zahvaquju}i emu-
lgatorima za zgu{wavawe
pepeo }e biti odlagan na
deponije u vidu ~vrstih
plo~a i ne}e biti mogu}e
wegovo razvejavawe po
okru`ewu.

Ako se svim ovim pro-
jektima dodaju i oni koji
se odnose na rekultivaci-

MODERNIZACIJA ELEKTROFILTERA U 
TERMOELEKTRANAMA EPS-a

U Obrenovcu 
i Kostolcu 
~istiji vazduh 
� Od 2003.godine modernizovana ~etiri elek-
trofiltera u TENT-u i jedan u TE „Kostolac“ � U
TENT-u uloæeno oko 17 miliona evra od ~ega pet
miliona evra iz prihoda EPS-a 

Emisija
~estica i iz

bloka A po
evropskim

normama
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ju deponija pepela koje vi-
{u nisu u funkciji, kao i
odlagali{ta jalovine na
povr{inskim kopovima,
nedvosmisleno se name}e
zakqu~ak da u narednoj de-
ceniji okolina  oko term-
oenergetskih objekata mo-
ra dobiti druga~iji iz-
gled, a da }e vazduh biti
~istiji. í

K. Jani}ijevi}

EKOLOGIJA ZAHTEVA DODATNA SREDSTVA

Cena ko~i ulagawa
� Za realizaciju ekolo{kih projekata Elektroprivreda Srbi-
je treba da uloæi oko 1,2 milijarde evra

UGOVOR EPS-A I KONZORCIJUMA DOBER[EK-MELER

Ekolo{ki guber za pepeo 
Elektroprivreda Srbije potpisala

je sa Konzorcijumom  Dober{ek-Me-
ler, ugovor o isporuci novog sistema
za transport i odlagawe pepela za TE
„Kostolac B“. Ugovor su potpisali
Dragomir Markovi}, direktor Di-
rekcije za strategiju i investicije
EPS-a i Albin Dober{ek i Joakim
Dams, direktori Konzorcijuma Do-
ber{ek-Meler.

Markovi} je ovom prilikom istakao

da je ovo oprema nove tehnologije za
guste me{avine pepela. Ona je ekolo-
{ki prihvatqiva i neuporedivo ~i-
stija od sada{we, koja je izazivala ve-
liko zaga|ewa vazduha i podzemnih vo-
da. Nema~ki konzorcijum posao je do-
bio na tenderu, a ceo projekat u vred-
nosti od oko 21 milion evra finansi-
ra EBRD. Kredit }e biti operativan
~im banka da saglasnost, a radovi bi
trebalo da budu okon~ani u naredne

dve godine. U realizaciju projekta }e,
kako isti~e Markovi}, biti ukqu~ena
i mnogobrojna doma}a preduze}a. Jo{
jedna dobra vest za Kostol~ane je i to
da je odobren i kredit  KfW banke, ko-
jim }e se finansirati sli~an proje-
kat i za TE „Kostolac  A“, s tim {to }e
wegova realizacija po~eti kasnije. U
pripremi je i projekat odsumporavawa
za  TE „Kostolac B“. í

D. Ob.

Da bi se dostigle norme
koje je propisala Evropska
unija u pogledu za{tite
`ivotne sredine, Elektro-
privreda Srbije u nared-
nih desetak godina mora da
ulo`i vi{e od milijardu
evra u ekologiju. To, prak-
ti~no, zna~i da bi ulagawa
iznosila preko sto milio-
na evra godi{we. Plani-
rana sredstva EPS mo`e
da obezbedi iz sopstvenog
prihoda ostvarenog proda-
jom elektri~ne energije
ili iz povoqnih kredita.

– Pred Elektroprivre-
dom Srbije, ali i na{om
dr`avom, u narednom peri-
odu ozbiqne su obaveze kada
je re~ o za{titi `ivotne
sredine. Uzimaju}i u obzir
usvojenu energetsku politi-
ku, strategiju razvoja kao i
to {to smo ~lanica ener-
getske zajednice EU, utisak
je da je sve to dovoqan okvir
da se razmi{qa o novoj ce-
ni elektri~ne energije,
rekao je Radomir M. Nau-
mov, ministar rudarstva u
Vladi Srbije na konfe-
renciji za novinare orga-
nizovanoj povodom potpi-
sivawa ugovora izme|u
EPS-a i GO[E-FOM.

– Sredstva za finasi-
rawe opreme za PK „Drm-

no“ obezbe|ena su iz pri-
hoda koje EPS ostvaruje po
osnovu naplate elektri~-
ne energije. Za daqa ula-
gawa, potrebna sredstva ne
mo`emo da obezbedimo iz
tih izvora, jer sada{wa
cena elektri~ne energije
to ne omogu}ava – istakao
je tim povodom Vladimir
\or|evi}, generalni di-
rektor EPS-a. – Kada se
znaju cene elektri~ne
energije u okru`ewu, kao
i daqi planovi EPS-a,

o~igledno je da cena mora
biti pove}ana. Trenutno,
zbog depresirane cene
elektri~ne energije, naj-
vi{e ispa{taju gra|ani
Srbije. Jer, u narednom pe-
riodu u projekte za{tite
`ivotne sredine EPS mo-
ra da ulo`i 1,2 milijarde
evra, a bez realne cene
elektri~ne energije takva
ulagawa nisu mogu}a, na-
glasio je \or|evi}. í

K. J.
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POVRŠINSKI KOPOVI

DEVETOMESE^NI BILANS RUDARA KOPA „DRMNO“

„Viminacijum“ zaobi|en
u radovima 
� Za sada se ne ra~una na rezerve ugqa iz-
me|u 12 i 15 miliona tona, koliko se pro-
cewuje da se nalazi na ovom leæi{tu 

Sva slo`enost pro-
cesa kopawa ugqa
iz ugqenog le`i-
{ta kopa „Drmno“

izbila je na svetlost dana
upravo ulaskom rudarskih
ma{ina u zapadni deo ko-
pa. Pored zalegawa ugqe-
nih slojeva od tri do pet
procenata, velike zavod-
wenosti radne sredine i
~iwenice da se ugqeni sloj
nalazi na oko desetak me-
tara ispod nivoa Dunava,
na putu napredovawa rudar-
skih sistema nalazi se i
arheolo{ko nalazi{te
„Viminacijum“. 

– Ako se uzmu u obzir
uslovi u kojima se odvija
proizvodni proces, zado-
voqni smo sa ostvarenim
rezultatima za devet mese-
ci na Povr{inskom kopu
„Drmno“, kao i sa dinami-
kom otvarawa wegovog za-
padnog ugqenog le`i{ta –
izjavio je Veselin Bulato-
vi}, direktor Direkcije za
proizvodwu ugqa PD „TE-

KO Kostolac“. Od proble-
ma u ovom delu kopa, obja-
{wava Bulatovi}, najvi{e
te{ko}a zadaje velika za-
vodwenost radne sredine,
{to je posledica  bespari-
ce i nedovoqnih ulagawa u
dubinsko odvodwavawe u
minulim vremenima. Nedo-
staci dubinskog, me|utim,
re{avaju se metodama povr-
{inskog odvodwavawa. U
funkciji su, tako, ~etiri
vodosabirnika, na kojima
su instalisane pumpe ukup-
ne snage 1,5 megavata. Na
osnovu toga lako se mo`e
zakqu~iti sa kolikim se
koli~inama vode bore za-
posleni na Kopu i u  „Geo-
radu“. Za o~ekivati je, ipak,
da }e idu}e godine kop
„Drmno“ dosti}i du`inu
fronta radova od 2,5 kilo-
metara, a da }e u prvom tro-
mese~ju 2009. godine svi si-
stemi biti preseqeni uz se-
veroisto~nu granicu kopa,
koji }e se daqe {iriti pre-
ma kli~eva~kom „Dunavcu“.

Prema re~ima Bulatovi-
}a, da bi se zaobi{lo arhe-
olo{ko nalazi{te „Vimi-
nacijum“ skra}ena je du`i-
na fronta radova. U ovom
delu ugqenog le`i{ta u
rezervi }e ostati izme|u
12 i 15 miliona tona ugqa.
Po{to su, me|utim, ukupne
rezerve kopa „Drmno“ pro-
cewene na oko 400 milio-
na tona, zna~i re~ je o ko-
li~inama na koje se u ovom
trenutku ne mora ra~una-
ti. Jer, s druge strane, tre-
ba imati u vidu, pre svega,

vrednost i zna~aj za na{u
i svetsku arheolo{ku ba-
{tinu arheolo{kog nala-
zi{ta „Viminacijum“, ali
i da se `ivot na ovim pro-
storima ne sme zavr{ava-
ti zbog eksploatacije
ugqa. Sasvim je, naime,
izvesno da }e „Viminaci-
jum“ postati zna~ajan eko-
nomski potencijal ove
sredine, izvor novih rad-
nih mesta i prihoda gra-
|ana ovog kraja. í

S. Sre}kovi}

Nabavkom novih vozila
i realizacijom servisno
remontnog plana, vozni
park Pomo}ne mehaniza-
cije kopova „Kostolac“
bi}e spreman da odgovori
organizaciono proizvod-
nim zahtevima povr{in-
skih kopova  tokom nastu-
paju}eg zimskog perioda.
Obezbe|ena su ~etiri nova
vozila marke „tatra“ za
prevoz radnika. Od naru-
~ena ~etiri, sa zaka-
{wewem od skoro dva me-

seca, isporu~ena su tri vo-
zila, a ~etvrto, prema naja-
vama iz pogona „Go{e –
Drumska vozila“, gde se ra-
di nadogradwa kabina,
treba „Drmno“ o~ekivati
na kopu do kraja oktobra. 

Za potrebe slu`bi odr-
`avawa na Povr{inskim
kopovima „Kostolac“ ku-
pqeno je i pet novih IMT–
ovih traktora za vu~u tan-
dem prikolica sa ure|aji-
ma za samoutovar, do nosi-
vosti od 18 tona, {to }e u

velikoj meri doprineti
efikasnijoj organizaciji
rada, kao i smawewa tro-
{kova transporta. Za po-
trebe rada vulkanizerske
slu`be obezbe|en je i novi
elektroagregat snage 110
kilovata.

Prema re~ima Radi{e
\uri}a, glavnog in`ewera
u Direkciji za proizvodwu
ugqa za pomo}nu mehaniza-
ciju, u ovom periodu treba
realizovati i opse`ne
servisno-remontne zahvate

na te{koj mehanizaciji, za
{ta su rezervni delovi na
vreme obezbe|eni. I pored
~iwenice da se u voznom
parku pomo}ne mehaniza-
cije kopova „Kostolac“  na-
lazi ~ak 26 razli~itih ti-
pova vozila, o~ekivawa su
da }e se u najte`i period za
rad na povr{inskim kopo-
vima u}i sa pogonskom
spremno{}u ve}om od 80
procenata. í

S. Sre}kovi}

POJA^AN VOZNI PARK POMO]NE MEHANIZACIJE KOPOVA „KOSTOLAC“

Nova vozila i elektroagregati

Zadovoqavaju}a dinamika otvarawa
zapadnog ugqenog le`i{ta
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Rudarskom basenu „Kolu-
bara“ za ovu zimu postavqe-
ni su visoki zahtevi za pro-
izvodwu ugqa. Prema re~i-
ma Vladana Radovanovi}a,
tehni~kog direktora Povr-
{inskih kopova RB „Kolu-
bara“, zahtevi termoelek-
trana za ugqem su ve} u ok-
tobru, i pored povoqnih
vremenskih uslova, izuzet-
no pove}ani. Proizvodwa
struje u TENT-u je, za prva
22 dana, bila za 30 odsto ve-
}a od bilansa, dok je za de-
vet meseci taj vi{ak izno-
sio osam odsto.

Kvalitet popravki ugqe-
nih sistema, zavr{enih sre-
dinom godine, na solidnom
je nivou. Pogonska sprem-
nost je dobra, kao i osposo-
bqenost bagera za proiz-
vodwu lignita u zimskim
mesecima. Problema tre-
nutno ima samo sa bagerom
„vedri~arom“ koji je u sep-
tembru sa kopa „Tamnava –
Isto~no poqe“ preba~en na
ugqenu eta`u kopa „Tamna-
va – Zapadno poqe“, gde
otkopava drugi ugqeni
sloj. Zbog abrazivnosti
proslojaka me|uslojnih
peskova znatno je, nai-
me, poja~ano habawe
radnih elemenata bage-
ra (zuba, ka{ika, {laj-
f{ina). O~ekuje se da
}e se ovi problemi prevazi-
}i za oko mesec dana. Zbog
problema sa klizi{tem na
Poqu „B“ ne}e se realizo-
vati bilansne projekcije.
Ali, proizvodwa ovog kopa
je mala i nadoknadi}e se ve-
}im u~inkom sa drugih ko-
pova, ka`e Radovanovi}.

Kako daqe Radovanovi}
isti~e, otkopavawe otkriv-
ke preduslov je obezbe|ewa
planirane proizvodwe
ugqa. Remonti BTO siste-
ma, me|utim, nisu jo{ zavr-
{eni. Jer, zbog potrebe da
se popravke jalovinskih si-
stema na kopovima „Tamna-
ve“ obavqaju u isto vreme

kada i remont BTO sistema
na Poqu „B“, (a koji je bio
uslovqen izlaskom na
spoqa{we odlagali{te) za
novembar je pomeren re-
mont ^etvrtog BTO siste-
ma na Poqu „D“. A krajem
oktobra na ovom kopu zavr-
{i}e se i remont Prvog A

jalovinskog sistema. Posle
du`eg perioda, nije dola-
zilo do stajawa BTO siste-
ma zbog imovinsko-pravnih
odnosa . Mada su problemi
u ovoj oblasti i daqe pri-
sutni ne o~ekuje se da }e
oni bitno uticati na pro-
izvodwu ugqa. 

Rezerve otkrivenog lig-
nita na kopovima „Koluba-
re“ iznose oko 20 miliona
tona i uz prose~an rad BTO
sistema to je dovoqno za po-
trebnu proizvodwu ugqa do
aprila idu}e godine.

– Na osnovu stawa na ko-
povima i na deponijama
termoelektrana (u TENT-u

„A“ i „B“) snabdevawe ugqem
od 1,25 miliona tona na ni-
vou je plana za kraj oktobra.
U TEK-u je deponovano
90.000, a planirano je
110.000 tona, a u TE „Mora-
va“ mawak za planiranim
koli~inama iznosi 103.000
tona, zbog problema koje

imaju rudnici podzemne
eksploatacije, kao i
usled nedostatka vagona
@eleznice Srbije. Re-
alno je o~ekivati da }e
„Kolubara“, sa preba~e-
jem planova kao u pret-
hodnom periodu, i u zim-
skim mesecima ispuniti

planske zadatke. Problemi
su mogu}i samo ukoliko se
enormno pove}aju zahtevi za
proizvodwom struje, kao
{to se to ve} i dogodilo u
prva 22 dana oktobra, tvrdi
Radovanovi}.

Putevi na kopovima u bo-
qem su stawu nego u posled-
wih 15-ak godina, {to je od
izuzetnog zna~aja za efika-
san rad sistema, posebno u
zimskim uslovima. Izvu~e-
no je ukupno 160.000 kubika
kamena i za desetak dana
bi}e zavr{eno nasipawe
puteva na sva ~etiri kopa.
Krajem oktobra bi}e ispo-
ru~eni lu`ina, so, petro-

lej, aditivi i drugi neop-
hodni materijali za zimu.
Na zadovoqavaju}em nivou
je i prevoz qudi i materija-
la, ali problem i daqe
predstavqa nedovoqan broj
ma{ina pomo}ne mehaniza-
cije, posebno buldo`era,
~ija }e nabavka biti prio-
ritet u 2007. godini. O~e-
kuje se da }e se ove te{ko}e
ubla`iti sa isporukom tri
nova buldo`era.

U Rudarskom basenu „Ko-
lubara“ u toku su i aktivno-
sti na izme{tawu reke Ko-
lubare, pripreme za otva-
rawe novog kopa Poqa „Ve-
liki Crqeni“, zatim izra-
da brane na Dubokom potoku
kao uslova za nesmetano na-
predovawe BTO sistema na
kopu „Tamnava – Zapadno
poqe“ i na sanaciji klizi-
{ta na Poqu „B“. Inten-
zivno se, tako|e, radi i na
monta`i bagera SRs 1300
(budu}eg „glodara 10“ koji
}e biti na Poqu „D“) i sa-
nacija havarisanog „gloda-
ra 9“. A sve to realizuje se u
ciqu obezbe|ewa sigurne
proizvodwe ugqa na kopo-
vima „Kolubare“ u nared-
nim godinama. í

D. Vukovi}

KOPOVI RB „KOLUBARA“ SPREMNI ZA ZIMU

Miran san do - aprila
� Rezerve od 20 miliona tona otkrivenog lignita dovoqne da se, uz prose~an rad
BTO sistema, do aprila obezbedi potrebna proizvodwa

Realno je o~ekivati da }e
“Kolubara“ i u zimskim 

mesecima ispuniti plan

*

*

Vladan 
Radovanovi}:

Udovoqava se
sve ve}im

zahtevima za
ugqem
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NA LICU MESTA

U{la je boja`qivo,
osvrnula se, i na
izborano lice na-
vukla izraz uvre|e-

ne sirotice kojoj samo {to
nisu grunule suze. Reklo bi
se da je tek prevalila sedam-
desetu. Samo se na tren zbu-
nila kad je primetila da u
kancelariji nije sama, ali
hrabro je nastavila svoje:

– Ra~un mi je uru~en pre-
kasno, pa nisam mogla da ga
platim u roku – izustila je
tiho pru`aju}i izgu`vani
formular u prazno.

– A, gde stanujete, majko?
– prekinuo je pitawem slu-
`benik ustaju}i predusre-
tqivo sa stolice iza veli-
kog pisa}eg stola.  

O{tre crte lica su joj
smek{ale, a na usnama joj je
zatitrao sme{ak. O~igled-
no joj je prijala ova fami-
lijarna neposrednost ~ove-
ka koga je, verovatno, zami-
{qala kao mrkog i nepopu-
stqivog ~inovnika-biro-
kratu. Pogledala ga je raz-
ne`eno; ko zna {ta joj je ta-
da promaklo kroz glavu?!

Izustila je ime ulice i
ku}ni broj, sad hrabrije i
za toliko glasnije.

– Ve} smo imali pritu-
`be gra|ana da su im ra~u-
ni uru~eni posle roka – ob-
jasnio joj je slu`benik to-
bo` skru{eno. – To nije va-
{a krivica: anga`ovali
smo neke mladi}e preko
omladinske zadruge, a oni
nisu odradili posao na
vreme. Sredi}emo… 

Zapisao je ne{to na ra-
~unu, pru`io joj ga i upu-
tio u {alter-salu, „da se
tamo javi Svetlani“. Po-
novo je ustao i ispratio je
da bi joj, s izrazom po{to-

vawa, otvorio vrata.
Kada je iza{la, okrenuo

se k nama i odhuknuo.
– Penzionerka – objasnio

nam je kratko Dragi Sta-
menkovi}, savetnik za po-
tro{a~e u Elektrodistri-
buciji Leskovac. – Nije
ta~no da im ra~uni nisu
stigli na vreme, ali znam
da im je drugi deo penzije
kasnio nekoliko dana i da
nisu mogli sve da izmire u
roku, pa bi izgubili pravo
na popust od pet odsto. A to
je za wih, ma koliko prima-
li, ~itavo bogatstvo. Kako
da im ne iza|emo u susret za
ta dva-tri dana?! Mora ~o-
vek da prepozna qudsku mu-
ku… Ali, pazimo i da
firma ne bude uskra}ena.
Te{ko je to izmiriti.

Prekinulo ga je sna`no
lupawe i gromoglasno
otvarawe vrata kancelari-
je. Ne ~ekaju}i da ga neko
ne{to pita, sredove~an ~o-
vek je osuo paqbu:

– Pala mi je bandera u
dvori{tu, eno je, visi na
kablovima, a niko ne dola-
zi danima… Sramota! Na-
{ta to li~i?!

Dragi je mirno sedeo iza
stola i posmatrao ga }ute-
}i. Kad je zavr{io tiradu,
ustao je, pru`io mu ruku i
ponudio mu da sedne.

– Hajde sad, ponovite mi
sve to ispo~etka, ali ne-
mojte vi{e da galamite, jer
vas ni{ta nisam razumeo.

Goropadnik se smirio.
Seo je i ponovio sve ispod
glasa, sada s mnogo vi{e
detaqa.

– Oprostite, a kome ste
prijavili da je bandera pa-
la?

– Nikome – odgovorio je

poku{avaju}i da sakrije
nelagodu. – To je, vaqda,
va{ posao…  

– Zna~i, niste do{li da
prijavite, ve} samo da se
`alite? – zapitao ga je
Dragi ne{to stro`im gla-
som.

Ovo pitawe ga je dokraj-
~ilo: osvrtao se zbuweno
uokolo kao da je o~ekivao
ne~iju pomo}. Na trenutak
je izgledalo kao da se po-
stideo zbog onakvog nastu-
pa, pa je po~eo da ka{quca
nezdravo, sabiraju}i time
vreme dok ne smisli odgo-
vor.

– Nego, kad je pala bande-
ra? – bio je uporan Dragi.

– Pa… sino} – odgovorio
je tiho. – Kad be{e ono ne-
vreme. 

Nastao je tajac. 
– Dobro, prihvati}emo

ovo kao prijavu – rekao mu
je Dragi pomirqivo. – Ja-
vite se na{oj tehni~koj je-
dinici gore, na prvom
spratu. Sredi}e to tokom
radnog vremena…

Izlaze}i. ~ovek se osvr-
nuo i zahvalio onim izvi-
wavaju}im pogledom. 

– Galamxija – okrenuo se
Dragi k nama. – Takvi kroz
`ivot prolaze na galamu i
halabuku: kraj svetog Petre
}e poku{ati da se provuku
na taj na~in. Najgore je {to
im to ide od ruke, pa ne
prezaju niti odustaju. Ali,
ako ~ovek ume s wima, smi-
re se o~as.

Slu{ao sam ga zadivqe-
no, pomalo qubomoran {to
u svom arsenalu novinar-
skih ve{tina nemam i tu
wegovu: da prepoznam }ud
~oveka i muwevito smislim
na~in kako bih najboqe
iza{ao na kraj s wim. Po-
mislio sam na tren da bi
prethodno moralo da se di-
plomira na psihologiji.
Kad sam to izustio, do~ekao
me je smeh.

– To je iskustvo. Kad
stranka nai|e, skeniram je
i tad zaista budem psiho-
log. I ~im progovori jednu
re~, znam {ta je. Znam da li

LESKOVAC: S QUDIMA JE NAJTEÆE

Savetovali{te
za nervozne
� Nije ta~no da im ra~uni nisu stigli na vreme,
ali znam da im je drugi deo penzije kasnio nekoli-
ko dana i da nisu mogli sve da izmire u roku, pa bi
izgubili pravo na popust od pet odsto

[alter sala:
sve informacije

iz „prve ruke“

Dr Josif Spiri}, direktor ED
Leskovac: neo~ekivano visoka ocena
kupaca u anketi o radu distribucije
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je u pravu, ili ho}e ne{to
da u}ari. Poma`emo, na-
ravno, ali u razumnim gra-
nicama, posebno redovnim
plati{ama, prema wima
moramo da budemo maksi-
malno korektni. Ina~e, ne-
kada je najvi{e prigovora
bilo na televizijsku pret-
platu, iako su slu`benici
na {alterima obu~eni da
svakog potro{a~a izri~ito
upitaju da li `eli da je
plati. Problem nastaje kad

neko preplati ra~un makar
za dinar, jer mu to odlazi za
televiziju, pa ispada da je
prihvatio i tu obavezu. Od
tada vi{e nema zaokru`i-
vawa ra~una: ako iznosi
999,42 dinara, pla}a se u
paru. Danas se ̀ ale na sve i
sva{ta, nema pravila. Sva-
kog moram da saslu{am, da
pomognem ako mogu… Ma,
stvarno, samo mi jo{ psihi-
jatrijsko kanabe ovde fali.

– Crni Dragi, pa tebi je
ovde najte`e! – uskliknuo
sam jer i sam znam kako je
te{ko raditi s qudima ~ak
i kad ih ne goni neka muka.
– Dao bih ti ovog ~asa bene-
ficirani radni sta`.

– I ja bih – odgovorio mi
je {eretski.  

Docnije, u kancelariji
dr Josifa Spiri}a, direk-

tora Elektrodistribucije
Leskovac, ogranka „Jugoi-
stoka“, pri~amo uz kafu o
svemu: o poslu kao zadovoq-
stvu, o `ivotu kao elemen-
tarnoj nepogodi, o qudima
koje znamo, za koje verujemo
da ih poznajemo i nepozna-
tima. Dr Spiri} je prija-
tan i razgovorqiv ~ovek:
bi}e mi dugo `ao {to su ga
neodlo`ne obaveze tog pet-
ka naterale u Ni{, a oda-
tle u Bojnik (pokrivaju jo{
Vlasotince, Surdulicu,
Lebane, Grdelicu, Vu~je,
Pe~ewevce, Medve|u. Ukup-
no 96.000 potro{a~a).

– Uradili smo proletos
jednu veoma zanimqivu an-
ketu sa potro{a~ima – hva-
lio se. – Zanimqivu po do-
bijenim rezultatima, a na
reprezentativnom uzorku
od ~etiristo potro{a~a ko-
ji su oslikavali sve {to je
na terenu. Ne{to sli~no je
Zaje~arcima uradio CESID,
ali bez la`ne skromnosti,
iako smo radili sami, na-
{e je boqe. A u{li smo u
istra`ivawe o tome {ta
potro{a~i misle o nama i
na{em radu, omogu}iv{i
im da nas ocewuju kroz oce-
ne od 1 do 5. Kada smo ana-
lizirali rezultate ankete,
mislili smo da je re~ o gre-
{ci. Naime, oceweni smo
prose~nom ocenom – 4,36.
Nego, dogodine }emo da or-

ganizujemo jo{ jednu anke-
tu, ali s pitawima koja }e
nam omogu}iti ni`u ocenu.
Ovako visoka – ne vaqa. Ne
ide da narod bude toliko
zadovoqan…

Posle smo se dugo smejali
ovome..

– [alu na stranu, dosta
smo radili na sistemu kva-
liteta ISO 9001. Sebi smo
nametnuli sertifikat dva
puta godi{we, a ta prose~-
na ocena je rezultat. Uosta-
lom, ako `elimo da osvaja-
mo kvalitet, ko }e to boqe
da nam ka`e nego potro{a-
~i! Ne mo`emo sami sebe da
ocewujemo.

A onda se uozbiqio.
– Sproveli smo anketu i

me|u zaposlenima o tome
{ta misle o svojoj kompa-
niji. I, {ta mislite, ka-
kvi su rezultati? 

Nemo}no sam slegnuo ra-
menima.

– Lo{iji – odgovorio je
na sopstveno pitawe. – A
zaposleno je 460 radnika
(pre {est godina ih je bilo
skoro za tre}inu vi{e).
Ima tu i nepravde, ali ta-
kvi su qudi…

Htedoh da mu predlo`im
da ih, redom, {aqu kod sa-
vetnika za potro{a~e, Dra-
gi bi sa svakim iza{ao na
kraj. í

Milo{ Lazi}

Svetlo za nepoznati manastir
Kada je japanska Vlada doznala da je na teritori-

ji op{tine Leskovac otkriven  do danas nepoznati
sredwovekovni manastir, odmah je onamo uputila
ekipu istori~ara umetnosti i konzervatora. Blago-

dare}i wihovim donacijama, manastir je sa~uvan
od propadawa i uskoro }e o`iveti. Ali, pre Japa-
naca, manastir je „otkrila“ Elektrodistribucija
Leskovac, koja je do ovog svetili{ta dovela struju.

Savetovali{te za potro{a~e:
koliko, kada i gde pomo}i

Dragi Stamenkovi}
na „ratnom polo`aju“
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TERMOELEKTRANE

NAJVAÆNIJI POSLOVNI PARTNERI TENT-a

Majstori 
ne brinu za
budu}nost
� PROTENT vi{e nije samo preduze}e za iz-
najmqivawe radne snage. � Vrsta poslova {i-
ri se novim ugovorima kojima se osigurava
budu}nost i posle privatizacije

Firma Alstom,
r e n o m i r a n i
evropski izvo-
|a~ radova,

uputila je poziv PRO-
TENT-u, preduze}u za pru-
`awe usluga, za potpisi-
vawe preferencijalnog
ugovora o saradwi. Pot-
pisivawe ovog dokumenta
je svojevrsno priznawe
ekipi majstora, in`ewe-
ra i ostalim zaposlenima
iz ove firme, koji su se
kao izuzetno stru~ni i
profesionalni pokazali
na dosada{wim poslovi-
ma koje je PROTENT oba-
vqao za Alstom.

– U PROTENT-u smo
formirali ekipu od tri-
desetak zaposlenih, koja
je spremna da odgovori
svakom izazovu prilikom
anga`ovawa na poslovi-
ma remonata turbina i ge-
neratora. Taj posao smo
vi{e puta obavqali za na-
{eg osniva~a, PD TENT,
a  reference smo stekli
na remontu bloka B-1. Po
ovom ugovoru bi}emo u
prilici da dobijemo i po-
slove u drugim termoelek-
tranama kao direktan po-
dizvo|a~ Alstoma. Prvi
od poslova koji predstoje
idu}e godine je remont
bloka A-4 u TENT-u,– ka-
`e Du{ko ]eran, direk-
tor preduze}a PROTENT.

Ovaj ugovor, kao i mno-
gi drugi, koji su u me|u-
vremenu potpisani i to ne
samo sa osniva~em, najbo-
qa je potvrda da ova
firma, koja je pre tri go-

dine izdvojena iz TENT-
a, kao preduze}e za oba-
vqawe neelektroprivred-
nih delatnosti, uspe{no
pronalazi svoje mesto.
Naime, od firme koja je
trebalo samo da pru`a
usluge osniva~u, sve vi{e
postaje ravnoparvan part-

ner u mnogim poslovima u
izvo|ewu kompletnih ra-
dova.

– Budu}nost firme nije
u iznajmqivawu radne
snage nego u zakqu~ivawu
ugovora koji omogu}avaju
obavqawe odre|enih po-
slova. Program rada

POSLE KAPITALNOG REMONTA U TENT-U A

Blok A-1 opet na mre`i
U subotu, 21. oktobra 2006.godine, na

mre`u elektroenergetskog sistema sin-
hronizovan je blok A-1 u TE „Nikola Te-
sla“ u Obrenovcu. Blok snage 210 megava-
ta, najstariji u ovim termoelektranama,
bio je van pogona od marta ove godine
zbog havarije generatora.

Po~etkom rada ovog bloka, Elektro-
privreda Srbije uspe{no je zavr{ila
jo{ jedan veliki i va`an posao vredan
vi{e od 12 miliona evra. Najve}i deo
ovih sredstava, oko 10 miliona evra,
usmeren je ka doma}oj privredi, firma-
ma i institutima koji su bili anga`ova-
ni na ovom poslu.  Time su doma}e firme
stekle nove reference, zahvaquju}i po-

verewu koje im je EPS ukazao, ali i kva-
litetno obavqenom poslu, dok je EPS
dobio jo{ jedan savremeni termo-blok
koji radi po evropskim standardima.

Najvitalnije delove generatora zame-
nili su radnici suboti~kog „Severa“ i
TE „Nikola Tesla“, najsavremeniji elek-
trofilter na bloku uradili su „Energo-
projekt“ i konzorcijum doma}ih instituta
i firmi, a merno-regulacioni sistem
upravqawa radom bloka, uz primenu savre-
menih digitalnih i ra~unarskih tehnolo-
gija, delo je Instituta „Mihailo Pupin“
i in`ewera TE „Nikola Tesla“. í

K. J.

Prema re~ima ]erana u septembru 2003. godine Upravni odbor
tada{weg JP TENT doneo je odluku o osnivawu preduze}a za pru-
`awe usluga PROTENT sa ciqem da se sporedne i pomo}ne de-
latnosti odvoje od glavne delatnosti. Za izdvajawe ovog dela
preduze}a nisu bili kriterijum samo sporedni i pomo}ni poslo-
vi ve} su u PROTENT pre{li i svi koji su bili zaposleni na odr-
e|eno vreme u TENT-u. To je u samom startu uticalo na fiziono-
miju preduze}a, jer smo odmah radili veliki deo poslova koji su
vezani za osnovnu delatnost. Od tada, preduze}e bele`i rast u
pozitivnom smeru ne samo po broju zaposlenih nego i po broju de-
latnosti kojima se  sada bavi. Trenutno, u radnom odnosu je oko
600 zaposlenih. Od toga 85 odsto obavqa usluge za TENT, a osta-
li su anga`ovani po ugovorima sa drugim preduze}ima. 

Na sopstvenim jaslama

Upravna zgrada
PROTENT-a

Du{ko ]eran
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PROTENT-a zasniva se na
tome da se zakqu~i {to vi-
{e takvih ugovora, i da
naravno TENT i EPS kao
tr`i{te budu jo{ vi{e
zastupqeniji. 

– Primera radi, nedav-
no smo zakqu~ili ugovor
sa TENT-om o remontova-
wu kranova i dizalica.
Posao }e obavqati ekipa
od desetak qudi me|u koji-
ma ima in`ewera, poslo-
vo|a i majsto-
ra razli~itih
kvalifikaci-
ja. Posao }e se
obavqati po
sistemu „kqu~
u ruke“, {to
obuhvata odr-
`avawe, re-
mont i obezbe-
|ivawe odgo-
varaju}eg ate-
sta od strane
M a { i n s k o g
f a k u l t e t a .
Zna~ajan je i rad na servi-
sirawu protivpo`arnih
aparata u TENT-u. Za pre-
ko 3.500 aparata pripre-
mili smo i opremili po-
sebnu prostoriju potreb-
nim ma{inama, a za ovaj,
veoma delikatan i odgovo-
ran posao, imamo sve po-
trebne dozvole, licence i
odgovaraju}i kadar, isti-
~e ]eran.

PROTENT poslove i
{iri van EPS-a. Na
osnovu ugovora, koji je u
pripremi, preuze}e veli-
ki deo poslova javnog
preduze}a Elektromre`a
Srbije, koji nisu u osnov-

noj delatnosti. Usposta-
vqena je, tako|e, dobra sa-
radwa i sa drugim javi-
nim preduze}ima i sa Op-
{tinom Obrenovac, za
koje se obavqa {iroka le-
peza poslova. Posebno su
zna~ajni oni koji se oba-
vqaju za JP za izgradwu u
Obrenovcu i veliki su iz-
gledi da se potpi{u novi
ugovori za neke poslove
koje za sada obavqaju
firme van Obrenovca. Od
va`nijih poslova koje
PROTENT stalno radi,
visoko mesto zauzimaju
oni koji se odnose na
obezbe|ewe objekata. Sa
korisnicima usluga po-
stignut je partnerski od-
nos kao preduslov za sti-
cawe me|usobnog povere-
wa.

– Nastojimo da u perio-
du do privatizacije, za-
kqu~imo {to vi{e ugovo-
ra kako bismo osigurali
budu}nost preduze}a – na-
vodi ]eran.– Po{to je
na{ osniva~ dr`ava, za
dobijawe poslova postoji
mogu}nost neposredne po-
godbe i zakqu~ivawa ugo-

vora bez za-
kona o jav-
nim nabav-
kama. Zna~i,
koristimo
ono {to
o m o g u } a v a
ovaj zakon.
To uveliko
o l a k { a v a
proceduru i
veoma brzo
mo`emo da
po~emo sa
radovima, za

razliku od onih koji po-
slove dobijaju na tenderu.

Prilikom osnivawa
preduze}a, sa osniva~em je
zakqu~en ugovor, kojim su
precizirani uslovi samo-
stalnosti. Me|u wima bio
je i onaj koji se odnosio
na primawa zaposlenih.
Ti uslovi i daqe va`e, ta-
ko da u PROTENT-u pri-
mewuju kolektivni ugovor
koji va`i za TENT. Ima,
me|utim, slu~ajeva da su za
obavqawe pojedinih po-
slova plate ve}e nego u
TENT-u. í

K. Jani}ijevi}

DEVETOMESE^NI REZULTATI TE „KOSTOLAC B“

Preba~aj uprkos
potiskivawu
kapaciteta

U termoelektrani „Kostolac B“ za devet meseci pro-
izvodni rezultati su iznad planiranih. Blok B-1 pro-
izveo je iznad 1,16 milijardi kilovat-~asova elek-
tri~ne energije, {to je preba~aj od 1,23 odsto u odnosu
na plan. U bloku B-2 proizvodwa je na nivou planira-
nog u~inka sa 1,15 milijardom kilovat-~asova struje.

– Re~ je o proizvodwi bez potisnute energije, sa ko-
jom za isti vremenski period „jedinica“ bele`i pre-
ba~aj plana od 13, a „dvojka“ od 9,3 procenata, rekao je
Nenad Jankov, direktor elektrane. U ovom periodu
blok B-1 imao je 4.742 sata, a B-2 – 5.731 sat na mre`i.
Na planske zastoje, zbog redovnih remonata, oti{lo je
po 720 sati po bloku. Istovremeno, 672 sata prvi i 460
sati drugi blok proveli su u hladnoj rezervi, koliko
otprilike iznosi i wihov jednomese~ni rad. U ovom
periodu bilo je povremeno i nadplanskih koli~ina
ugqa na depou, {to zna~i da se moglo normalno da ra-
di, ali  nije bilo mogu}nosti za plasman struje. Pri-
nudni zastoji na B-1 iznosili su 428, a na B-2 – 631 sat.
Razlika se odnosi na re{avawe problema na ventila-
torima sve`eg vazduha i dimnih gasova oba bloka, od-
mah po izlasku iz remonta. Potro{wa te~nog goriva je
ispod plana, mawa nego u istom periodu lane. Sve u
svemu, ocewuje se da su problemi prevazi|eni i da }e se
do kraja godine planski zadaci ostvariti.

Za 16 dana oktobra „jedinica“ je dostigla proizvod-
wu od 8,2 a „dvojka“ od 3,3 odsto preko plana. Sem dva
kra}a ispada, blokovi su radili u paralelnom re`i-
mu i to uglavnom stabilno. Godi{wi plan polovi-
nom oktobra prema{en je za jedan, a sa redukovanom
energijom za 11 procenata. Zalihe ugqa su iznad pla-
niranih. Trenutno, ovi blokovi isporu~uju i toplot-
nu energiju za grejawe Kostolca, Po`arevca i okol-
nih naseqa, dok se ne okon~aju remontni zahvati na
bloku A-2 i dok se on po~etkom novembra ne pove`e
na elektroenergetski sistem. í

D. Radojkovi} 

Budu}nost firme 
nije u iznajmqivawu

radne snage nego u 
zakqu~ivawu ugovora

koji omogu}avaju 
obavqawe odre|enih

poslova

Poboq{ani gotovi svi
proizvodni parametri
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Uposledwa dva me-
seca ove godine
Privredno dru-
{tvo „HE \er-

dap“ ulazi  sa ukupnom pro-
izvodwom od 6,24 milijar-
de kilovat-~asova elek-
tri~ne energije, {to je i
82 odsto od ukupnog godi-
{weg plana ili 97 odsto
tzv dinami~kog plana za
taj period. Podba~aj plana
posledica je, pre svega, ne-
povoqne hidrologije na
Dunavu. Zbog velikih, a za-
tim malih, voda Dunava
planove nisu ispunile dve
|erdapske elektrane. Po-
sebno je to zna~ajno zbog
HE „\erdap 1“, ~iji plan
iznosi 5,7 milijarde ki-
lovat-~asova elektri~ne
energije i plana proiz-
vodwe Privrednog dru-
{tva „HE \erdap“.

Podba~aj proizvodwe na
HE „\erdap 1“ ipak, nije
veliki i iznosi svega tri
odsto u odnosu na dinami~-
ki plan za 10 meseci. I po-
red prole}nih  neda}a sa
velikim, a zatim, u jesen
zbog malih voda, najja~a
~lanica istoimenog pri-
vrednog dru{tva, uspela je
da proizvede 4,7 milijarde
kilovat-~asova. Takav ma-
wi podba~aj ovaj gigant bi
nadoknadio da sada{we
prognoze hidrologa ne
upu}uju na zakqu~ak da }e
se trenutno mali dotok Du-
nava od svega 2.500 kubika
u sekundi nastaviti i na-
rednih dana. Ostaje, ipak,
nada da bi o~ekivane jese-
we  padavine mogle da u
mnogome izmene trenutnu
situaciju. 

Osetniji podba~aj, me|u-
tim, ima HE „\erdap 2“,
kojoj su mnogo vi{e muka
zadale velike vode Dunava.
A u martu, aprilu i maju
wegov dotok prema{ivao
je i 10.000 kubika u sekun-
di, da bi ~ak sredinom
aprila zabele`io i stogo-

di{wi maksimum od
16.000 kubnih metara vode
u sekundi. Velike vode
uslovile su  obarawe kote
jezera na obema elektrana-
ma, uz neizostavan rast do-
we vode. Posledice – gu-
bitak na padu dotoka i ma-
wa proizvodwa u odnosu na
plan, a znatno vi{e u od-

nosu na mogu}nosti pro-
jektovanih kapaciteta.

Kako saznajemo od Milo-
{a Martinovi}a energeti-
~ara u Dispe~erskoj slu-
`bi „HE \erdap“, prose-
~an proticaj Dunava u pe-
riodu od 1. januara do 31.
oktobra iznosio je oko
7.000 kubika. To je idealna

voda za proizvodwu. Ali,
raspored je bio vi{e nego
nepovoqan. S prole}a pre-
vi{e, a u jesen premalo. S
prole}a, stoga, usledilo je
prelivawe, a u jesen su{a i
pad dotoka  Dunava  na svega
2.500 kubika u sekundi, uz
dnevnu proizvodwu „\erda-
pa 1“ od svega sedam do osam

„HE \ERDAP“ UO^I ZIME

]udqive vode Dunava
� I pored izuzetne proizvodwe „Vlasinskih HE“ i HE „Pirot“, neizvesno da li }e se
godi{wi plana „HE \erdap“ ostvariti � Realizacija remonata prema planu

HIDROELEKTRANE

Podizawe blok-transformatora iz
gra|evinske jame na agregatu 10
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miliona kilovat-~asova, a
„\erdapa 2“ i ispod tri mi-
liona kilovat-~asova. 

Negativan bilans dunav-
skih hidroelektrana do-
brim delom su ubla`ila
druga dva ogranka privred-
nog dru{tva – „Vlasinske
HE“ i HE „Pirot“, koji su
znatno pre roka realizova-
li i u znatnoj meri nadma-
{ili godi{we planove
proizvodwe. „Vlasinske
HE“, koje su upravo 6.
novembra obele`ile i
51. godinu rada, bele`e
izuzetno dobru proiz-
vodwu. Zakqu~no sa ok-
tobrom, ukwi`ile su
359 miliona kilovat-
~asova, {to je skoro 100
miliona vi{e od godi-
{weg plana. U odnosu
na dinami~ki plan za
10 meseci, taj preba~aj je
jo{ izra`eniji i iznad je
200 odsto. Preko plana ra-
dila je i PAP Lisina, koja
je iz istoimenog jezera pre-
pumpala u Vlasinsko jezero
89, umesto planiranih 74
miliona kubika vode. Po-
voqno je i stawe akumula-
cije Vlasinskog jezera, gde
u rezervi „~eka „125 milio-
na kilovata, pa sada ova
elektrana radi prema po-

trebama sistema, odnosno
zahtevima dispe~era EPS-
a, sa dobrim izgledima da
nadma{i i proizvodwu od
400 miliona kilovat-~aso-
va, ili da ~ak obori i svoj
godi{wi rekord u proiz-
vodwi.

Na osnovu zahteva dispe-
~era ovih dana u pogonu je i
HE „Pirot“, na kojoj je, ta-
ko|e, obavqen na vreme
planirani  godi{wi re-

mont agregata. I ovde je
plan proizvodwe  za ovu go-
dinu  od 107 miliona  ki-
lovat-~asova realizovan
znatno pre roka, jo{ krajem
prvog polugo|a. Trenutni
proizvodni bilans iznosi
136 miliona kilovat-~aso-
va, uz tendenciju rasta. Re-
zerve vode u jezeru su u
planskim proporcijama, za
ovo doba godine i elektra-
na je spremna da maksimal-

no iskoristi raspolo`ivi
hidroenergetski potenci-
jal, a potrebe za elektri~-
nom energijom ima.

U HE „\erdap 1“ i HE
„\erdap 2“ takve male vode
„iskori{}ene“ su za re-
montne aktivnosti.

Na „dvojci“ radovi se iz-
vode na dva agregata. Na A-
9 obavqa se redovni  godi-
{wi kapitalni remont,
dok se na  A-10 obavqa ka-

pitalni remont sa
elementima moderni-
zacije, koji obuhvata
zamenu vi{e vitalnih
osnovnih delova agre-
gata, uz nove zahvate,
koji se ovde do sada
nisu obavqali. Tako
je 1. novembra, na pri-
mer, obavqeno podiza-
we blok – generatora

iz gra|evinske jame, te-
{kog 450 tona, kako bi se
obavila zamena osovine
agregata ({to je i zable-
`io na{ fotoreporter
Milorad Dr~a).

Na HE „\erdap 1“ zavr-
{ava se kapitalni  remont
A-1, koji je obuhvatio niz
ve} ustaqenih radova ispi-
tivawa i zamene vitalnih
delova na turbinskoj i ge-
neratorskoj opremi. Preo-

staje nega jo{ dva agregata,
po{to su  zavr{eni kapi-
talni remonti „dvojke“ i
„trojke“. Na A-3, umesto ne-
ge, me|utim, obavqen je
kompletan remont, zbog
kvara sinhronizatora, koji
je opet usledio kao posle-
dica dotrajalosti i preko-
merne eksploatacije.

U toku prve dekade no-
vembra obavi}e se i remont
prvog blok transformato-
ra, preko kojeg se  energija
iz dva prva agregata usme-
rava na razvodno postroje-
we, odnosno u elektroener-
getski sistem Srbije. Jese-
wi dani na \erdapu u o~e-
kivawu nepredvidive zi-
me, koriste se i za obavqa-
we jo{ jednog va`nog zada-
taka – pripremu za odbranu
od leda i ledenih poplava.
Tokom novembra obavi}e
se provera svih ure|aja ko-
ji su u funkciji odbrane
od leda, kako bi se  u sa-
radwi sa susedima iz Ru-
munije, pre kalendarskog
po~etka zime, doneo zajed-
ni~ki plan odbrane od le-
dene stihije, koji podrazu-
meva i odgovaraju}e anga-
`ovawe ledolomaca. í

^edomir Dragi{i}

„DRINSKO-LIMSKE HE“ DO^EKALE ZIMU BEZ PROBLEMA

Spremne i
dopuwene

akumulacije
� Zavr{etkom remonta posledweg
generatora u HE „Bajina Ba{ta“ i
tre}e ma{ine u HE „Potpe}“ re-
montni radovi privedeni kraju 

Remont posledweg generatora
u HE „Bajina Ba{ta“ zavr{en je
17. oktobra. Ovogodi{wi remon-
ti bili su klasi~ni, bez ve}ih
zahvata, jer za wima i nije bilo
potrebe. U proto~noj HE u po-
sledwe dve – tri godine ra|eni
su produ`eni remonti i sanira-
ni su problemi na kru`nim sa-
birnicama na sva ~etiri genera-
tora, a predstoji i revitaliza-
cija kompletne opreme ove hi-
droelektrane. U ovogodi{wim
remontnim radovima u HE, kao
najva`nije je da je rezervni tran-
sformator u postrojewu 220 kV
RHE od 160 MVA, kupqen pro{le

godine, i repariran na licu me-
sta, {to je znatno pojeftinilo
tro{kove. Reparaciju tog tran-
sformatora uradilo je preduze-
}e „Minel“, uz pomo} radnika i
stru~waka HE „Bajina Ba{ta“. Na
isti na~in, narednih godina, re-
parira}e se i ostala tri tran-
sformatora u postrojewu RHE.

Remonti svih generatora i
postrojewa 220 kV su zavr{e-
ni, ali to nije i kraj ovogodi-
{wih radova – ka`e Mijodrag

^itakovi}, tehni~ki direktor.
Upravo se radi na zameni lana-
ca na dve ustave na brani HE,
onda predstoji nega spoqnih
objekata i priprema za zimske
uslove rada. A, nekako, isto-
vremeno zavr{eni su i remonti
u „Elektromoravi“ – ^a~ak. Re-
monti u HE „Zvornik“ zavr{eni
su jo{ pre mesec dana a u RHE i
znatno pre toga. 

I u „Limskim HE“ ve} odavno
su zavr{eni remonti u HE „Bi-

strica“, HE „Kokin Brod“ i HE
„Uvac“. Ne{to du`e potrajao je
remont druge ma{ine u HE „Pot-
pe}“ jer je obavqeno prekliwa-
vawe statorskog namotaja. No,
uspe{no, i na vreme je zavr{en i
taj posao. A zavr{etkom klasi~-
nog remonta tre}e ma{ine u HE
„Potpe}“ na ovogodi{we remont-
ne radove u PD „Drinsko-Limske
HE“ stavqena je ta~ka. í

M. \.

Raspored protoka Dunava
bio je vi{e nego nepovoqan,

s prole}a previ{e, a 
u jesen premalo

*

*

Obe elektrane
osposobqene za

zimsku sezonu
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Davne 1966. godi-
ne, 27. novembra,
ro|en je „gigant“
na Drini, najve-

}a elektrana u tada{woj
Jugoslaviji. Gradwa HE
„Bajina Ba{ta“, po projek-
tu Miladina Pe}inara,
zapo~ela je 1959. godine.
Nekoliko hiqada gradite-
qa, naoru`ani iskustvom
ste~enim na gradwi HE
„Zvornik“, a predvo|eni
neimarom Borom Jovano-
vi}em – „Kintom“, po dru-
gi put su pregradili silnu
i nepredvidivu Drinu. Po-
dignuta je brana du`ine
460 i visine 90 metara, a
jezero HE „Bajina Ba{ta“
pru`ilo se na oko 52 kilo-
metra - do ~uvene Andri}e-
ve „}uprije“ u Vi{egradu.
Uz milion kubika betona,
neki graditeqi su u ovu
branu ugradili i svoj `i-
vot. U taj objekat, tako, bi-
la je sme{tena ma{inska
hala sa ~etiri generatora,
svaki od po 92 megavata.
Sve je to zavr{eno i godi-
nu dana pre planiranog
roka, sa u{te|enih veli-
kih pet milijardi dinara
u odnosu na planirana fi-
nansijska sredstva. To se
desilo tada i nikad vi{e!
Istorijski datum, 27. no-
vembar 1966. godine, za
EPS je posebno zna~ajan i
kao po~etak stabilnog ra-
da elektroenergetskog si-
stema. Jer svaki ispad ne-
kog postrojewa od 100 ili
200 MW dotle zna~io je i
raspad EES Srbije. 

Proteklo je od tada ve}
~etiri decenije. HE „Ba-
jina Ba{ta“ dala je izuze-
tan doprinos radu i razvo-
ju elektroprivrede. Gene-
ratori su tako pokrenuti
51.500 puta, radili su
854.000 sati i proizveli
su 59,73 milijarde kilo-
vat-~asova elektri~ne

energije. Takva proizvod-
wa sra~unata po najni`oj
ceni u okru`ewu, vredna
je izme|u dve i dve i po mi-
lijarde evra!

Istog datuma i na istom
mestu, a u 1982. godini, u
rad je pu{tena i RHE „Ba-
jina Ba{ta“. Ro|en je, ta-
ko, novi „gigant“ na Dri-
ni, snage 630 MW. Ostva-
rilo se i kremansko pro-
ro~anstvo – Drina je kre-
nula uzbrdo na Taru, tune-
lom du`ine osam kilome-
tara i sa cevima pre~nika
6,3 metra u akumulaciono
jezero sadr`aja 150 milio-
na kubika, {to je dovoqno
za proizvodwu 195 milio-
na kilovat-sati elektri~-
ne energije. Ova reverzi-
bilna hidroelektrana, po
mnogo ~emu jedinstvena i u
svetu – ima najve}u akumu-
laciju i najve}i pad od 600
metara. „Svetsko ~udo“ od
elektrane izgra|eno je naj-
vi{e zahvaquju}i neimaru
Radenku Nikoli}u (direk-
toru HE „Bajina Ba{ta“ i
biv{em generalnom di-
rektoru EPS-a). Osnovna
ideja gradwe ove reverzi-

POVODOM 40 GODINA HE „BAJINA BA[TA“ I 24 GODINA RADA RHE

Kad Drina krene uzbrdo
� Za ovo vreme u HE „Bajina Ba{ta“ proizvedeno vi{e od 59 miliona kilovat-~aso-
va, a u RHE 15,5 milijardi kWh elektri~ne energije � Svetska produktivnost u broju
zaposlenih po megavatu.

HE “Bajina Ba{ta“
- pouzdan oslonac
EES Srbije

Stalno u pogonima: Vasilije Pavi}evi},
direktor PD “Drinsko-Limske HE“
i Mijodrag ^itakovi}, tehni~ki direktor
HE “Bajina Ba{ta“

Ostvareno i Kremansko
proro~anstvo: reka 

Drina
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bilke bila je da se spre~i
prelivawe vode u HE „Ba-
jina Ba{ta“, da se akumula-
cija prazni pumpawem vode
na Taru a da bi se odozgo
vratila onda kada je najpo-
trebnija za pretvarawe u
kilovat-~asove u no}nim
satima kad ima vi{ka
struje. To je i razlog {to je
RHE jedini veoma profi-
tabilni objekat. 

Dva mo}na „To{iba“ mo-
tor-generatora, sa po 315
MW, za protekle 24 godi-
ne pokrenuti su 21.500 pu-
ta, radili su 141.000 sati
i proizveli su 15,5 mili-
jardi kilovat-sati elek-
tri~ne energije. Ako se

tome doda energija utro-
{ena za pumpawe od 21,4
milijarde kilovat-sati
dobija se impozantan po-
datak da je, za ovo vreme,
konvertovano blizu 37
milijardi kilovat-sati
elektri~ne energije. Jo{
po ne~emu ova reverzibil-
ka je jedinstvena u svetu.
Radila je punih 20 godina,
bez generalnog remonta.
Kona~no, pre dve godine
ura|en je kapitalni re-
mont RHE i tunela za Ta-
ru, sada je tako podmla|e-
na da u narednih deset –
petnaest godina ne}e ni
biti potrebni kapitalni
remonti. 

Kako isti~e tim povodom
Vasilije Pavi}evi}, di-
rektor Privrednog dru-
{tva „Drinsko-Limske
HE“, ove dve elektrane do
sada, proizvele su ukupno
75,23 milijarde kilovat-
sati elektri~ne energije.
Ra~unaju}i kWh po najni-
`oj ceni u okru`ewu, zna-
~i ova proizvodwa vredna
je oko tri milijarde evra!
Pavi}evi} iznosi i jo{
neke podatke koji karakte-
ri{u izvanredan rad HE i
RHE „Bajina Ba{ta“. Reci-
mo, instalisana snaga HE
i RHE iznosi 1.000 MW,
broj zaposlenih je 205 –
{to zna~i da imaju pet me-

gavata po radniku, ~ime je
postignuta svetska produk-
tivnost. Pogonska sprem-
nost je stopostotna, a cena
proizvedene elektri~ne
energije u HE „Bajina Ba-
{ta“ je me|u najni`im u
EPS-u. 

Najva`nije za budu}e po-
slovawe dru{tva je da je od
Agencije Vlade Srbije do-
bijena licenca za proizvod-
wu elektri~ne energije –
ka`e Pavi}evi}. Predstoje
veliki poslovi na revita-
lizaciji objekata. U toku je
upravo ugovarawe sa isporu-
~iocima opreme za revita-
lizaciju HE „Ov~ar Bawa“
i HE „Me|uvr{je“, koja po-
~iwe po~etkom 2007. godi-
ne. Intenzivno se radi i na
pripremi tendera za revi-
talizaciju HE „Bajina Ba-
{ta“.  Tender je predat ne-
ma~koj KfW banci na sagla-
snost i wegovo objavqivawe
o~ekuje se polovinom no-
vembra da bi se ova procedu-
ra zavr{ila kona~no do po-
lovine 2007. godine, kada je
predvi|eno da se sa isporu-
~iocima potpi{u ugovori.
A prvi agregat u HE „Bajina
Ba{ta“ „krenuo“ bi u revi-
talizaciju 2009. godine –
ka`e Pavi}evi}. 

Privredno dru{tvo ina-
~e, dobro posluje, svi ra-
dovi su vaqano obavqeni,
a wihovim izvo|a~ima ne
duguje se ni dinar. Razlog
vi{e za zadovoqstvo i
slavqe. í

M. \oki}

Reverzibilka po mnogo ~emu, jedinstvena
u svetu: jezero RHE “Bajina Ba{ta“

U RHE “Bajina 
Ba{ta“ bez kapitalnog
remonta u narednih 
10-15 godina



NOVEMBAR 2006 kWh BROJ 394

40

DISTRIBUCIJE

UPD „Elektrodi-
stribucija Beo-
grad d.o.o.“ na-
platni zadatak u

prethodnom mesecu izno-
sio je preko 1.74 milijarde
dinara i sa 30. oktobrom
izvr{en je sa 118 odsto.
Prema re~ima Milana Bo-
gi}evi}a, direktora Di-
rekcije elektrodistribu-
tivnih usluga u EDB, po za-
vr{etku naplatnog perio-
da, o~ekuje se, izvr{ewe od
oko 125 odsto. 

Ve} oko 25. oktobra kada
je naplata pre{la sto od-
sto, bilo je o~igledno da su
preduzete mere u ciqu po-
boq{awa naplate dale vi-
{e nego dobre rezultate.
Tim u Direkciji elektro-
distributivnih usluga be-
ogradske distribucije, ko-
ji pored direktora Direk-
cije ~ine i Branislava Vu-
janac, tehni~ki rukovodi-
lac, Slavica Stefanovi},
{ef Slu`be za unapre|e-
we tehnologije i Miroqub
Mi}i}, rukovodilac Sek-
tora virmanskih potro{a-

~a, osmislili su taktiku
koja ve} du`e vreme daje od-
li~ne rezultate. U tome im
poma`u zaposleni iz jo{
dve direkcije – za upravqa-
we i odr`avawe i za odr-
`avawe i usluge, kao i
pravna slu`ba. Nakon ob-
ra~una, opomene se prosle-
|uju du`nicima, a onda sle-
di krajwa mera – iskqu~e-
we. U tome se ne odustaje.

Doma}instva duguju pre-
ko 3,6 milijarde, a privre-
da iznad 3,4 milijarde di-

nara, dok otpust duga pre-
lazi ve} milijardu dinara.
U oktobru je izdato i 3.356
naloga za iskqu~ewe, a is-
kqu~eno je 1.697 kupaca
elektri~ne energije iz ka-
tegorije „doma}instvo“. 

Neurednim plati{ama
iz kategorije „privreda“
poslato je oko 20.000 opo-
mena za dug koji prelazi
1.000 dinara. Od{tampano
je 2.000 naloga za iskqu~e-
we direktnih brojila, a
dnevno je realizovano 20

naloga za ove velike potro-
{a~e. Zna~i, bilo je i oko
400 naloga mese~no za is-
kqu~ewe. Tako su iskqu~e-
ni, a nakon pla}awa duga i
spoja u TS (po novoj tari-
fi ovaj spoj iznosi 9.107
dinara, {to nije bezna~aj-
no), ukqu~eni su Fudbal-
ski klub „Obili}“, Predu-
ze}e „Janko Lisjak“, „Na-
vip“, „Kongrap-Kijevo“,
„Kongrap-IGM“ Obreno-
vac, Farma sviwa „Mir-
jan“, „IKL“, „Ivo Lola
Ribar“-Obrenovac, i dru-
gi. U najve}em broju slu~a-
jeva posle iskqu~ewa, du-
`nici se javqaju kako bi
regulisali dug, naj~e{}e
napravili dogovor o wego-
vom reprogramu i platili
ukqu~ewe. Ali, ima i onih
koji se i pored iskqu~ewa
ne javqaju beogradskoj di-
stribuciji, kao na primer
„22. decembar“, „Trudbe-
nik“ na Be`anijskoj kosi i
drugi, pa oni i ostaju u
mraku do daqeg. í

Q. Nenezi}

DUG KUPACA U PD „EDB“ DOSTIGAO BLIZU OSAM MILIJARDI DINARA

Naplata u oktobru 
ostvarena sa 125 odsto!
� U oktobru izdato 3.356 naloga za iskqu~ewe, a bilo je iskqu~eno 1.697 kupaca
elektri~ne energije iz kategorije „doma}instvo“

ELEKTROENERGETSKA SITUACIJA NA PODRU^JU „ELEKTROVOJVODINE“

Snabdevawe bez ograni~ewa
Pogonska spremnost elek-

troenergetskih objekata na
konzumnom podru~ju PD
„Elektrovojvodina“ d.o.o No-
vi Sad je, ove jeseni, na za-
vidnom nivou. Prema ocenama
nadle`nih stru~waka, u dru-
goj polovini oktobra, ona je i
iznad pro{logodi{weg nivoa
u istom periodu. Kako isti~e
Mom~ilo [e{lija, rukovodi-
lac Sektora upravqawa u
Upravi „Elektrovojvodine“,
nije bilo ograni~ewa elek-
tri~ne energije, niti napon-
skih redukcija, a takvih naja-
va iz sistema EPS-a nema ni

za ubudu}e. Po wemu, elek-
troenergetska situacija u
septembru, zna~i, bila je– na
nivou bilansnih i pro{logo-
di{wih koli~ina. U septem-
bru je do{lo i do maweg broja
ispada elektroenergetskih
transformatora 110/x kV,
{to je i ispod pro{logodi-
{weg nivoa. A uop{te nije bi-
lo ispada pri kojima su kup-
ci du`e ostajali bez elek-
tri~ne energije...[e{lija,
daqe, isti~e da su se u sep-
tembru remontni radovi
transformatorskih stanica
110/x kV odvijali u skladu sa

predvi|enim planom, tako da
wegova realizacija ve} izno-
si oko 96 odsto.

Kada je re~ o kretawu po-
tro{we elektri~ne energije
u ovoj godini, iz sistema je
preuzeto 2,45 odsto vi{e
struje u odnosu na prethodnu
godinu, ili 2,78 odsto preko
bilansnih koli~ina. Distri-
butivni potro{a~i preuzeli
su za 4,13 odsto vi{e elek-
tri~ne energije nego prethod-
ne godine, direktni kupci
oko 20 odsto mawe nego lane
u istom periodu. í

M. ^. Mom~ilo [e{lija

Osmi{qena taktika naplate tima Direkcije elektrodistributivnih
usluga u du`em periodu daje odli~ne rezultate
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Vi{egodi{we muke sa
slabom elektri~nom mre-
`om za ̀ iteqe sela op{ti-
ne Doqevac uskoro }e biti
okon~ane. Predstoje}u zi-
mu ovi me{tani mogu da do-
~ekaju spokojno, jer }e re-
konstrukcijom dalekovoda
na potezu od trafo stanice
„Ni{ 1“ do trafo stanice
„Klisura“ u Doqeva~koj
klisuri dobiti stabilne
naponske prilike. Ugrad-
wom novog provodnika ve}e
propusne mo}i stvori}e se
uslovi i za pove}awe snage
od 4,5 megavata. Rekon-
strukcija dalekovoda, pre-
ma re~ima Bobana Stojko-
vi}a, rukovodioca ovih ra-
dova, obavqa se od KP Doma
preko Me|urova, Belotin-
ca, Malo{i{ta do Doqe-
va~ke klisure u du`ini od
blizu 12 kilometara. In-
terveni{e se ~ak na 79 stu-
bova na tom potezu. Radovi
se finansiraju o tro{ku
ni{ke Elektrodistribu-

cije, pa samo gra|evinski i
elektromonta`ni radovi
ve} ko{taju preko ~etiri
miliona dinara.

– Ukupna vrednost ovih
radova i potrebne opreme
procewuje se na oko devet
miliona dinara – ka`e
Stojkovi}. Deo opreme fi-
nansirala je ova elektro-
distribucija, dok je ostalo
nabavqeno iz donacija, na-
vodi Stojkovi}. Na poslo-
vima monta`e anga`ovano
je oko 30 radnika, od kojih
je polovina iz preduze}a
specijalizovanog za monta-
`u elektroenergetskih
objekata iz U`ica. Boqi
napon i kontinuiranu is-
poruku elektri~ne energi-
je `iteqi op{tine Doqe-
vac mogli su da dobiju jo{
pre ~etiri godine. Tek su
sada, me|utim, okon~ani
sporni imovinski odnosi,
{to je i omogu}ilo po~e-
tak radova na rekonstruk-
ciji dalekovoda.

– Na ovim poslovima rad-
nici su maksimalno anga-
`ovani – ka`e Stojkovi}.
Radilo se od jutra do mraka,
pa i u dane vikenda, navodi
on. – Poslu`ilo nas je i le-
po vreme koje nam je omogu-
}ilo neometanu zamenu pro-
vodnika, pa se predvi|a za-
vr{etak svih potrebnih ra-
dova do polovine novembra.

Rekonstrui{e se 35 kilo-

voltni kabl sa zamenom alu-
minijumskog ~eli~nog pro-
vodnika, pre~nika od 50 na
70 milimetara kvadratnih.
@iteqi op{tine Doqevac
dobi}e napon od 220 i 240
kilovolti kakav se i ugovo-
rom o isporuci elektri~ne
energije predvi|a, kao i sta-
bilno snabdevawe strujom.í

S. P.

@ITEQI SELA OP[TINE DOQEVAC USKORO DOBIJAJU BOQE NAPONSKE PRILIKE

Spokojna naredna zima
� Rekonstrukcijom dalekovoda sela u op{tini Doqevac dobi}e boqe naponske pri-
like i kontinuirano snabdevawe elektri~nom energijom � Ukupna vrednost inve-
sticije oko devet miliona dinara

Samo za gra|evinske
i monta`ne radove
obezbe|eno vi{e
od ~etiri
miliona
dinara

PD „CENTAR“

Automatizacija u „Elektromoravi“
� U planu u 2007. godini je da se automatizacija rada uvede u pet trafo-stanica 35/10 kV

Modernizacija, odnosno
pove}awe tehni~kog i tehno-
lo{kog nivoa „Elektromora-
ve“ Po`arevac proces je koji
je otpo~eo tokom 2006, a pla-
nirano je da se u narednoj go-
dini na tome jo{ intenziv-
nije radi. Planirana je auto-
matizacija rada transforma-
torskih stanica 35/10 kV,
formirawe dispe~erskog
centra kao i automatizacija
10 kV vodova. Na~iweni su i
prvi koraci u tom smeru.
Transformatorska stanica
35/10 kV „Po`arevac-Cen-
tar“ potpuno je, tako, pripre-
mqena za automatizaciju.
Predvi|ena je zamena elek-
tromehani~ke mikroproce-
sorskom za{titom. Izvr{ena
je ve} i zamena malouqnih

prekida~a vakumskim, posta-
vqene su i o`i~ene signalne
kutije na svim rasklopnim
elementima, tako da su otvo-
rena vrata planiranom siste-
mu daqinskog nadzora i ko-
mande. Tokom naredne godine
planirana je automatizacija
rada pet transformatorskih
stanica 35/10 kV „Centar“,
„Sever“, „Busja“, „Po`arevac
II“, „Bratinac“, razvodnog
postrojewa 35 kV, kao i re-
konstrukcija transforma-
torske stanice 35/10kV „Ve-
liko Gradi{te“.

U ciqu pove}awa kvalite-
ta usluga, odnosno smawewa
beznaponskih pauza prouzro-
kovanih kvarom na vodovima
35 kV i 10 kV, postavqeni su
indikatori kvarova koji de-

tektuju i signaliziraju uspo-
stavqawe i prolazak struje
kvara na nadgledanom vodu.
Zahvaquju}i tome, u mnogome
se smawuje vreme iznala`e-
wa mesta kvara.  Montirane
su dve vrste indikatora kva-
rova. Jedna vrsta indikatora
kvarova je sa svetlosnom in-
dikacijom pobude, odnosno
prolaska struje kvara. Druga
vrsta je sa dojavom preko
GSM mre`e. U ciqu automa-
tizacije 35 kV i 10 kV vodova
planirana je i u narednom
periodu monta`a ovakvih
indikatora kvarova.

U okviru istog projekta
automatizacije izvr{ena je
monta`a najpre jednog auto-
matskog reklozera na 10 kV
dalekovodu Bo`evac-Mana-

stirica, a kasnije jo{ dva
koji su montirani na 10 kV
vodovima Neresnica selo i
Rabrovo. Izvr{ena je nabav-
ka i planira se monta`a jo{
osam automatskih reklozera
na slede}im 10 kV vodovima:
Zabela, Ra{anac, [etowe,
Mr~kovac i Kaona. Plani-
rano je da ovi automatski re-
klozeri budu daqinski nad-
zirani. Poslovi koji pred-
stoje su veliki, ba{ kao i
predvi|ena sredstva za mo-
dernizaciju. Da bi isporuka
elektri~ne energije bila
kvalitetna, a  usluge kupci-
ma na zahtevanom nivou, mora
se, me|utim, dr`ati korak sa
vremenom. í

V. Pavlovi}
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Evropska komisija priprema
osnivawe me|unarodnog fon-
da za pokrivawe rizika pri
ulagawu u obnovqive izvore i

programe energetske efikasnosti u
zemqama u razvoju i tranziciji, ukqu-
~uju}i isto~noevropske zemqe koje
nisu ~lanice Evropske unije. „Glo-
balni fond za energetsku efikasnost
i energiju iz obnovqivih izvora“
(GEEREF), kako bi se zvao, raspola-
gao bi sa najmawe 100 miliona evra i
slu`io bi za ohrabrivawe investito-
ra iz javnog i privatnog sektora da
finansiraju ovakve projekte. Daju}i
sigurnost ulaga~ima, fond bi pomo-
gao da se realizuju programi vredni
bar milijardu evra. 

GEEREF bi ubrzao transfer, raz-
voj i {irewe tehnologija koje {tite
`ivotnu sredinu, poboq{ao bi si-
gurnost u isporuci energije siroma-
{nim regionima i pomogao bi snab-
devawe 1,6 milijardi qudi {irom
sveta koji jo{ nemaju pri-
stup struji, objasnio je
evropski komesar za za{titu
okoline Stavros Dimas. Sa-
ma Evropska komisija dala
bi 80 miliona evra da bi u
naredne ~etiri godine o`i-
veo taj fond.

Uprkos poboq{anih iz-
gleda, projekti energetske
efikasnosti i kori{}ewa
obnovqivih izvora jo{ nailaze na te-
{ko}e u prikupqawu para za komer-
cijalno finansirawe, ka`e Dimas
procewuju}i da je za pokrivawe svih
rizika pri investirawu u zemqama u
razvoju i tranziciji potreban kapi-
tal u visini devet milijardi evra. Za-
to je, po wegovim re~ima, mobilisawe
para iz privatnog sektora od kqu~nog
zna~aja. Postoje}e prepreke u priku-
pqawu novca za investirawe GEE-
REF }e premostiti nude}i nove opci-
je u podeli rizika i kofinansirawu
projekata, a podstica}e i stvarawe

regionalnih fondova prilago|enih
lokalnim potrebama. 

O~ekuje se da }e biti napravqeni
podfondovi GEEREF-a za afri~ki,
karipski i pacifi~ki region, zatim
za severnu Afriku, za isto~nu Evropu
van ~lanica EU, kao i za Latinsku
Ameriku i Aziju. Podfondovi bi se
usredsredili na podr{ku projektima
mawe vrednosti od 10 miliona evra,
koje naj~e{}e ignori{u i komerci-
jalni investitori i me|unarodne fi-
nansijske institucije. Privatni ula-
ga~i bi}e posebno stimulisani za re-
alizaciju projekata kori{}ewa ob-
novqivih izvora i energetske efika-
snosti na nivou malih i sredwih
preduze}a.

Energetske prognoze koje ukqu~uju
„scenario tehnolo{kog ubrzawa“ uka-
zuju da bi se globalna potro{wa stru-
je mogla smawiti za tre}inu sa poboq-
{awem ukupne energetske efikasno-
sti. Rast potro{we nafte, pak, mogao

bi da se prepolovi ukoliko bi se udeo
„zelene“ elektri~ne energije pove}ao
sa sada{wih 13 na 34 odsto u 2050. go-
dini, napomiwe se u predlogu za osni-
vawe GEEREF-a. Ukoliko se dogode
o~ekivana ulagawa ~ije }e rizike po-
krivati, fond }e doprineti da se iz-
gradi najmawe 1.000 megavata kapaci-
teta za proizvodwu ~iste energije,
{to bi omogu}ilo stabilno snabdeva-
we tri miliona qudi i spre~ilo emi-
tovawe u atmosferu dva miliona tona
ugqen-dioksida godi{we.

Evropska komisija je odabrala „Tri-

odos International Fund Management“ i
agenciju E+CO da rade na stvarawu GE-
EREF-a u saradwi sa Evropskom inve-
sticionom bankom, Evropskom ban-
kom za obnovu i razvoj i drugim sli~-
nim institucijama. Komisija je isto-
vremeno zatra`ila od Evropskog sa-
veta i Evropskog parlamenta da podr-
`e wenu nameru da inicijalna sred-

stva za ovaj fond obezbedi do sre-
dine naredne godine.  

Pod pokroviteqstvom Evrop-
ske komisije krajem oktobra je
osnovana i Evropska tehnolo{ka
platforma za vetroenergiju, kao
telo u okviru kojeg }e stru~waci
iz istra`iva~kih i industrij-
skih kompanija sara|ivati na
razvoju i primeni novih proizvo-
da. Inicijativa je potekla iz

Evropskog udru`ewa za vetroenergiju
jer je taj vid energije bitan za ispuwe-
we ciqeva EU o pove}awu udela struje
iz obnovqivih izvora sa 13 procenata
u 1997. na 21 odsto u 2010. godini. Iz
vetroenergije se ve} proizvodi 2,6 od-
sto struje u EU, {to odgovara ukupnoj
potro{wi elektri~ne energije u Dan-
skoj i Portugalu. Evropske tehnolo-
{ke platforme do sada su razvijene za
podru~je fotonaponske energije, pa-
metne mre`e, vodonika i gorivnih }e-
lija, biogoriva, ~istog ugqa i solar-
nih termalnih ure|aja. 

EVROPQANI POMAÆU ZEMQAMA U RAZVOJU I TRANZICIJI

Fond za ohrabrewe
investitora
� Me|unarodni fond za pokrivawe rizika pri ulaga-
wu u obnovqive izvore i programe energetske efika-
snosti davao bi sigurnost ulaga~ima i pomogao da se
realizuju projekti vredni bar milijardu evra nU planu
osnivawe podfonda za isto~noevropske zemqe koje ni-
su ~lanice Evropske unije

SVET

Energetske prognoze koje ukqu~uju 
„scenario tehnolo{kog ubrzawa“ ukazuju 

da bi se globalna potro{wa struje mogla 
smawiti za tre}inu sa poboq{awem 

ukupne energetske efikasnosti
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Zna~aj vetroenergije i ostalih obno-
vqivih izvora prepoznaju ~ak i osigu-
ravaju}e kompanije. Neke od wih, poput
„Allianz Group“, odlu~ile su da u SAD
daju posebne stimulacije vlasnicima
ku}a koji ula`u u ure|aje za kori{}ewe

obnovqivih izvora ili u poboq{awe
energetske efikasnosti. Poplave,
{umski po`ari, olujni vetrovi i drugi
poreme}aji izazvani zaga|ewem `ivot-
ne sredine i o{te}ewem ozonskog omo-
ta~a name}u ozbiqne rizike osigurava-
ju}im kompanijama i wihovim klijen-
tima, upozorili su „Allianz“ i Svetski
fond za za{titu prirode (WWF) u
upravo objavqenoj zajedni~koj studiji „
Klimatske promene i osigurawe: Ro-
kovnik akcija u SAD“. Ovo je prvi put
da jedna velika osiguravaju}a ku}a obja-
vquje studiju te vrste u Americi i da
pritom koristi nau~ne nalaze i stavqa
ih u kontekst budu}ih aktivnosti indu-
strije osigurawa. 

Sam „Allianz“ je ve} objavio nameru
da u SAD investira 600 miliona dola-
ra u projekte obnovqivih izvora u na-
rednih pet godina. Ta nema~ka grupa je
jedna od najve}ih osiguravaju}ih kom-
panija u svetu sa 177.000 zaposlenih i
60 miliona klijenata u 70 zemaqa i go-
di{wim ukupnim prihodom u visini
100 milijardi evra. Ona upravqa tu-
|im sredstvima u vrednosti 1.260 mi-
lijardi evra. Istovremeno, WWF je
kao najve}i svetski fond finansiran
iz privatnih izvora anga`ovan u 100
zemaqa i ima ~etiri miliona ~lanova
u svim delovima planete. í

Mladen Ba~li}

U AUSTRIJI PROPISANE MERE ZA [TEDWU STRUJE

Be~ ~uva kilovate
� Planirana godi{wa u{teda 180 miliona kilovat-sati, {to je
do 2015. godine smawewe o~ekivane potro{we sa 12 na sedam
odsto � Najvaænije mere u{tede obuhvataju boqu izolaciju obje-
kata, pove}awe standarda u novogradwi, utvr|ivawe standarda
kod poslovnih objekata i modernizaciju klima ure|aja

Stru~waci be~kog Tehni~kog fa-
kulteta, zajedno sa kolegama iz grad-
ske vlade, Agencije za energetiku i
Instituta „Maks Plank“ u Minhenu,
u protekle dve godine zavr{ili su
koncept {tedwe elektri~ne energije
u austrijskom glavnom gradu. Osmi-
slili su, naime, 100 novih mera {ted-
we, koje }e omogu}iti da se o~ekivana
potro{wa elektri~ne energije u Be-
~u do 2015. godine smawi sa 12 na se-
dam odsto, ~ime bi se godi{we u{te-
delo 180 miliona kilovat-~asova.

U periodu od 1993. do 2003. godine u
Be~u je potro{wa elektri~ne energi-
je pove}ana za 24 odsto i to sa 30,3 na
37,5 milijarde kilovat-~asova. Pod
pretpostavkom da se nastavi takav
trend do 2015. godine potro{wa bi
porasla za novih 12 odsto – na 42 mi-
lijarde kilovat-sati. Prema proce-
nama stru~waka, najve}e u{tede mogu-
}e je posti}i u doma}instvima, kod
javnih i privatnih uslu`nih delat-
nosti, ali i u industriji i zanatstvu.

Program {tedwe podeqen je u dve
oblasti – prva se odnosi na tehni~ke

mere koje omogu}avaju zadr`avawe
istog nivoa komfora, kvaliteta i
efikasnosti, uz mawu potro{wu
struje. Drugu oblast ~ine mere koje
se ti~u pona{awa korisnika, tako
da se posebnim pogodnostima pod-
sti~e svest o {tedwi i racionalnom
kori{}ewu struje. Najva`nije mere
u{tede su: ja~awe energetskog sani-
rawa objekata (izolacija), pove}awe
standarda u novogradwi (vi{e tzv.
pasivnih ku}a – standard najni`e
mogu}e potro{we elektri~ne ener-
gije), utvr|ivawe osnovnih standra-
da za poslovne objekte, poja~ana mo-
dernizacija grejnih ure|aja, inova-
cije i razvoj tehnologija kod kori-
{}ewa klima ure|aja u poslovnim
objektima, gde je potro{wa struje u
proteklih trinaest godina u~etvo-
rostru~ena.

Posebno }e se raditi na projektu
„Eko biznis plan Be~“ za iskori{}a-
vawe potencijala u oblasti indu-
strije i zanatstva. í

B. Seni~i}

Za grad Be~ uvodi se 100 novih
mera {tedwe struje

Proizvodwa u vetroelektranama u EU ravna
potro{wi struje u Danskoj i Portugalu
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Evropskoj Uniji u
celini, a posebno
Francuskoj, vi{e
nego ikada do sada

prete iskqu~ewa struje u
periodima velike potro-
{we.  Ovo upozorewe obja-
vila je Savetodavna grupa
„Kapxemini“ u ovogodi-
{wem izdawu „Evropske
observatorije tr`i{ta
energije“, ali je ono u ja-
vosti ostalo u senci poli-
ti~ko predizbornih tema. 

– Ravnote`a izme|u po-
nude i tra`we  struje je
poreme}ena. Kapaciteti
proizvodwe u odnosu na
tra`wu su smaweni u od-
nosu na prethodne godine.
Proizvo|a~ka rezerva na
koju mo`e da se ra~una u
periodima visoke potro-
{we opala je sa 5,2 odsto u
2005 godini na 4,8 odsto u
ovoj godini– pi{e u izve-
{taju. U „prevodu“ to zna-
~i da je sve ve}a mogu}-
nost da }e do}i do naglih
iskqu~ewa struje, ~ak i
bez najava i to  zimi u vre-
me velikih hladno}a. Le-
ti, kada nuklearke imaju
priblema da se rashlade
zbog vru}ina i presu{i-
vawa vodenih tokova do-
lazi}e, tako|e, do iskqu-
~ivawa struje, po{to po-
tro{a~i masovno ukqu~u-
ju erkondi{ne. 

Izve{taj „Kapxemini“
ka`e da su Francuska,
Belgija, Gr~ka i Ma|arska
„u veoma slo`enoj situa-
ciji jer su ostale bez pro-
izvo|a~kih rezervi tokom
tri meseca“. U Francuskoj
je stawe bilo posebno na-
peto u vreme talasa hlad-
no}e– izme|u januara-mar-
ta, odnosno novembra-de-
cembra 2005. godine.

Skok cena koje su pre{le
i 50 evra po megavat-~asu

trebalo je da podstakne ve-
like operatore da pove}aju
investicije, ali to se nije
dogodilo. Izve{taj zakqu-
~uje da do toga nije do{lo
zato {to su veliki opera-
teri (kao EdF, E.ON,
Enel, Suez i Endesa) hte-
li da izbegnu rizi~ne in-
vesticije. Radni vek cen-
trale je najmawe dve dece-
nije, a kada je re~ o novoj
generaciji nuklearki, sa
nema~ko-francuskim re-
aktorom EPR, iznosi ~ak
i sto godina. Po istom iz-
ve{taju, da bi se obezbe-
dilo normalno snabdeva-
we elektri~nom energi-

jom u Evropskoj uniji po-
trebno je do 2030. godine
investirati oko 700 mi-
lijarde evra, a od toga 30
milijarde evra godi{we
izme|u 2006. i 2010. godi-
ne. Postoje}e investicije
u EU za sada su 30 odsto is-
pod te sume, {to pod veli-
ki znak pitawa dovodi re-
dovno snabdevawe strujom.
Stawe je posebno pogor-
{ano i rusko-ukrajinskom
krizom oko gasa u januaru
2006. godine, kada je Mo-
skva odlu~ila da „zavrne
slavinu“ jer Kijev nije is-
puwavao wene uslove. A
sve bi to moglo postati
jo{ slo`enije u 2030. go-
dini, kada se ra~una da }e

Evropa morati da uvozi 80
odsto gasa, dok je pro{le
godine uvozila „samo“ po-
lovinu. Najve}i deo gasa
potica}e kao i do sada iz
Rusije.

Svi su trenutno svesni
da postoji mogu}nost da se
rusko-ukrajinska gasna
kriza ponovi, a time i po-
sledice po snabdevawe
Evrope. Pove}awe cene
goriva, pored toga, vrlo je
verovatno, a ograni~ewa
emisije ugqen dioksida
izvesna. Kakve su posledi-
ce svega ovoga? Izve{taj
„Kapxemini“ predvi|a da
}e se zbog toga u budu}no-

sti investitori  okrenuti
centralama na takozvani „
~isti „ ugaq i da }e se
otvoriti debata o nukle-
arkama, kako se to ve} do-
godilo u Nema~koj, Veli-
koj Britaniji i [vajcar-
skoj. Na vidiku je tako|e i
okretawe ka tehni~kim i
nau~nim pronalascima ko-
ji bi omogu}ili u{tede u
potro{wi energije. To bi
doprinelo ve}oj efika-
snosti utro{ene energije
i dovelo do ciqa da Evrop-
ska unija u 2020. godini
tro{i isto onoliko ener-
gije kao i do sada. 

Izve{taj upozorava da
potrebe za investicijama
na tr`i{tu energije

opravdavaju fuzije i stva-
rawe energetskih xinova,
kao {to su GdF 6– Suez i
E.ON – Endesa. Postoji,
me|utim, i negativna stra-
na ove pri~e– a to je opa-
snost od stvarawa monopo-
la, {to bi bilo suprotno
te`wama Brisela da pod-
sti~e konkurenciju. 

„Kapxemini“ upozorava
na to da su energetske gru-
pe finansijski strahovi-
to mo}ne i da iza wih sto-
ji snaga od 90 milijardi
evra. Samo je  E.ON u 2005
godini raspolagao sa 51,4
milijarde evra, GdF (Gaz
d Frans) je na drugom me-
stu sa 11,8 milijarde, {to
je dvostruko vi{e nego u
2004 godini, italijanski
„Enel“ sa devet milijarde
i Suez sa 4,9 milijarde
evra. Prva evropska „elek-
tri~na“ firma nalazi se
tek na osmom mestu sa 1,5
milijarde evra. 

Protivnici evropskih
direktiva o liberaliza-
ciji tr`i{ta energije sa-
da pokazuju prstom na Bri-
sel i wegovu politiku li-
beralizacije tr`i{ta
energije u ime uni{tvawa
monopola dr`ave. Izme|u
1999. godine kada je tr`i-
{te struje otvoreno za
slobodnu konkurenciju i
2005. godine cena kilo-
vat-~asa je sko~ila sa 19
na 35 evra ! U levo orijen-
tisanoj francuskoj {tam-
pi mogu se ~uti i kritike
Komisije Evropske unije
koja i pored upozorewa o
problemima snabdevawa
prioritet daje na~elu
otvarawa tr`i{ta stru-
jom, kao {to je to ve} u~i-
weno sa po{tom i telefo-
nijom. í

Nata{a Joki}

ALARMANTAN IZVE[TAJ SAVETODAVNE GRUPE „KAPXEMINI“ 

Zemqama Evropske unije
prete iskqu~ewa struje
� Poreme}ena ravnoteæa izme|u ponude i traæwe elektri~ne energije � Proizvod-
ni kapaciteti sve mawe u stawu da podmiruju rastu}u traæwu

Potro{wa
elektri~ne

energije u EU
nadma{ila

proizvodwu:
TE „Provence“

u Francuskoj
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INVESTICIONI PLANOVI ^E[KOG ELEKTROENERGETSKOG GIGANTA

Do 2009. – 7 milijardi evra
� Predata ponuda za tender na Kosmetu u
vrednosti od oko 3,5 milijarde evra
� Vlada odustala od delimi~ne privatiza-
cije ^EZ-a koji je stupio na Var{avsku ber-
zu i odmah su mu akcije sko~ile za pet odsto

^e{ka elektroenergetska
kompanija ^EZ stupila je
25.oktobra na Var{avsku
berzu. I to kao osma strana
kompanija na ovoj berzi, naj-
ve}oj u  regionu, odnosno
kao {esta koja se kotira du-
alno, tojest na dve berze.
Prema tr`i{noj kapitali-
zaciji, odnosno ukupnoj
vrednosti akcija od oko 23
milijarde dolara, ^EZ je
postao i najve}a firma na
ovoj berzi (iza we su i dve
velike banke – austrijska
BAC i poqski PKO)

Povodom stupawa na ovu
berzu, ^EZ je saop{tio po-
datak koji je progla{en
brojkom dana u regionu: za
akvizicije odnosno ekspan-
ziju do 2009. godine predvi-
deo je i unapred odvojio sumu
od 200 milijardi ~e{kih
kruna, {to iznosi oko sedam
milijardi evra. Prakti~no
sve {to se zaradi i jo{ ne-
{to preko toga odlazi}e za
kupovinu novih aktiva! U
prvom polugo|u ̂ EZ je ostva-
rio dobiti od skoro 600 mi-
liona evra, {to zna~i da }e
do kraja godine ona verovat-
no iznositi iznad milijar-
du evra. Tokom pro{log me-
seca ^EZ je pustio u prodaju
emisiju evro-bond obvezni-
ca od pola milijarde evra
{to je, tako|e, nameweno za
akvizicije. A mogu}nosti
zadu`ivawa su ogromne, jer
je ^EZ kao retko koja velika
firma malo zadu`en. 

Pod pritiskom opozicije
koja je time uslovqavala
usvajawe buxeta, u me|uvre-
menu, mawinska odstupaju}a
vlada je, odustala od prodaje
dela ^EZ-a iznad 51 odsto
u~e{ca dr`ave (o ~emu smo
pisali u pro{lom broju). To
je, nesumwivo, doprinelo
u~vr{}ivawu pozicije ove
firme, ~ije su akcije ve} pr-

vog dana na berzi u Var{avi
porasle za pet odsto. Prog-
noze stru~waka su i da }e tr-
`i{na vrednost ^EZ-a do
kraja godine pre}i 20 mili-
jardi evra.   

Posledweg dana oktobra
^EZ se prijavio i na tender
za veliki projekat za gradwu
rudnika ugqa i termoelek-
trana na Kosmetu. Re~ je, ka-
ko je ~e{koj javnosti saop-
{tio {ef firme za inve-
sticije Vladimir [malc, o
investicijama od oko 3,5 mi-
lijarde evra, {to bi bila i
dosad najve}a investicija
neke ~e{ke firme u ino-
stranstvu. ^EZ je investi-
rao u nekoliko krupnih
akvizicija u Poqskoj, Bu-
garskoj i Rumuniji, ali te
investicije pojedina~no ni-
su dosad prelazile milijar-
du evra. Toliko otprilike
^EZ, u kome dr`ava ima dvo-
tre}inski udeo, planira da
izgradi kapaciteta i ulo`i
(3,7 milijarde evra) na svom
terenu u ^e{koj u narednih
10 godina. Ali, projekat na
Kosmetu, ni tehnolo{ki ni
finansijski, kako se tvrdi,
ne bi trebalo da bude pro-
blem za ^EZ koji je {esti po
veli~ini proizvo|a~ elek-
tri~ne energije u Evropi. A
u regionu sredwe i jugoi-
sto~ne Evrope, ra~unaju}i i
Austriju, ^EZ je najve}a
firma ne samo u bran{i ne-
go i uop{te po tr`i{noj ka-
pitalizaiciji tj, po vredno-
sti na berzi.

Tender koji je objavqen u
Pri{tini bio je otvoren do
kraja oktobra. Nudi se li-
cenca na eksploataciju lig-
nita u rudnicima, ~ije re-
zerve spadaju me|u najve}e u
Evropi i istovremeno se
predvi|a gradwa termocen-
trala, kapaciteta 2.000 mega-
vata. Prema procenama

stru~waka, gradwa elektra-
ne bi stajala oko 2,8 milijar-
de evra, ostatak bi se ulo`io
u rudnike. [malc, zbog ten-
dera koji je u toku, nije hteo
da komentari{e finansij-
ske tro{kove projekta, ali je
istakao da finansirawe ne-
}e biti problem i poru~io
potro{a~ima u ^e{koj da ne
brinu da }e zbog investicije
na Kosmetu poskupeti struja
u zemqi. Ali, u ^EZ-u se ne
odbacuje ni mogu}nost da se
ovoj investiciji prikqu~i
me|unarodni finansijski
ili strate{ki partner.

– Ovi kapaciteti se na Ko-
sovu grade, pre svega, radi
snabdevawa strujom regiona.
Balkan je na{ dugoro~ni in-
teres. Investirali smo ve} u
Bugarskoj i Rumuniji i inte-
res za Kosovo je logi~an“
– komentarisao je [malc.
Tome se mo`e dodati da je
^EZ posledwih godina vi-
{e puta javno izra`avao naj-
ozbiqniji interes za EPS,
za koji smatra da bi mogao da
mu bude osnova za postavqa-
we svog dvojnika na Balkanu.

Ovim povodom  ~e{ka
{tampa upozorava da je poli-
ti~ka situacija na Kosovu u
regionu usled nere{enih
stratusnih problema, slo`e-

na i da zato rezultati tende-
ra mogu biti krajwe neizve-
sni. Ukazuje se da energeti-
ka u ovoj pokrajini mo`e bi-
ti veliki problem, jer je te-
sno vezana sa Srbijom ~ija je
i imovina. Problem mo`e
biti i „ogromna  korupcija“
koja je prema Martinu Dvor-
`aku, koji je svojevremeno
bio UNMIK-ov gradona-
~elnik Istoka i postao po-
~asni gra|anin Kosova, „deo
tamo{we politi~ke kultu-
re“. Zbog toga bi, prema we-
mu „bilo zaista bizarno ka-
da bi tako veliki tender
bio regularan“. 

Svojevremeno je u javnost
nepa`wom visokih menaxe-
ra ^EZ-a prodrlo da je ^EZ
anga`ovao biv{u ameri~ku
ministarku spoqnih poslo-
va Medlin Olbrajt, pore-
klom ^ehiwu, ro|enu kao
Marie Korbelova, da lobi-
ra za wega na Balkanu. Mo`e
se bez problema pogoditi
gde ona mo`e imati uspeha...

Pri kraju su pregovori
^EZ-a i elektroprivrede i
vlade Republike Srpske o
investiciji u rudnike ugqa
i termoelektrane od 1,5 mi-
lijardu evra. í

Milan Lazarevi}

Izraziti interes ^EZ-a
za ugaq na Kosmetu
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Mogu slobodno da
ka`em da je ge-
neralno isku-
stvo ameri~ke

elektroprivrede da  dere-
gulacijom tr`i{ta elek-
tri~ne energije ni{ta
nisu dobili ni potro{a-
~i (doma}instva) ni elek-
troprivreda. Dobili su
krupne industrijske kom-
panije, kao veliki potro-
{a~ koji mo`e da prego-
vara sa vi{e ponu|a~a i
postigne ni`u cenu elek-
tri~ne energije i {peku-
lanti na berzi. Za doma-
}instva cena struje je sko-
~ila. To je bio osnovni
razlog {to mnoga elek-
troprivredna preduze}a u
SAD do sada uop{te nisu
u{la u proces deregula-
cije i ona su najboqe pro-
{la i {to je ceo deregu-
lacioni proces u SAD,
posle poznatog „kali-
fornijskog skanda-
la“,  zaustavqen.

Prilikom nedavnog
boravka u na{oj ze-
mqi, ovu konstatacije
u razgovoru za list
„kWh“ izneo je Bra-
nislav Radibratovi}
na{ elektroin`e-
wer– projektant, koji
je postigao zapa`en
uspeh u SAD, najpre
kao asistent ameri~-
kog Instituta za teh-
nologiju, gde je okon-
~ao i postdiplomske
studije (jednog od pet
najboqih tehni~kih fa-
kulteta u SAD) a potom u
Kompaniji EDSA u San
Dijegu u Kaliforniji,
koja  ima desetinu hiqada
softverskih korisnika
{irom sveta. Kroz posao
koji radi imao je priliku
da se upozna s mnogim de-
taqima rada elektropri-
vrednih preduze}a,  kao i

wihovim odnosom u vezi
sa procesom deregulacije
tr`i{ta elektri~ne
energije u SAD.

Deregulacija je najpre
prihva}ena u Kaliforni-
ji i u nekoliko elektroe-
nergetskih sistema u
oblastima oko Wujorka. U
SAD postoji nekoliko de-
setina elektroprivred-
nih preduze}a, koja su u ve-
}oj ili mawoj meri pove-
zana. Ona su, po re~ima
na{eg sagovornika, neka-
da funkcionisala  kao je-
dan sistem i postojala je
centralna regulativa.

– Sama ideja da se u|e u
proces deregulacije, veo-
ma je razli~ito prihva}e-
na me|u ameri~kim elek-
troprivrednim preduze-
}ima. Kalifornija je to
prakti~no odmah prihva-
tila, dok, na primer, je-

dan od najve}ih sistema,
Atlanta SADR kompany iz
Xorxije, koja opslu`uije
oko 30 miliona doma}in-
stava u pet dr`ava , nika-
da nije u{ao u deregula-
ciju i svim silama nasto-
ji da je izbegne, ili bar
da budu posledwi, koji }e
to da urade – ka`e Radi-
bratovi}.

Kalifornija se danas
spomiwe kao najpoznatiji
primer deregulacionog
debakla sa krupnim posle-
dicama koje su iz toga
proizi{le?  

– Cena struje za doma-
}instva je enormno rasla

i dr`ava je morala da
je reguli{e i dr`i
na odre|enom prihva-
tqivom nivou ili ne-
kakvom maksimumu,
koji su potro{a~i
mogli da plate. Na
drugoj strani dr`ava
nikada nije mogla da
reguli{e cenu pro-
izvodwe elektri~ne
energije iz elektra-
na u privatnom vla-
sni{tvu (koje je pret-
hodno prodala i iz-
gubila vlasni{tvo
nad proizvodwom).
Novi vlasnici i tr-

govci su  dizali cenu
struje koliko god su mo-
gli. Zbog niske cene pre-
ma potro{a~ima preno-
snik elektri~ne energije,
koji je otkupquje od pro-
izvo|a~a i trgovca kon-
kretno u Kaliforniji,
ali i u jo{ nekim dr`ava-
ma SAD, gde se pristupi-
lo  deregulaciji, ulazio

je u `estoke gubitke. Po-
{to je prenos u vlasni-
{tvu dr`ave, a distribu-
cije u prete`no dr`av-
nom vlasni{tvu, jasno je
kako je pokrivan taj ogro-
man minus. Te dr`ave su
se na{le pred bankrotom.
Posle kalifornijskog
skandala ceo deregulaci-
oni proces u SAD je zau-
stavqen i ponovo se regu-
li{u pojedini delovi
elektroprivrede, odno-
sno dr`ava poku{ava da
vrati neke segmente, kako
bi ona u toj utakmici mo-
gla ponovo da postane ar-
bitar, a daqa privatiza-

ZAUSTAVQEN PROCES DEREGULACIJE TRÆI[TA ELEKTRI^NE ENERGIJE U SAD 

Ve}a {teta nego korist
�U ve}ini elektroprivrednih preduze}a u SAD deregulaciju smatraju proma{ajem i
u taj proces uop{te nisu ni ulazili, kaæe Branislav Radibratovi}, na{ elektroe-
nergetski ekspert koji radi u SAD �Najve}i gubitnici elektroprivredne kompanije
i mali potro{a~i (doma}instva) � Gas posle deregulacije vi{estruko poskupeo

Posle kalifornijskog 
skandala ceo deregulacioni
proces u SAD je zaustavqen
i dr`ava poku{ava da vrati
neke segmente, kako bi ona 

u toj utakmici mogla ponovo 
da postane arbitar, a daqa 

privatizacija elektrana 
je suzbijena

*

*

Branislav Radibratovi}:
Krupne industrijske kompanije
profitirale od deregulacije

U Kaliforniji
u privatnim
elektranama
dr`ava nema
uticaja na cenu
proizvodwe
elektri~ne
energije
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cija elektrana je suzbije-
na. Sagledavaju se i novi
modaliteti kako da se sa-
da pove`u svi ti mali
elektroprivredni subjek-
ti i funkcije i kako da se
sa~ini telo koje }e sve da
objediwuje i da se stara o
celom sistemu – ka`e Ra-
dibratovi}.

Sa gasom je sasvim druga
pri~a i tu je sve potpuno
deregulisano i privati-
zovano. Svuda postoji, na-
pomenuo je na{ sagovor-
nik, po nekoliko snabde-
va~a gasom i svi mogu da
biraju od koga }e da ga ku-
pe. Ali, wegova cena je
znatno porasla u posled-
wih desetak godina i pre-
ma{ila je cenu elektri~-
ne energije!

– Nekada je ra~un za gas
bio na nivou 30 do 40 od-
sto ra~una za struju, a on-
da je, posle deregulacije,
usledilo vi{estruko po-
skupqewe i mo`e se re}i
da je sada dvostruko sku-

pqi od struje. Kad god sam
se posledwih godina na
jugu SAD selio  gledao
sam da izbegnem stanove
koji imaju gas, jer mi je za
minimalno grejawe na ju-
gu, struja bila isplativi-
ja. Privatni snabde-
va~i su na cenu gasa
nakalemili skupo
odr`avawe gasne
mre`e i velike mar-
`e, tako da je, samo za
to , ponegde trebalo
vi{e da se plati nego
za utro{eni gas. U
SAD se jako izbegava
da dr`ava interveni-
{e u privredi i wi-
hova je doktrina da je
dr`ava lo{ kapita-
lista i da kapital
sam od sebe sve to tre-
ba da re{i – napomi-
we  Branislav Radi-
bratovi}.

Poznato je da se
ameri~ka doktrina
dosta razlikuje od za-
padnoevropske, koja
alimentira i razne
socijalne principe.
Pojedine zemqe EU
direktno {tite gra|ane
od takozvanih nefer po-
stupaka u prodaji energije
i prema re~ima Andrisa
Piebalgsa, evropskog ko-
mesara za energetiku, ta-
kva praksa }e da postane
standardna u EU. U SAD,
u situaciji gde dr`ava
nije zainteresovana za ta-
kvu za{titu i gde je u tom
pogledu slaba, tu je, po re-
~ima na{eg sagovornika,
potro{a~ na `estokom gu-
bitku. Jer je on kao doma-

}instvo, odnosno jedinka,
nemo}an da se svemu tome
suprotstavi, za razliku od
krupnog kapitala, odno-
sno velikih kompanija.
One na razne na~ine mogu
da uti~u na cenu energe-

nata, koje koriste. Pri
takvom odnosu snaga u
SAD se i dogodio krupan
proma{aj s deregulacijom
tr`i{ta elektri~ne
energije  i trenutno se sa-
gledavaju novi modalite-
ti,  pogodni za nastavak
tog procesa. 

Radibratovi}, kao po-
seban primer isti~e,
Atlanta SADR Company,
veliko elektroprivredno
preduze}e u dr`avnom
vlasni{tvu, koja u celo-

sti ili delom, elektri~-
nom energijom snabdeva
Floridu, Xorxiju, Alaba-
mu, Misisipi i Ju`nu Ka-
rolinu  (jugoistok SAD).
Ova kompanija, koja iz-
vanredno posluje, pod svo-
jim okriqem ima kom-
pletnu proizvodwu elek-
tri~ne energije, prenos i
distribuciju ili druga-
~ije re~eno u potpunosti
je vertikalno povezana. 

– To je jedan od ogrom-
nih elektroenergetskih
sistema u SAD, koji nika-
da nije u{ao u deregula-
ciju i oni se ponose time
{to su bili dovoqno mu-
dri da se u to ne upuste.
Proces deregulacije u
SAD sada je u zastoju, ali
se u ovoj kompaniji pribo-
javaju u kom pravcu }e on
daqe da krene. To je jedan
od razloga {to se sada
okleva sa novim ulagawi-

ma u proizvodwu, od-
nosno gradwu  kapa-
citeta. Qudi u ovoj
kompaniji se pitaju
za{to da ula`u, ako
}e mo`da za desetak
godina biti prinu|e-
ni da prodaju te elek-
trane. Jednostavno
zaziru od deregulaci-
je i zato minimizira-
ju investicije u nove
objekte i ulagawa
svode samo na ono {to
im je potrebno za po-
krivawe sopstvenih
potreba. Dakle, isku-
stva u SAD  u  oblasti
deregulacije su pot-
puno razli~ita. Slu-
~aj „Kalifornija“,
pored ostalog poznat
je i zbog velikih fi-
nansikskih malverza-
cija u energetskoj
oblasti. Teksas, na

primer, ima neverovatno
mo}nu elektroprivredu i
oni su jednostavno iskqu-
~ili prekida~e i ne `ele
da se pove`u s ostatkom
SAD, iako mogu da izvoze
struju. Jednostavno re~e-
no  postoji veoma hetero-
gen pristup svemu tome, a
o~ito je da su neki delovi
SAD u deregulaciju u{li
grlom u jagode – zakqu~uje
Radibratovi}. í

Dragan Obradovi}

Atlanta SADR Company, 
veliko elektroprivredno

preduze}e u dr`avnom 
vlasni{tvu, koje snabdeva

Floridu, Xorxiju, Alabamu,
Misisipi i Ju`nu Karolinu
(jugoistok SAD) izvanredno

posluje i  pod svojim 
okriqem ima kompletnu 
proizvodwu elektri~ne

energije, prenos i 
distribuciju, dakle u 

potpunosti je vertikalno 
povezana.

*

*

U SAD
suzbijena daqa
privatizacija
elektrana
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Be`e}i od siroma-
{tva u domovini
borbeni i bu~ni
Irci decenijama

su hrlili preko Okeana.
Samo u SAD `ivi 40 mili-
ona `iteqa irskog pore-
kla ili deset puta vi{e ne-
go u Republici Irskoj. U
Australiji, ka`u, tre}ina
stanovnika ima irske gene,
a takvih je puna i Kanada.
Posledwih godina mnogi
od wih vra}aju se na irsko
ostrvo osokoqeni produ-
`enim privrednim bumom
koji je Irskoj s pravom do-
neo atribut „Keltski ti-
gar“. U posledwih deset go-
dina irska privreda je „ga-
zila“ prose~nim rastom od
oko sedam odsto, a nekada-
{wi evropski siromah do-
segao je 41.000 dolara bru-
to doma}eg proizvoda po
stanovniku i izbio na dru-
go mesto u EU, iza Luksem-
burga. Meren paritetom
kupovne mo}i, irski BDP
po stanovniku je sada ~e-
tvrti najvi{i u svetu. 

Eksplozivan irski pri-
vredni tempo pro`ima i
tamo{wu elektroprivredu.
Potro{wa struje udvostru-
~ena je u posledwih petnae-
stak godina i nastavqa da
raste uz procenu da }e kra-
jem decenije prema{iti 29
milijardi kilovat-~asova i
biti deset odsto ve}a nego
pro{le godine. Obilnu po-
tro{wu struje u Irskoj pra-
ti i cena kilovat-~asa, koja
je u ovoj deceniji napravila
jedan od najvi{ih uzleta u
EU i za isporuke industri-
ji poskupela preko 50 odsto,
a za  {iroku potro{wu vi-
{e od 40 odsto.

Irska nema zna~ajnije
energetske resurse. Proiz-
vodi ne{to gasa, ali ga
tro{i {estostruko vi{e.
Bogata je jedino nalazi-
{tima treseta sa dokaza-
nim rezervama od sto mili-
ona tona. Treseti{ta zau-
zimaju vi{e od 17 odsto po-
vr{ine Republike Irske i

kako je ve}ina {uma iskr-
~ena u 17. veku, dugo su bila
izvor goriva za ve}inu lo-
kalnog stanovni{tva. Va-
|ewem treseta, prigodnim
nau~noistra`iva~kim ra-
dom i kultivisawem isko-
ri{}enih nalazi{ta bavi
se grupa „Bord na Mona“ u
potpunom dr`avnom vla-
sni{tvu. Ona eksploati{e
30 lokaliteta, prete`no u
Irskoj, ali i u Velikoj
Britaniji i isto~nom delu
SAD i ostvaruje godi{wi
prihod ve}i od 250 milio-
na evra. 

Pritiskane strogim eko-
lo{kim standardima EU,
termoelektrane koje }e jo{
dugo ostati ki~ma irske
elektroprivrede postepe-
no napu{taju ranija domi-
nantna pogonska goriva
treset, ugaq i naftu i pre-

bacuju se na ~istije ener-
gente – gas i biomasu. Po
najnovijim procenama, iz
gasa }e se proizvoditi 70
odsto struje u Irskoj do
kraja naredne decenije.
Skupa nafta bi}e protera-
na iz termopostrojewa, dok
sudbina ugqa kao goriva
zavisi od napretka u razvo-

ju tehnologija sa nultom
emisijom gasova. 

Kori{}ewe nuklearne
energije u Irskoj zabrawe-
no je zakonom iz 1999. go-
dine. I da nije toga, iz-
gradwa najmodernijih re-
aktora tipi~ne snage 1.600
megavata bila bi neracio-
nalna na malom tr`i{tu
kakvo je irsko ostrvo sa
ograni~enim interkonek-
cijama. Mnogo prikladni-
ja, ka`u stru~waci, bila
bi gradwa termoelektrana
zasnovanih na tehnologiji
„~istog ugqa“. Sli~no vi-
|ewe iznelo je i resorno
Ministarstvo za komuni-
kacije, pomorstvo i pri-
rodne resurse u upravo ob-
javqenoj „Zelenoj kwizi“ o
energetskom razvoju Irske
do 2020. godine. U toj plat-

IRSKA VLADA I DAQE PROTIV NUKLEARNIH ELEKTRANA

Gas koristi
{ansu
� U „Zelenoj kwizi“ o energetskoj budu}-
nosti Irske do 2020. godine resorno mi-
nistarstvo ostavilo elektrane na ugaq
kao otvorenu opciju � Posebne pogodno-
sti graditeqima kogeneracija

Irska je u pro{loj godini proizvela 23,6 i potro{ila 25,3
milijarde kilovat-~asova elektri~ne energije. Gotovo 90 od-
sto doma}e produkcije poti~e iz termopostrojewa. Hidroelek-
trane su isporu~ile oko milijardu kilovat-sati, a zna~ajan
skok napravio je sektor obnovqivih izvora sa proizvedenih
1,7 milijardi kilovat-~asova. Posledwih godina Irska ne iz-
vozi struju, a lane je uvezla 1,8 milijardi kilovat-sati. 

Irska elektroprivreda raspolagala je krajem minulog de-
cembra sa 5.850 megavata. Do tada su postrojewa za kori{}ewe
obnovqivih izvora narasla na 520 megavata i dostigla kapa-
citete hidroelektrana.

Bez izvoza struje

Republika Irska, ili Eire na irskom jeziku, ima ~etiri mi-
liona stanovnika, od kojih su 89 odsto katolici. Zauzima pet
{estina irskog ostrva valovitog reqefa, ~ija je najvi{a ta~-
ka svega 1041 metar. Najve}a irska reka [enon, duga 340 kilo-
metara, deli ovo zeleno ostrvo na dva po|ednaka dela vijuga-
ju}i sa severa ka jugu.   

Posle dugog otpora britanskoj kruni, Irska je stekla nezavi-
snost 1921. godine, a od 1978. je ~lanica EU. Tre}ina stanovni-
ka te zemqe sa dva zvani~na jezika, irskim i engleskim, `ivi u
{irem podru~ju prestonice Dablin, u kome su ro|eni gorostasi
evropske literature Xorx Bernar [o, Xejms Xojs i Samjuel Be-
ket. Dablin su, ina~e, osnovali Vikinzi sredinom devetog veka
i on je dugo bio najve}e wihovo naseqe van Skandinavije.

Vikinzi sagradili Dablin
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formi za diskusiju o ener-
getskoj budu}nosti zemqe
ministarstvo je preporu-
~ilo da se potvrdi zabrana
gradwe nuklearnih po-
strojewa i da opcija grad-
we termoelektrana na „~i-
sti ugaq“ ostane otvorena
u zavisnosti od napretka
te tehnologije. 

U dokumentu se progno-
zira rast potro{we struje
u Irskoj od oko tri odsto
godi{we, uz nastavak veli-
ke zavisnosti od uvoza
energenata i uz velika ula-
gawa u energetsku infra-
strukturu. Postavqeni su i
ambiciozni ciqevi razvo-
ja obnovqivih izvora – da
se wihovo u~e{}e pove}a
na 15 odsto (1.650 megava-
ta) do 2010. godine i na 30
procenata do kraja naredne
decenije. Planirana je
ekspanzija vetroelektrana
na kopnu i u moru i forsi-
rano kori{}ewe biomase u
termoelektranama, pogoto-
vo u postrojewima za kom-
binovanu proizvodwu
elektri~ne i toplotne
energije. U okviru EU Ir-
ska ima najni`i udeo koge-
neracija u ukupnim postro-
jewima – svega 2,4 odsto.
Zato }e posebno biti pod-
sticana gradwa malih ko-
generacija kako bi se pred-
uze}ima sredwe veli~ine
omogu}ilo da samostalno
proizvode struju i toplot-

nu energiju za sopstvene
potrebe. Stimulisa}e se i
izgradwa velikih kogene-
rativnih postrojewa na bi-
omasu. Kao potporu tim na-
porima dr`ava }e, najavqe-
no je, stalno pove}avati
sredstva za istra`ivawe
novih goriva i vidova
energije na bazi obnovqi-
vih izvora. Nedavno je u
tom ciqu osnovan i  Irski
savet za energetska istra-
`ivawa.  

Irska je dalekovodnom
linijom vezana za susednu
britansku pokrajinu Se-
vernu Irsku i preko we za
[kotsku odakle naba-
vqa dopunske koli~ine
struje. Vlade u Dablinu
i Belfastu ve} uveliko
rade na stvarawu jedin-
stvenog tr`i{ta struje
na podvojenom irskom
ostrvu i najavquju da }e
ono po~eti da funkcio-
ni{e polovinom 2007. go-
dine. Saradwa ukqu~uje ja-
~awe interkonekcija,
uskla|ivawe operatera pre-
nosne mre`e i regulatora
tr`i{ta i uspostavqawe
druge prekograni~ne dale-
kovodne linije do 2012. go-
dine, kada Irska treba da
se energetski pove`e i sa
isto~nim susedom, Veli-
kom Britanijom. Jedin-
stveno ostrvsko tr`i{te
struje ima}e 2,5 miliona
potro{a~a, od toga 700.000
u Severnoj Irskoj.   

Va`an posao na tom pro-
jektu obavi}e najve}a irska
elektroprivredna kompa-
nija „Electricity Supply Bo-
ard“ (ESB), koja je u gotovo
stopostotnom  dr`avnom

vlasni{tvu. To vertikalno
integrisano preduze}e ima
desetak hiqada zaposlenih
i 19 velikih elektrana, ~i-
je su perjanice TE „Pool-
beg“ od 1.020 megavata na
naftu i gas i „Moneypoint“
na ugaq snage 915 megavata.
Sme{tena uz bok reke [e-
non kojom pristi`e uvozni
ugaq, „Moneypoint“ je jedan
od najve}ih projekata u
istoriji Irske i najsta-
bilnije postrojewe, koje
mo`e da podmiri do 40 od-
sto doma}e potro{we stru-
je. ESB godi{we ostvaruje
ukupni prihod ve}i od dve

milijarde evra i kormila-
ri irskom elektroprivre-
dom jer preko svoje filija-
le „Hibernian Wind“ kon-
troli{e razvoj vetroelek-
trana, a preko kompanije-
}erke „Synergan“ usmerava
razvoj postrojewa sa kombi-
novanim ciklusom. Iako }e
ESB, po svoj prilici, zadr-
`ati dominantan polo`aj,
ubudu}e se o~ekuje mnogo ve-
}i u~inak nezavisnih pro-
izvo|a~a, naro~ito onih u
sektoru obnovqivih izvora
i kogeneracija. Trenutno
kompanije van grupe ESB
kontroli{u oko 40 odsto
proizvodnih kapaciteta u
Irskoj. 

Zahvaquju}i vetrovima sa
Atlantika jugozapad Irske

poseduje odli~ne uslove za
razvoj farmi vetrewa~a na
kopnu i moru. Procewuje se
da taj region ima 40 puta
ve}e potencijale za proiz-
vodwu struje od svih insta-
lisanih kapaciteta u ze-
mqi. Prva komercijalna
vetroelektrana u Irskoj,
snage 6,45 megavata, prora-
dila je 1992, a pre dve godi-
ne eolski kompleks je prvi
put nadma{io u~inak hi-
droelektrana. Do polovine
ove godine kapaciteti za
kori{}ewe obnovqivih
izvora pove}ani su na 850
megavata, od ~ega je 575 me-

gavata u vetroturbina-
ma. U toku su pripreme
za razvoj vetroelektra-
na snage 3.000 megavata. 

U ekspanziji je i pri-
menu solarnih ure|aja
iako Irska sa vla`nom
atlantskom klimom,
oblacima i ~estim pada-

vinama nema prirodnih po-
godnosti. U proseku Irci
u`ivaju u svega dva sun~ana
sata dnevno u decembru pa
do {est sati sunca u junskim
danima. Ako i imaju mawak
sun~eve energije, ne oskude-
vaju u energiji morskih ta-
lasa i re{ili su da je kori-
ste. Nacionalna strategija
za kori{}ewe snage okeana,
doneta polovinom ove godi-
ne, nala`e ubrzana istra-
`ivawa ne bi li se ostvari-
le tvrdwe nau~nika da je u
irskom priobaqu do 2020.
godine mogu}e instalirati
84 megavata turbina za do-
bijawe struje iz okeanskih
talasa. í 

Mladen Ba~li} 

U pripremi projekti vetroelektrana
snage 3.000 megavata

Doneta i nacionalna strategija
za kori{}ewe snage okeana

Potro{wa struje u Irskoj 
udvostru~ena u posledwih 

petnaestak godina
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DOGRADWA DVA BLOKA BUGARSKE NUKLEARKE „BELENE“

Ruske firme dobile posao
� Najve}a, trenutno, elektroprivredna investici-
ja u regionu u vrednosti ~etiri milijarde evra

BOSNA I HERCEGOVINA

Austrijanci strate{ki partneri 
Vlada Federacije Bosne i

Hercegovine izabrala je au-
strijski konzorcijum APET (Au-
strian Power and Environment Tec-
hnology) za strate{kog partnera
u pripremi izgradwe ~etiri ve-
lika hidroenergetska objekta u
tom entitetu. Kao strate{ki
partner APET }e kompletno pla-
nirati, izvoditi i delimi~no
finansirati radove, s tim da
objekti ostaju u vlasni{tvu Fe-
deracije BiH. Zauzvrat }e biti
napravqen sporazum o dugoro~-
nom snabdevawu Austrijanaca
strujom. Konzorcijum APET, koji
je pre osam godina formirala
Vlada Austrije, ~ine austrijske

kompanije „Alpine Mayreder Bau“,
„Porr“ i „Vatech“, nema~ki „Sie-
mens“ i „Voith“, francuski „Al-
stom“ i finski „Poyry“. 

Austrijanci su status strate-
{kog partnera stekli u~e{}em
na tenderu koji je Ministarstvo
energetike Federacije BiH ras-
pisalo krajem juna ove godine za
gradwu osam velikih elektro-
privrednih objekata u ovom en-
titetu. Re~ je o hidroelektra-
nama „Ustikolina“ ( 3x22 MW),
„Vranduk“ (21 MW), „Rmaw Mana-
stir“ (2x36 MW) i „Vrilo“ (42
MW), termoelektranama „Kakaw“
(250 MW) i „Tuzla“ (sedmi blok
od 370 MW) i rudnicima i termo-

elektranama „Bugojno“ (2x300
MW) i „Kongora“ kod Tomislav-
grada snage 2x275 megavata.
Vrednost potrebnih investici-
ja u te objekte procewena je na
2,5 milijarde evra. Upravo to-
lika ulagawa ponudio je kon-
zorcijum APET. Boqa od wegove
bila je samo ponuda austrijskog
„Verbunda“, vredna 3,5 milijar-
de evra.

Na ovaj tender javilo se 37 po-
nu|a~a iz 18 zemaqa, od kojih je
u drugi krug izabrano 11 kompa-
nija i konzorcijuma ~ija je law-
ska dobit u poslovawu bila ve-
}a od 100 miliona evra. Kao po-
bednik finalnog izbora APET

}e realizovati projekat gradwe
hidroelektrana „Ustikolina“,
„Vranduk“, „Rmaw Manastir“ i
„Vrilo“. Za ova ~etiri objekta
Austrijanci su najavili ulaga-
wa vredna 800 miliona evra i
izrazili spremnost da anga`uju
bosanskohercegova~ke izvo|a~e
radova, posebno „Energoinvest“
i „Hidrogradwu“. Austrijski
konzorcijum ostaje u trci i za
izbor strate{kog partnera za
izgradwu rudnika i termoelek-
trana, o ~emu }e vlada Federa-
cije BiH doneti odluku u nared-
na tri meseca. í

M. Ba~li}

Posao na dogradwi
bugarske nuklearke
„Belene“, u vredno-
sti od blizu ~etiri

milijarde evra, dobio je ru-
ski konzorcijum na ~elu sa
preduze}em „Atomstrojek-
sport“, saop{tili su rezul-
tate tendera posledweg da-
na oktobra predstavnici
bugarskog dr`avnog ener-
getskog preduze}a „METC“.
Blokove B 466, sa rokom tra-
jawa do 60 godina, prihva-
tqive za EU, postavi}e ova
firma koja sara|uje s fran-
cuskim „Franatomom“ i ne-
ma~kim „Simensom“. To je
trenutno najve}a elektro-
privredna investicija u re-
gionu i najve}a bugarska
investicija uop{te u po-
sledwih ~etvrt veka.

Re~ je o dogradwi dva blo-
ka od po hiqadu megavata u
ovoj elektrani na Dunavu,
koja je po~ela da se gradi
jo{ 80-ih godina i napra-
vqena je infrastruktura za
dva bloka. Gradwa je  preki-
nuta 1991. usled strahovawa
od posledica po `ivotnu
sredinu i trusnosti pod-
ru~ja i nedostatka novca.
Iz tog vremena poti~e je-

dan reaktor od hiqadu me-
gavata, koji je proizvela i
Bugarskoj isporu~ila ~e-
{ka „[koda JS“ tj „[koda
Nuklearna gradwa“ (ova ~e-
{ka firma u~estvovala je
na tenderu, zajedno s ame-
ri~kim „Vestinghausom“,
koga je nedavno kupila ja-
panska „To{iba“ i nema~-
kim „Hohtiefom“ i bila je
najozbiqniji rival ruskoj
ponudi). 

U svakom slu~aju na do-
gradwi „Belena“ zaradi}e
ruski plinski kolos „Ga-
zprom“, koji ima zna~ajne
deoni~arske udele u obe
grupacije koje su se borile
da dobiju ovaj posao. U po-

bedni~kom „Atomstrojek-
sportu“ „Gazprom“ ima udeo
od 49 odsto, a kontroli{e
firmu „OMZ“ koja je vla-
snik „[kode JS“. 

Bugarska vlada je odlu~i-
la da u „Belenu“ zadr`i udeo
od najmawe 51 odsto i da se o
vlasniku i onome ko }e
elektranom upravqati odlu-

~i posle izbora isporu~io-
ca opreme, odnosno nosioca
posla za dva nova bloka. In-
teres za investirawe u elek-
tranu dosad su izrazili „Ga-
zprom“, italijanski „Enel“
i ~e{ki „^EZ“. 

Sa gradwom ove nuklear-
ke Bugarska `eli da o~uva
poziciju najve}eg izvozni-
ka elektri~ne energije u ju-
goisto~noj Evropi. Naime,
zbog  pristupawa u Evrop-
ske uniju ova zemqa mora da
zatvori najpre dva, a onda
do 2009. godine jo{ dva za-
starela sovjetska bloka nu-
klearke „Kozloduj“ od po
440 megavata. Blokovi 5 i 6
po 1.000 megavata ne zabri-
wavaju Brisel i, uglavnom,
ispuwavaju zapadne bezbed-
nosne standarde. í

M. Lazarevi}

U Bugarskoj se
nuklearke

i zatvaraju
i dogra|uju:

NE „Kozloduj“

Obimna tenderska
dokumentacija

za NE „Belene“
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Kako bi zaustavila sve ve-
}u zavisnost od uvoza elek-
tri~ne energije, Vlada Hr-
vatska planira da do 2010.
godine u energetiku ulo`i
blizu pet milijardi evra.
Prema re~ima Branka Vuke-
li}a, ministra rada i pred-
uzetni{tva, energetska si-
gurnost Hrvatske mo`e se
obezbediti na tri na~ina:
diverzifikacijom energet-
skih izvora i goriva, otva-
rawem novih pravaca snab-
devawa i poboq{awem
energetske efikasnosti, uz
{to ve}e kori{}ewe obno-
vqivih izvora energije. 

Sa 65 odsto u~e{}a sop-
stvene energije u ukupnoj
potro{wi u protekloj de-
ceniji u Hrvatskoj je ona
opala na mawe od 50 odsto,
iako se raspola`e razvi-
jenom proizvodwom nafte
i gasa. 

Do 2011. godine u gasovo-
de }e se, stoga, investirati
460,4 miliona ameri~kih
dolara. Re~ je o spajawu ga-
sovoda Pula– Karlovac.
Planirana je i izgradwa
gasovoda u Lici, Dalmaci-
ji, centralnoj i isto~noj
Hrvatskoj. Radi se i na pro-
jektu za podzemno skladi-
{tewe gasa na lokacijama
„Okoli II“ i „Beni~anci“.
Uprava INE ve} je donela
odluku o modernizaciji ra-
finerija u Rijeci i Sisku.
Ciq je osiguravawe ispu-
wavawa zahteva evropskog
kvaliteta goriva EURO V,
kao i pove}avawe kapacite-
ta prerade na 7,7 miliona
tona godi{we. Proces je
predvi|en u dve faze i ko-
{ta}e 745 miliona evra.
Deo panevropskog nafto-
voda PEOP prolazi kroz

Hrvatsku u du`ini od 423
kilometra. Investicija se
kre}e izme|u 536 i 978 mi-
liona dolara zavisno od
kapaciteta budu}eg nafto-
voda. ^ista ekonomska do-
bit za Hrvatsku je u rasponu
od 1,3 do 2,7 milijardi do-
lara. Naftovod }e obezbe-
diti ve}u ekolo{ku ~isto-
}u Jadrana, jer }e nestati
potreba za anga`ovawem
~ak 500 tankera.

Hrvatska do 2009. godine
planira izgradwu i tri
termoelektrane na prirod-
ni gas i hidroelektrane
„Le{}e“. TE „Zagreb“, sa
toplanom snage 100 megava-
ta, TE „Sisak“ sa 250 mega-
vata i HE „Le{}e“ sa 40 me-
gavata trebalo bi da u si-
stem u|u do kraja 2008. godi-
ne, a u 2010. godini i TE
„Osijek“, snage 250 megava-
ta. Za to su izdvojena sred-
stva u visini od 367,6 mili-
ona evra. Kako bi se obezbe-
dio kvalitetniji prenos
elektri~ne energije plani-
ra se izgradwa dvostrukog
dalekovoda od 400 kilovol-
ti i podmorskog visokona-
ponskog kabla do Italije.

Prema prognozama stru~-
waka investicije u obno-
vqive izvore energije do
2010. godine pora{}e sa sa-
da{wih skromnih 0,5 na 5,5
odsto. Uskoro se kre}e i u
veliku  medijsku kampawu za
promociju energetske efi-
kasnosti u doma}instvima
koja tro{e tre}inu elek-
tri~ne energije u zemqi. U
prodavnicama firme „Rade
Kon~ar“ u  Zagrebu, Osijeku
i Rijeci otvoreni su, nai-
me, posebni {tandovi sa
informacijama o dostup-
nim energetski efikasnim

tehnologijama, ura|ajima i
materijalima. Nastavqa se
projekat energetskog sni-
mawa zgrada i industrije s
ciqem smawewa potro{we
u objektima u dr`avnom
vlasni{tvu, a na seoskim
podru~jima ve} se radi na
pilot projektima u kori-
{}ewu obnovqivih izvora
energije: biomase, metana i
solarne energije.

Posebna pa`wa posveti-
}e se i {irewu saradwe sa
Ve}em guvernera Agencije

za nuklearnu energiju (IA-
EA), ~iji je Hrvatska ~lan
od februara 1993. godine i
od tada je sa wom razvila
plodnu tehni~ku saradwu. U
Institutu „Ru|er Bo{ko-
vi}“ ve} godinama se oba-
vqaju istra`ivawa iz pro-
grama Agencije za nuklear-
nu energiju, kako bi se, pre
svega u medicini (radiolo-
giji i onkologiji), {to pre
primenili rezultati dobi-
jeni tokom eksperimenata i
testirawa. Hrvatska je od
zajedni~kih poslova sa IA-

EA, tako, u proseku ve} za-
radila oko milion dolara
godi{we.

Posebni izazov za Hrvat-
sku i wene firme na sekto-
ru energetike predstavqa i
otvoreni poziv Bosne i
Hercegovine za izgradwu
osam novih „fabrika stru-
je“ po ~etiri hidro i ~eti-
ri termo elektrane). U dru-
gi krug u{lo je 11 kompani-
ja, me|u koje nisu pro{la
dva konzorcijuma iz Hrvat-
ske, a koji ~ine „Ingra“,

„Rade Kon~ar“, „Daleko-
vod“, „Institut za gra|evi-
narstvo Zagreb“, „Kon-
struktor“ i „Rafako“ iz
Poqske i „Zagreba~ka ban-
ka“. Preostaje jo{ samo na-
da za eventualni posao u za-
padnoj Hercegovini (TE
„Kongora“ i HE „Vrilo“),
zbog toga {to je HE „Bu{ko
blato“ u vlasni{tvu Hrvat-
ske elektroprivrede, a aku-
mulaciono jezero je u Bosni
i Hercegovini. í

B. Seni~i}

AMBICIOZNI PLANOVI HRVATSKE ELEKTROPRIVREDE DO 2010. GODINE

Pet milijardi evra
smawuje uvoz struje
�Vi{e od polovine elektri~ne energije se uvozi � Rast potro{we od ~etiri odsto go-
di{we, dvostruko iznad proseka u zemqama Evropske unije � Do 2009. godine plani-
rana izgradwa tri termoelektrane na gas, hidroelektrane snage 640 megavata, i dvo-
strukog dalekovoda od 400 kilovolti i podmorskog visokonaponskog kabla do Italije

NE „Kr{ko“: puno nepoznanica
pred daqim razvojem
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Elektrane na vetar,
kao alternativni
izvor energije,
koriste se ve} du-

`e vreme u Nema~koj, Dan-
skoj, [paniji i ameri~koj
preriji. Jo{, me|utim, ne
postoji ozbiqna, sveobu-
hvatna, sistematska studi-
ja o uticajima ovih elek-
trana na `ivotnu sredinu
i qudsko zdravqe. To {to
takve studije nema, to ne
zna~i da nema ni tih uti-
caja ili da su oni zane-
marqivi. Neka iskustva o
tome, ipak, imaju sami
proizvo|a~i ure|aja, kao i
korisnici.

Inspiracija za ove elek-
trane su bile vetrewa~e-
mlinovi, tipi~ni za Ho-
landiju, a motivacija – tra-
gawe za novim, jefti-
nim i ~istim izvorom
eneregije. Vetrewa~e
su ve} promenile pej-
za`e u mnogim zemqa-
ma, postaju predmet
negodovawa i otpora
zbog toga {to kvare
estetetiku, a u turi-
sti~kim krajevima i
odbijaju turiste. U
[paniji, upravo u po-
krajini La Man~a
odakle je Don Kihot,
svetski najpoznatiji
borac protiv vetre-
wa~a, igrom slu~aja pre
dve-tri godine organizova-
ne su verovatno prve svet-
ske demonstracije protiv
elektrana na vetar koje su
pretile da potpuno upropa-
ste pejza` ovog prelepog
kraja. 

Me|utim, za procene
uticaja na `ivotnu sredi-
nu i na qudsko zdravqe
treba vi{e vremena i na-
ravno sistematskog pra}e-
wa. To, naravno, otvara
prostor za neproverene
tvrdwe i glasine, na pri-
mer, o jakom elektromag-
netskom poqu kod vetre-
wa~a  i wegovim negativ-

nim uticajima. Merewa
su, me|utim, pokazala da se
radi o vrednostima koje
ispuwavaju zakonske kri-
terijume u svim dosad sa-
gra|enim ovakvim elek-
tranama. Ali, ipak, ni to
ne zna~i da su vetrewa~e
ekolo{ka nevina{ca...

Bojazni izazivaju, naro-
~ito, kako prelimianrno
upozoravaju nema~ki eko-
lozi-stru~waci okupqeni
oko Stranke zelenih, bu-
ka, u stvari, hu~ewe, in-
frazvuk i vibracije. Jo{
se ne zna ta~no koliko da-
leko od stambene zone tre-
ba da budu postavqene tur-
bine, jer se hu~ewe {iri u
raznim smerovima, zavi-
sno od konkretne sredine.
Zato je neophodno da se za

svaku lokaciju izradi po-
sebna studija buke kako bi
se elektrana, odnosno tur-
bine precizno postavile
tako da huk ne smeta qudi-
ma u naseqenom mestu. 

Hu~nost, koja je bila iz-
ra`ena kod prvih vetrewa-
~a, sada je znatno smawena
naporima proizvo|a~a
opreme, ali jo{ dosta
upitnika ima nad infra-
zvucima. Te talase qudsko
uho ne prima, ali smetaju
`ivotiwama. To najboqe
znaju oni koji imaju pse –
„najboqi qudski prijate-
qi“ su posebno osetqivi
na razne vatromete. Zbog

toga se mo`e dogoditi da
{umu u blizini vetrewa~e
napuste `ivotiwe, prome-
ni se fauna i flora zbog
we, a ~ovek to sporo i uvek
sa zaka{wewem registruje.  

Naj~e{}e se, u lai~kim,
ali i u stru~nim krugovi-
ma u vezi sa negativnim
uticajima turbina ovih
elektrana na `ivotnu sre-
dinu spomiwu mrtve ptice
koje udaraju o elise vetre-
wa~e. Sli~no se doga|a i
sa slepim mi{evima koje u
blizinu vetrewa~e pri-
vla~e  pove}ana toplota
izazvana intenzivnom ro-
tacijom. Kada je lepo vre-
me ptice vide i shvataju
turbine vetrewa~a kao
prepreku, oble}u je, i me-
waju trasu leta... To je,

ipak, intervencija u
prirodne tokove i
kretawa, a kakve }e sve
to posledice imati po
okolne biotope (`i-
votne zajednice) sada
je te{ko oceniti –
treba da pro|e nekoli-
ko desetina godina da
bi se to utvrdilo. Za-
{titinici `ivotne
sredine uspeli su u
jednoj va`noj stvari –
postignut je me|una-
rodni dogovor da se
gradwa vetrewa~a u

jednoj zemqi mora prija-
viti susednim zemqama.  

Elektranu na vetar sred-
we snage, razmontiranu na
delove, ~ini oko ~etiri
tone plasti~nih lopatica,
zatim nekoliko tona me-
talnih konstrukcija, o be-
tonskom postoqu-kvadru u
zemqi da se i ne govori. Da
bi se obezbedila stabil-
nost postrojewa, mora se
postaviti „temeq“ zapre-
mine 16X16 metara, u dubi-
nu 2,5X3 metra. „Taj mon-
strum~i} ni pri likvida-
ciji elektrane, koja ofi-
cijelno ima rok trajawa od
20 godina, ne mo`e se ni uz

najve}e napore i anga`ova-
na sredstva sasvim odstra-
niti iz zemqe“, tvrde eko-
lozi. Proizvodwa turbina
zahteva anga`ovawe metal-
ske i hemijske industrije
koje su poznate po tome {to
optere}uju `ivotnu sredi-
nu. A i gradwa ima svoje
`rtve. Vetrewa~e se, uz to,
postavqaju na slobodnom
terenu, dakle zauzimaju ob-
radivu povr{inu ili liva-
de za ispa{e. Ta povr{ina
je potom nepovratno izgu-
bqena za svrhe u koje je pr-
vobitno slu`ila. Prirodu
u okolini optere}uju pri-
stupni putevi kojima se do-
voze ogromne elise a ka-
snije slu`e za odr`avawe
i obezbe|ewe elektrana. I
onda od za{ti}enog pod-
ru~ja postaje ne{to {to
nali~i povr{ini Meseca.
U austrijskom [tejereglu,
na primer, posle posta-
vqawa vetrewa~a, naglo se
izmenila biosfera i ne-
stale su jedinstvene biqke
koje su spadale u za{ti}e-
ne evropske biotope. Jasno
je zbog svega toga da su ve-
trewa~e najopasnije, mo-
glo bi se re}i  ~ak i kobne
po turizam.

Problem mo`e biti i ta-
kozvani elektromagnetski
smog koji elektrane na ve-
tar produkuju isto onako
kao ra~unari mikrotalase.
Negativne posledice toga
jo{ niko nije dokazao, ali
stru~waci iz neurologije
upozoravaju na mogu}e
{tetne posledice wihovog
dugotrajnijeg delovawa na
mozak i nervni sistem. Ne-
ki qudi, koji `ive blizu
ovih elektrana, `ale se na

EKOLO[KE NEDOUMICE

Rebusi sa vetrewa~ama
� Elektrane na vetar su ve} promenile pejzaæ u mnogim zemqama i postaju
predmet negodovawa i otpora zbog toga {to kvare estetski izgled tih krajeva

Hu~awe,
infrazvuk

i vibracije,
glavni 

nedostaci
rastu}e

izgradwe
vetroelektrana

Elektranu na vetar sredwe
snage, razmontiranu na 

delove, ~ini oko ~etiri tone
plasti~nih lopatica, zatim

nekoliko tona metalnih 
konstrukcija, o betonskom
postoqu-kvadru u zemqi 
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~este glavoboqe, migrene,
~ak i da su dobili i epilep-
ti~ne napade. 

Polaze}i od dugodi-
{weg iskustva sa elektra-
nama na vetar u Nema~koj,
Francuskoj, Danskoj... tim
stru~waka Evropske unije
priprema kompleksni ma-
terijal koji bi imao za za-
datak da ozbiqno proceni
rentabilnost ovog alter-
nativnog izvora i utvrdi
kakve je konkretne prome-
ne u `ivotnoj sredini i
zdravqu qudi dosad iza-
zvala proizviodwa elek-
tri~ne energije iz vetra.
Ta studija da}e verovatno
i odgovore na mno{tvo
jo{ uvek otvorenih pita-
wa koja su pomenuta u
ovom tekstu. Oni koji se
kolebaju oko gradwe ve-
trewa~a mogli da pri~e-
kaju jo{ godinu-dve dok
ne budu poznati nalazi
ove studije... í

Milan Lazarevi}

U [KOTSKOJ PO^ELA GRADWA ELEKTRANE NA VETAR

Najve}a u Evropi
� Ova elektrana, sa 140 turbi-
na, snabdeva}e strujom preko
200.000 doma}instava � Ceo
projekat ko{ta}e oko 440 mil-
iona evra

Crna Gora: Prete restrikcije
Opravdana je bojazan da }e to-

kom prva tri meseca naredne go-
dine Crna Gora, Makedonija, Gr~-
ka i Albanija morati da uvode re-
strikcije struje, jer elektri~nu
energiju vi{e ne}e mo}i da kupuju
od Bugarske, izjavio je po~etkom
ovog meseca Miodrag ^anovi}, po-
mo}nik ministra za energetiku
Crne Gore. Redukcije, po wegovim
re~ima, mogu da budu spre~ene sa-
mo ukoliko hidrolo{ke prilike
budu izuzetno povoqne. 

Po~etkom idu}e godine se, ka-
ko je istakao ^anovi}, o~ekuje
najve}a tra`wa za strujom, {to
}e usloviti i pove}awe cena
elektri~ne energije na evrop-
skom tr`i{tu

Prema oceni Odbora direkto-
ra Elektroprivrede Crne Gore,
koju su preneli mediji, do sredi-
ne ovog meseca najverovatnije
ne}e biti problema u snadbeva-
wu kupaca u Republici. Me|u-
tim, ve} se „ose}aju“ posledice
lo{ih hidrolo{kih prilika.
Zbog nepovoqne hidrologije hi-
droelektrana „Peru}ica“ je, ta-
ko, ostvarila samo 50 odsto od
planirane proizvodwe. Uz to,
sve je mawe i vode u akumulaci-
onim jezerima Slano i Krupac
kod Nik{i}a. ^ak ni „vra}awe“ u
pogon pqevaqske termoelektra-
ne, posle remonta, nije popravi-
lo trenutne elektroenergetske
prilike u Crnoj Gori.

Mogu}nosti da se struja naba-
vi iz uvoza, kako je oceweno, u
ovom trenutku nisu velike, jer
tra`wa u regionu raste {to je
dovelo i do „skoka“ cene elek-
tri~ne energije na tr`i{tu.
Elektroprivreda Crne Gore }e,
kako je istaknuto, preduzeti sve
mere u ciqu urednog snabdevawa
kupaca do kraja godine. Me|utim,
ve} od januara se, kada je re~ o
uvozu struje, o~ekuje znatno slo-
`enija situacija.

U proteklih deset meseci, ka-
ko je saop{teno, proizvodwa
elektri~ne energije u Crnoj Gori
prema{ila je plan. Hidroelek-
trane su, primera radi, sistemu
isporu~ile deset odsto struje

vi{e nego {to je bilansom bilo
predvi|eno za ovaj period, dok je,
uprkos problemima u radu, TE
„Pqevqa“ ispunila plan. Potro-
{wa struje je, kako je saop{teno,
bila dva odsto ve}a nego {to je
predvi|eno, dok je izvoz za 3,1
odsto prema{io plan.

U Crnoj Gori je, podse}amo, po-
krenuta akcija EPCG „Svi tro{i-
mo a ko pla}a“ kojom proizvo|a~i
struje planiraju da re{e pro-
bleme u naplati dugovawa i sa-
niraju gubitke u distributivnoj
mre`i koji su posledica kra|e
struje i neispravnih instalaci-
ja i brojila. í

P. M. P.

U Velikoj Britaniji, u blizi-
ni glavnog grada [kotske, Gla-
zgova, pro{log meseca zapo~ela
je gradwa elektrane na vetar
koja }e imati 140 turbina i
snabdevati strujom preko 200
hiqada doma}instava. Prema
{kotskoj kompaniji Skoti{ Pau-
er (Scottish Power) bi}e to najve-
}a elektri~na centrala ove vr-
ste u Evrope. Ceo projekat staja-
}e oko 300 miliona funti (oko
440 miliona evra)

Velika Britanija kao ostrvo
gotovo je neprestano izlo`ena
vetru koji se mo`e koristiti
za proizvodwu elektri~ne
energije. Mogu se graditi i ve-
trewa~e u moru koje koriste i
eneregiju plime i oseke. Naro-
~ito takve mogu}nosti postoje u
[kotskoj, jer su tu, prema mi-
{qewu ekolo{kih organizaci-
ja, pri kraju mogu}nosti za grad-
wu kopnenih elektrana pa se
zato ubudu}e veliki projekti
moraju realizovati u moru.   

Elektrana o kojoj govorimo je,
me|utim, cela na kopnu. Projekat
se spremao nekoliko godina, a
realizacija je odlagana zbog ~e-
kawa na dozvolu za gradwu koja
je zavisila od toga da li }e nova
elektrana ugro`avati signal sa
glazgovskog aerodroma. Gradwa,
sa pripajawem na elektromre`u,

trebalo bi da traje najvi{e tri
godine. [kotska trenutno oko 16
procenata potreba za elektri~-
nom eneregijom pokriva iz tzv
obnovqivih izvora, dok je pro-
sek u Velikoj Britaniji ~etiri

odsto. U tom pogledu britanski
plan je veoma ambiciozan i pred-
vi|a da se do 2020. godine po-
stigne da se petine potreba po-
kriva iz ovih izvora.

U celoj Velikoj Britaniji
trenutno je u pogonu oko 130
elektrana na vetar. Laburi-
sti~ka vlada sve aktivnije po-
dr`ava kori{}ewe obnovqivih
izvora, ali se premijer Toni
Bler nedavno izjasnio i izra-
zio uverewe da ve}e smawewe
{tetnih emisija i ukupnog zaga-
|ewa nije mogu}e bez gradwe no-
vih nuklearnih centrala.  Tom
opredeqewu se priklawa sve
ve}i broj vode}ih politi~ara i
u drugim zemqama Evrope. í

M. L.

Plima i
oseka za

vetrewa~e
u moru
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KINA: Reforma
elektroenergetskog

sektora

Kina priprema veliku obnovu
elektroenergetskog sektora, koji }e
dati prednost efikasnim i ekolo-
{kim centralama. Kapaciteti term-
o i hidro i nuklearnih elektrana
sada najvi{e zavisi od tra`we elek-
tri~ne energije. Novi sistem pred-
vi|a wihovu daqu aktivnost prema
prethodno utvr|enom planu. Prve
koje }e biti energetski oslonac su
hidroelektrane, vetrewa~e i cen-
trale koje kao gorivo koriste otpad.
Kada se potrebe za energijom pove-
}aju, bi}e aktivirane nuklearke i

centrale koje koriste prirodni gas.
Posledwe koje }e se aktivirati su
centrale na ugaq i naftu. Analize
pokazuju da }e ovom reformom do
2010 godine, Kina smawiti potro-
{wu energije za 20 odsto od bruto
proizvoda po stanovniku.

(IZVOR: ^TV.COM– KINESKA TV-MRE@A
ME\UNARODNI PROGRAM)

SAD: Sedi{te „Gugla“
na solarnu energiju

Firma „Google Inc.“ }e deo svog se-
di{ta snabdevati solarnom energi-
jom. Za jednu ameri~ku kompaniju bi-
}e to najve}i poduhvat te vrste koji
}e napraviti ovaj gigant me|u pre-
tra`iva~ima na Internetu. Prema
Aso{iejtid Presu projekat je obja-
vqen polovinom oktobra, na konfe-
renciji posve}enoj razvoju solarne
energije u Silikon Veliju. „Gugl“
veruje da }e sunce mo}i da snabde
energijom oko 30 odsto wegovih in-
stalacija na oko milion kvadratnih
stopa u Mauntin Vju, predgra|u ju-
`no od San Franciska. Taj ambici-
ozni projekat planira postavqawe
vi{e od 9.200 solarnih plo~a u
Guglpleksu– zgradama „Gugla“. Po-
sle vi{egodi{weg pla}awa kirije,
ova firma je po~etkom godine, nai-

me, kupila poslovni prostor za 319
miliona ameri~kih dolara.Ve} na
prole}e, ove solarne plo~e trebalo
bi da proizvode oko 16.000 kilovat-
~asova struje, {to je dovoqno za
snabdevawe oko 1.000 domova.
„Gugl“, me|utim, nije otkrio cenu
ovog projekta.

(IZVOR: CANOE: SILIKON VELI– SILIKONSKA DOLINA)

KANADA: „Zelena“ struja
na eksperimentalnoj

farmi
^ak Streil, ministar za agrikul-

turu i agroalimentaciju i ~elni ~o-
vek kanadske Komisije za p{enicu,
objavio je da }e AAC (Agrikultura i
Agroalimentacija Kanade) postavi-
ti vetrewa~u na eksperimentalnoj
farmi Harington, koja }e proizvo-
diti „zelenu“ struju u tri svoje zgra-
de. Ministar je izrazio zadovoqstvo
zbog potpuno ekolo{ki ~iste proiz-
vodwe struje na ovoj farmi.

– Nova kanadska vlada se obavezuje
da radi na za{titu okoline – izjavio
je Steil. „Ovim projektom dajemo i ta-
kav primer. Projekat je u skladu sa
ciqevima vlade koji se ti~u smawewa
emitovawa gasa sa efektom staklene
ba{te i ve}im kori{}ewem obno-

IZ SVETSKE [TAMPE

POREME]AJI U NAPAJAWU ELEKTRI^NOM ENERGIJOM U EVROPSKIM ZEMQAMA

Najte`e u Nema~koj i Francuskoj
Pove}ana potro{wa elektri~ne energi-

je i nestanak elektri~ne energije u Ne-
ma~koj (kako je navedeno u prvoj informa-
ciji zbog ispada kapaciteta od oko 6.000
megavata,  a kasnije i u  Francuskoj)  dove-
li su 4.novembra -uve~e u 22.10 ~asova – do
serije prekida u snabdevawu {irom Evro-
pe.  Od 22.10 do 22.50 ~asova do{lo je i do
razdvajawa UCTE interkonekcije na dva
dela,  pri ~emu je bila obuhva}ena i biv{a
druga sinhrona zona pro{irena delovima
Hrvatske (Slavonija i Dalmacija),  celo-
kupne Bosne i Hercegovine i delom EES
Ma|arske ([andorfalva).

Najte`e pogo|eni nestankom elektri~-
ne energije bili su regioni u Nema~koj i
Francuskoj,  u kojima su,  zbog toga,  stali
vozovi,  mnogi qudi ostali zaglavqeni u
liftovima i milioni domova bili neko
vreme u mraku.  U Austriji,  Belgiji,  Ita-
liji i [paniji snabdevawe strujom ve}i-
ne pogo|enih podru~ja veoma je brzo uspo-
stavqeno.  Za razliku od wih u EES Srbi-
je nije bilo ispada ni proizvodnih, a ni
prenosnih kapaciteta,  iako je u trenutku
poreme}aja do{lo do veoma intenzivnog
wihawa snage po svim dalekovodima.

R. E.

Zbog pove}ane potro{we ispadali
kapaciteti za proizvodwu struje

Kina: TE „Huaneng Beijing“
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vqive energije. Radovi na ovom pro-
jektu u vrednosti od 200.000 kanad-
skih dolara, po~iwu ove jeseni. To-
raw, visine 30 metara, koji }e imati
rotor sa tri pera, proizvodi}e 50 do
60 kilovat-~asova struje, {to zna~i
polovinu od ukupnih potreba farme.
A proizvodwa elektri~ne energije,
putem vetrewa~a, smatra se i najren-
tabilnijim projektom. Re~ je o ~istoj
energiji koja smawuje efekat stakle-
ne ba{te. Preko Strate{kog kadra
za poqoprivredu, AAC sara|uje i sa
drugim provincijama i industrijom,
podr`avaju}i gradwu ovakvih po-
strojewa koja doprinose o~uvawu i
za{titi ~iste i zdrave prirode za do-
brobit svih Kana|ana.

(IZVOR: AAC – AGRIKULTURA I AGROALIMENTACIJA
KANADE)

[VAJCARSKA: Ni sa
nukelarkama, ni bez wih 
[vajcarski „ Forum o energiji–

energetske perspektive do 2035.“,
koji je posle tri godine rada, krajem
oktobra u Bernu na zavr{nom skupu
saop{tio {ta je uradio u tom perio-
du, podelio je {vajcarsku javnost.
Jer, nije se izjasnio o tome da li
[vajcarska u budu}nosti treba da
gradi nuklearne elektrane. Nezado-
voqni su i pobornici atomskih cen-
trala, ali i wihovi „zeleni“ pro-
tivnici, ina~e sve ja~i na politi~-
koj sceni. Izve{taj, koji je podnela
Dori [er Born, biv{a senatorka,

podse}a na energetsku strategiju
Evropske Unije. Zagovara se {to vi-
{e izvora energije, a ne oslawawe
samo na jedan. Ka`e se da je budu}-
nost u tehni~kim i nau~nim prona-
lascima, kao i u kombinaciji ener-
getskih obnovqivih izvora, kao {to
su sunce, vetar itd. Postoje}e nukle-
arne izvore treba odr`avati zato
{to ostali nisu dovoqni, ocewuje
se u izve{taju. A prelazno re{ewe,
ali ne i na dug rok, predstavqaju
centrale na gas koje bi trebalo da u
upotrebi budu do 2030. godine. Emi-
sije ugqen dioksida kao posledice
ove tehnologije trebalo bi svesti
na minimum. 

“Sviselektrik“, organizacija ko-
ja okupqa preduze}a ~ija je delat-
nost elektri~na mre`a, saop{tio je
da sasvim ne podr`ava takav izve-
{taj „ jer ne vodi dovoqno ra~una o
sigurnosti snabdevawa, o ekonom-
skim potrebama, ~ovekovoj okolini
i dru{tvu. 

(IZVOR: [VAJCARSKA AGENCIJA ATS )

FRANCUSKA: Nova
generacija „Kleanove“

Francuski prizvo|a~ „Daso“ pred-
stavio je u septembru 2006. godine
novu generaciju automobila „Klea-
nova“ i to u dve verzije. Prva je auto-
mobil koji stopostotno radi na
elektri~ni pogon preko jonsko-li-
tijumskih baterija, a drugi je hi-
bridni model, koji radi na kombino-
vani pogon benzin-struja. Elektri~-
ni pogonski sistem proizvodi ka-
nadska firma TM 4. Najnoviji model
„Kleanova“ ima karoseriju „Reno se-
nik“. Proizvo|a~i ga opisuju kao vo-
zilo na dvostruki pogon– benzin ili
bio-etanol i struju. Pored elektri~-
nog, ovaj automobil ima i termi~ki
motor  koji omogu}ava puwewe bate-
rija u toku vo`we. Ova koncepcija
hibridnog motora, bez puwewa bate-
rija, omogu}ava ve}u autonomiju i

prela`ewe razdaqina od 150 do 200
kilometara. 

Proizvo|a~ SVE („Elektri~na vo-
zila“) namerava da komercijalizuje
ovaj model do kraja 2008. godine. U
prvo vreme samo }e se tip Kleanova
2, koji u celini funkcioni{e na
elektri~ni pogon, ponuditi na tr-
`i{tu. Bi}e namewen iskqu~ivo
preduze}ima i velikim voznim par-
kovima gradskih prevoznika. í

(IZVOR: FRANCUSKA [TAMPA)

IRAN: Dnevno se u Irak
izvozi 150.000

kilovat-~asova struje

Iranski ministar Parviz Fatah
krajem oktobra, istakao je Iran
dnevno izvozi 150.000 kilovat-sati
struje u Irak, prenosi iranska agen-
cija MNA. O mogu}em pove}awu is-
poruka iranske struje Iraku dve ze-
mqe trebalo bi da pregovaraju kako
bi se utvrdili odgovaraju}i tehni~-
ki uslovi. Agencija prenosi i to da
su ira~ki zvani~nici pose}ivali
Iran, jer su zainteresovani za pove-
}awe isporuka struje. Fatah je tim
povodom rekao da wegovo ministar-
stvo razmatra ira~ke predloge. Za
Teheran je posebno zanimqiv pred-
log da izgrade postrojewa za dodatno
snabedavawe strujom gradova Kerba-
la i Naxaf. í

(IZVOR: IRANSKA AGENCIJA MNA)

Priredila: Valentina Joki} 

POSLE 120 SATI POSLANI^KE RASPRAVE I DEMONSTRACIJA U FRANCUSKOJ 

Pro{ao zakon o privatizaciji GdF 
Francuska Skup{tina

usvojila je Zakon o priva-
tizaciji dr`avnog predu-
ze}a „Gaz d Frans“ (GdF),
kako bi ono moglo da se uje-
dini sa „Suezom“ i postane
evropski energetski gi-
gant. Sporni zakon usvojen
je posle vi{e od 120 sati
`estoke poslani~ke ras-
prave, dok je napoqu demon-
striralo nekoliko hiqada
zaposlenih u GdF. Ova
firma i Suez sada ~ekaju

re~ Komisije Evropske
unije koja ima ulogu evrop-
ske vlade, kao i dogovor sa
belgijskom vladom, akcio-
narima. Evropska komisija
trebalo bi da mi{qewe ob-
javi 17 novembra. Ono se,
izme|u ostalog, ti~e uslova
postavqenih budu}em ene-
getskom xinu, naro~ito na
planu „veli~ine“ kako ne
bi do{ao u polo`aj da ima
monopol na evropskom tr-
`i{tu energije. 

– Signali iz Brisela za
sada su pozitivni i o~ekuje
se povoqno mi{qewe. Ako
bi se dogodilo suprotno
bilo bi to veliko iznena-
|ewe. Svi znaju da je Bri-
sel postavio problem odr-
`avawa konkurencije, jer
budu}i „dvojac“ GdF-Suez
predstavqa isuvi{e veli-
kog igra~a na tr`i{tu, po-
gotovu kada je re~ o distri-
buciji energije u Belgiji.
Zato su postavqeni uslovi

i grupa ih je izgleda pri-
hvatila“– izjavio je fran-
cuskim medijima Makis
Agros, portparol firme
„Me{irt Aset Menaxmen-
ta“. Pariski „Figaro“ iz-
ve{tava da je pozitivno
mi{qewe tim pre izvesno
{to su  GdF i Suez  „radi-
li ruku pod ruku sa Nili
Krosom, evropskim komesa-
rom za konkurenciju“. í

N. J. 

[vajcarska: HE „Nalps Dam“

Iran: HE „Kouhrang“
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KULTURA

KONAK KNEGIWE QUBICE

Devet godina samo}e
� Okruæena sinovima i sa malo sluæin~adi u konaku samovala knegiwa Qubica
�Rasko{no zdawe u srpsko-balkanskom stilu, sa osloncem na orijentalnu arhitekturu

Xaba kwazu bogatstvo
ako se ne vidi. Mo-
glo bi se nazreti da
je to bilo ono ~ime

se rukovodio kwaz Milo{
Obrenovi} kad je na peri-
feriji varo{i, onamo pre-
ma Savskoj mahali, sagra-
dio svoj prvi konak u Beo-
gradu. Gde je sve ̀ iveo u me-
|uvremenu, od predaje Tur-
cima posle propasti Prvog
srpskog ustanka, sve do iz-
gradwe zdawa danas pozna-
tog pod imenom Konak kne-
giwe Qubice, ne zna se; sem
u vreme izbivawa iz grada
tokom Drugog ustanka, isto-
rija to ne bele`i.

Ipak, u vreme kada je
preduzima~u Haxi-Nikoli
@ivkovi}u izdao nare|e-
we da prona|e majstore i
po~ne sa izgradwom konaka,
ali tako da ba{ bude u do-
metu turskih topova sa Beo-
gradske tvr|ave, ovlastio je
starijeg brata gospodar-Je-
vrema da srpski deo varo{i
pro{iruje ka Vra~aru i Pa-
liluli, a {to daqe od ne-
prijateqskih ni{ana. Jer,
izgradwom dvora pod
tvr|avom priznavao je
Turcima vazalstvo,
ali im je, istovreme-
no, {irewem varo{i
daqe od grada slao po-
ruku da se od podanika
za ~asak mo`e premet-
nuti u qutog protiv-
nika spremnog na op-
sadu i bespo{tedni rat.

Ali, ovo nije pri~a o Mi-
lo{evoj osionoj vladavini,
mudroj politici i lukavoj
diplomatiji, ve} o– konaku.

Gra|en je od 1829. do 1831.
godine; majstori su najvero-
vatnije bili Jawa Mihajlo-
vi} i Nikola \or|evi},
isti oni koji su odmah po
zavr{etku ovog posla po~e-
li sa gradwom i drugog Mi-
lo{evog konaka, onog u
Top~ideru (u kojem se vodi-
la unutra{wa politika
kne`evine, ali i neki dru-

gi kwa`evi „mu{ki poslo-
vi“).

U svom konaku je, okru`e-
na sinovima Milanom i
Mihailom i s ne{to malo
slu`in~adi, samovala kne-
giwa Qubica. Otuda mu je
narod nadenuo ime koje tra-
je i danas. 

Mo`da je ba{ gri`a sa-
vesti nagnala kwaza Milo-
{a da za to uto~i{te poro-
dice dobra{no odre{i ke-
su: bilo je to za ono doba ve-
lelepno rasko{no zdawe

gra|eno u srpsko-balkan-
skom stilu, sa osloncem na
orijentalnu arhitekturu,
ali s nekim dekorativnim
ornamentima tipi~nim za
klasicizam, {to je najavqi-
valo daleko sna`niji uti-
caj Evrope: koliko u umet-
nosti, toliko i u duhovnim
stremqewima mlade srpske
dr`ave.

U ovo zdawe su ugra|ena i
neka genijalna tehni~ka
re{ewa, kao {to su sistem
„centralnog grejawa“ to-
plim vazduhom koji se gre-

jao u lo`ionici hamama,
cevovod za „klimatizaciju“,
vodovod, ~ak i kanalizacija
koja je opslu`ivala „engle-
ske vodene klozete“ (ne{to
od ovih inovacija je sa~uva-
no do danas, mada odavno
nisu u funkciji).

Uprkos postavci Muzeja
grada sme{tenoj danas u
Konaku, a koja nagove{tava
na to da je zdawe bilo opre-
mqeno evropejskim name-
{tajem, zna se da je sve odi-
salo orijentom: od minder-

luka i sofra, do ode-
}e i posu|a. Deo ori-
ginalne opreme Ko-
naka, kao i ne{to
li~nih stvari kwaza
Milo{a i knegiwe
Qubice, i danas se
~uvaju u manastiru
Vra~ev{nica, povi-
{e Gorweg Mila-

novca, ali kustosi, po svemu
sude}i, s tim nisu bili upo-
znati.

Potrajalo je to nepunih
jedanaest godina. U me|u-
vremenu, kwaz je dao da se u
neposrednoj blizini Ko-
naka, na mestu gde se do ta-
da nalazila crkvica-brv-
nara, izgradi velelepan
saborni hram posve}en sve-
tom Arhan|elu Mihailu:
Saborna crkva u Beogradu
je gra|ena od 1837. do 1840.
godine, a po projektu Ada-
ma Fridriha Kverfelda

iz Pan~eva. U wenoj krip-
ti su, uz srpske patrijarhe
i arhijereje, kao i Dosite-
ja i Vuka, sahraweni goto-
vo svi ~lanovi dinastije
Obrenovi}

Sam kwaz nije do~ekao za-
vr{etak izgradwe Saborne
crkve: abdicirao je 1839, a
na upra`weni tron je prvi
put zaseo wegov mla|i sin
Mihailo, koji je nastavio
o~evo delo.

Kada je 1842. godine vla-
dar Srbije postao mladi
knez Aleksandar Kara|or-
|evi}, a Obrenovi}i napu-
stili Kne`evinu, Konak
mewa namenu, da nikada vi-
{e ne postane dvor ili sa-
raj, svejedno. Bio je u wemu
sme{ten Licej, Kasacioni
i Apelacioni sud, Umet-
ni~ki muzej, Crkveni mu-
zej, Dom staraca i starica,
pa Zavod za za{titu kultur-
no-istorijskih spomenika
Srbije i koje{ta drugo.
Danas to zdawe koristi
Muzej Beograda.

Postoji jedna zanimqiva
teorija koja veli da je u Ko-
naku i ranije bio Muzej va-
ro{i Beogradske?! U pu-
blikaciji „Beograd, izgled
varo{i i ulica po foto-
grafijama iz raznog doba“,
koju je izdala Op{tina beo-
gradska 1911. godine, spo-
miwe se da je zdawe u Bogo-
javqanskoj  8 (sada Ulici
Kneza Sime Markovi}a) za-
pravo– zgrada Muzeja. A ni-
je. Beogradski muzej je otvo-
ren za javnost tek 11. janua-
ra 1931, pa i to u prostori-
jama u dana{woj Ulici
kraqa Petra 26. Ali, mno-
gi se dr`e onoga. Do zabune
je verovatno do{lo zbog
jednog teksta koji je u ~aso-
pisu „Zvezda“ 1912. godine
objavio Branislav Nu{i},
tada urednik, kojim je naja-
vio i tu mogu}nost, ali bez
rezultata. í

Milo{ Lazi}

Konak ~esto mewao namenu,
a sada to zdawe koristi Muzej grada Beograda

U ovo zdawe su ugra|ena i neka 
genijalna tehni~ka re{ewa, 

kao {to su sistem „centralnog 
grejawa“ toplim vazduhom
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PORTRET VELIKANA: ARHITEKTA NIKOLA NESTOROVI]

Neimar lepote
� Projekti poznatog arhitekte obeleæili kraj 19 i prvu polovinu
20. veka a, zajedno sa Androm Stevanovi}, wihova u~ewa utrla put
beogradskom stilu u arhitekturi

Jedno od najlep{ih
zdawa sa~uvanih od
nemilosrdnih bom-
bi i obesnih urba-

nista je zgrada Uprave
fondova, ona u kojoj je da-
nas Narodni muzej Srbije,
na beogradskom Trgu repu-
blike. Nao~iti kowanik
Mihailo s prstom upere-
nim ka Carigradu ne bi
bio tako gord, niti skrom-
nost Narodnog pozori{ta
toliko dostojanstvena, da
nije kitwaste lepotice
gra|ene u stilu slobodnog
akademizma u pro~equ trga.

Projekat tog zdawa su
1902. potpisali Andra
Stevanovi} i Nikola Ne-
storovi}, arhitekte, pro-
fesori Tehni~kog fakul-
teta koji su svojim radom
obele`ile kraj devetnae-
stog i prvu polovinu dva-
desetog veka, a svojim u~e-
wima utrli put beograd-
skom stilu u arhitekturi.
Pred tom i sli~nim zgra-
dama, kao {to su prelepa
palata Beogradske zadruge
u Kara|or|evoj ulici i
zdawe u kojem je „Putnik“,
ono na uglu Terazija i
Ulice Dragoslava Jovano-
vi}a, nostalgi~ni ma{taju
kako bi Beograd danas iz-
gledao da ga je bar jedan

rat (sve sa neprijateqskim
i savezni~kim bombardo-
vawima) mimoi{ao.

Rade}i zajedno, ostavili
su dubok trag, ali i mnoga
wihova samostalna dela su
vrhunska ostvarewa srpske
arhitekture.

Nikola Nestorovi} je
ro|en u Po`arevcu 1868, a
umro je u Beogradu 1957.
Maturirao je u beogradskoj
Realki, a diplomirao na
Tehni~kom fakultetu i
postao podin`ewer u Mi-
nistarstvu gra|evina. Ve}
1893. godine, po preporuci
profesora Dragi{e Mi-
lutinovi}a, oti{aao je u
Berlin, na Politehnikum,
a iste godine postao je re-
dovan student arhitekture
u [arlotenburgu, gde je de-
vet godina ranije studirao
i Andra Stevanovi}. Po-
~etkom 1897. uspe{no je
polo`io pruski dr`avni
ispit ili– {to bismo da-
nas rekli– diplomirao je,
i vratio se u Beograd, gde
je postao arhitekta Mini-
starstva gra|evina.

Godinu dana kasnije bio
je izabran za honorarnog
vanrednog profesora Teh-
ni~kog fakulteta: 1905, sa
osnivawem Beogradskog
univerziteta, postavqen je

za redovanog profesora, i
do penzije, u koju je oti{ao
1938. godine predavao je
predmete „Projektovawe
privatnih i privrednih
zgrada“ i „Nauku o stilo-
vima“.

Pored nastavni~kog ra-
da, jo{ kao arhitekta Mi-
nistarstva gra|evina, Ni-
kola Nestorovi} je, osim
mnogih mawih objekata i
pojedinih bolnica, pro-
jektovao i dva zna~ajna
spomenika kulture (arhi-
tekture) u Srbiji. To su
zdawa na~elstva i suda u
Kru{evcu i Kragujevcu. Tu
je i niz stambenih zgrada u
Beogradu, me|u kojima i
porodi~na ku}a Nestoro-
vi}a u Ulici kneza Milo-
{a 40, koja je pod za{titom
beogradskog Zavoda za za-
{titu spomenika kulture.

Ipak, smatra se da je we-
govo najzna~ajnije delo
upravo zdawe Uprave fon-
dova, koje je projektovao sa
Androm Stevanovi}em.

Me|u mnogobrojnim beo-
gradskim arhitektama ta-
kore}i da i nema sli~ne
saradwe, razumevawa i sla-
gawa u projektovawu! Oni
nisu bili drugovi; {tavi-
{e, Andra je bio devet go-
dina stariji od Nikole i

ve} uveliko profesor Ve-
like {kole u ono vreme kad
se Nestorovi} vratio sa
studija u [arlotenburgu.
Wihova saradwa je po~ela
~itavu deceniju kasnije.

I razvijali su se druk~i-
je: Andra Stevanovi} je u
mladosti bio istra`iva~
srpske sredwovekovne ar-
hitekture: po primerima
Valtrovi}a i Milutino-
vi}a stare srpske spomeni-
ke koji su tada jo{ bili
pod turskom okupacijom
(De~ane, Pe}ku patrijar-
{iju, Studenicu…), a u Sr-
biji manastir Kaleni},
koji je bio gotovo u ru{e-
vinama i za koji je izradio
rekonstrukciju zajedno sa
svim detaqima.

Nikola Nestorovi} je
vi{e bio projektant-prak-
ti~ar koji je posebnu pa-
`wu obra}ao na funkcio-
nalnost rasporeda zgrada i
ispravnim spoqnim stil-
skim kompozicijama ({to
je uvek `eleo da prenese i
svojim studentima). Niko-
la je imao veliko iskustvo
sa gra|evinskim radovima
na terenu i pre nego {to je
oti{ao na studije. Nije se
previ{e zanimao za srp-
sko-vizantijsku, kao ni za
sredwevekovnu arhitektu-
ru, ali je stalno pratio
razvoj evropske arhitektu-
re, novine u konstrukcija-
ma i materijalima.

Ali, iako druga~iji, ~i-
nili su izvanredan tim ko-
ji se, ba{ zahvaquju}i svim
razlikama, skladno dopu-
wavao i ostavio niz izu-
zetnih dela za sobom.

Zastanite nekad ispred
prelepih starih beograd-
skih zdawa i podignite
pogled uvis: otkri}ete
sve ono ~ega danas, na`a-
lost, vi{e nema u na{oj
kulturi. í

Milo{ Lazi}

Narodni muzej– delo
Nikole Nestorovi}a i

Andre Stevanovi}a
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BIOSKOP

„QUBAVNI SABOR U GU^I“
14. novembra u Centru Sava premi-

jerno }e biti prikazan dugo najavqi-
vani film „Qubavni sabor u Gu~i“ ,
kako realizatori najavquju-prvi
igrani film o srpskoj trubi. Radwa
filma je sme{tena na obroncima
planine Jelice, a glavni junaci su
tinejxeri Julijana i Romeo. Ona je
k}erka najpoznatijeg lokalnog „be-
log“ truba~a Sa~ma Trandafilovi-
}a, {efa truba~kog orkestra, a on
Rom, virtuoz na trubi, ~iji je o~uh
{ef suparni~kog muzi~kog tabora
„Sandokanovi tigrovi“. Na`alost,
Romeo je u nemilosti kod Julijani-
nog oca zbog razli~ite etni~ke pri-
padnosti. Zbog toga, mladi} na ~uve-
nom Saboru poku{ava da doka`e da je
najboqi truba~, jer samo tako mo`e
da dobije dozvolu wenog oca za wiho-
vu vezu. Da li }e to i uspeti, ostaje da
se vidi. Dakle, Romeo i Julija na
srpski na~in: pod {qivama, uz trubu,
pe~ewe, rakiju i sve {to uz to ide.

U ulozi Romeo pojavquje se Marko
Markovi}, sin na{eg truba~kog vir-
tuoza Bobana Markovi}a, dok Julija-
nu igra {esnaestogodi{wa Vrawan-
ka Aleksandra Manasijevi}. Pored
wih u filmu igraju i Olga Odano-
vi}, Slavoqub Pe{i}, Mira \ur|e-
vi}, Jovo Maksi}. Film je re`irao
Du{an Mili}, poznat po filmu „Ja-
goda u supermarketu“. Bitnu ulogu u
filmu, naravno, ima muzika, koju je
izme|u ostalih radio i proslvaqeni
xez umetnik Du{ko Gojkovi}. Nakon
beogradske premijere film kre}e u
redovnu bioskopsku distribuciju
{irom Srbije.

„\AVO NOSI PRADU“
U vrtoglavom svetu wujor{ke mode,

~asopis „Runway“ je poput Svetog
Grala. Vodi ga fino manikirana ru-
ka Mirande Pristli (u filmu je mae-
stralno igra Meril Strip)– najmo}-
nije `ene u svetu mode. ^asopis je
Miranda u~inila modnom Biblijom
Wujorka i ~itavog sveta tako {to ne
dozvoqava da joj i{ta stoji na putu …
ukqu~uju}i i dugi niz asistenata ko-
ji joj nisu odgovarali. To je posao ko-
ji nijedna osoba sa malo samopo{to-
vawa ne mo`e da pre`ivi, ali je ipak
prilika za koju bi „ubilo“ milion
devojaka u Wujorku. Posao Mirandi-
ne asistentkiwe mogao bi da otvori
mnoga vrata za sve`eg diplomca An-
di Saks (tuma~i je mlada i talentova-
na En Hatavej). Ali kada po~ne sa po-
slom, ona shvata da }e joj trebati mno-
go vi{e od voqe i odlu~nosti da bi
uspela u industriji mode. Weno naj-
ve}e isku{ewe stoji pred wom nose-
}i Pradin kostim. Iako je film
„\avo nosi Pradu“ (ra|en po istoi-
menom romanu) sme{ten u svet mode,
Endin i Mirandin odnos ima uni-
verzalnu temu o mladoj osobi koja po-
ku{ava da prona|e svoj put. Hataveje-
va ka`e, „Kako se mewa, ona shvata da
je va`no ne posvetiti se samo uspehu,
ve} uspeti na svoj na~in i pod sop-
stvenim uslovima.“ „\avo nosi Pra-
du“ se pojavquje u vreme poja~anog in-
teresa za modnu scenu. „Moda je sada
svima interesantna,“ ka`e produ-
cent Vendi Finerman. „Nove kolek-
cije iz Pariza mogu se videti na In-
ternetu samo nekoliko sati po prvom
prikazivawu. Onda ih kopiraju {i-
rom sveta.“ „Qudi vole modu,“ isti~e
Meril Strip. „Vole da je gledaju, u
~asopisima, na fotografijama sa re-
vija... svuda. Ali, jako je interesant-
no pogledati u ovaj svet, i videti ka-
kav je to posao, kao i gde je zabava i
gde sve to prestaje.“ Film „\avo nosi
Pradu“ je doneo veliku zaradu produ-
centima, a od novembra u wemu mo`e
da u`iva publika {irom Srbije.

POZORI[TE

„JUGOSLOVENSKI POZORI[NI
FESTIVAL“ U U@ICU

Jugoslovenski pozori{ni festi-
val bi}e odr`an u U`icu od 15. do 22.
novembra. U takmi~arskom delu bi}e
prikazano sedam predstava. U konku-
renciji za nagradu u`i~kog festiva-
la „Ardalion“ su predstave „La`a i
parala`a“ Narodnog pozori{ta iz
Sombora, „Edmund Kin“ Narodnog
pozori{ta iz Ni{a, „@ivot br. 2“
Beogradskog dramskog pozori{ta i

„Brod za lutke“ Jugoslovenskog dram-
skog pozori{ta, „Pomoranxina kora“
Ateqea 212, „^i~kovac“ novosadskog
„Ujvideki Sinhaza“ i „Romeo i Juli-
ja“ Srpskog narodnog pozori{ta iz
Novog Sada. U ~ast nagra|enih po-
sledwe festivalske ve~eri u U`icu
bi}e izvedena predstava „Skakavci“
Biqane Srbqanovi} u izvo|ewu za-
greba~kog Teatra mladih. 

U obrazlo`ewu odabira predstava
selektorka festivala Ma{a Stoki}
je istakla da one predstavqaju „kla-
siku na novi na~in“ i „`ensko pi-
smo“ u pozori{tu. 

„^IKAGO“
^uveni brodvejski mjuzikl „^ika-

go“, jedan od najpopularnijih u svetu,
mo`e se pogledati i u beogradskom
„Pozori{tu na Terazijama“. Slavni
komad Boba Fosija re`irao je Kokan
Mladenovi}, a koreograf je ~uvena
Mojca Horvat iz Slovenije. Ova
o{tra satira o ameri~kom dru{tvu,
koja ima i vi{e filmskih verzija,
bi}e igrana na Terazijama u dve rav-
nopravne gluma~ke ekipe. Tako ce
Velmu Keli igrati Ivana Kne`evic
i Katarina Gojkovi}, Roksi Hart su
Sloboda Mi}alovi} i Jelena Jovi-
}i}, Ejmos Hart– Nikola Bulatovi}
i Milan Antoni}, Bili Flin– Dra-
gan Vuji} i Ivan Bosiq~i}, Mama
Morton su Hana Jov~i} i Zinaida
Dedakin, a Meri Suna{ce– Elizabe-
ta \orevska i Neboj{a Babi}.

Radwa „^ikaga“, zasnovana je na
istinitoj pri~i ponikle iz pera no-
vinarke Morin Votkins na osnovu
intervjua sa striptizetom koja je
ubila svog qubavnika. Odigrava se
20-ih godina pro{log veka. Glavni
likovi su neodoqiva Roksi, koja
ubija svog qubavnika zbog la`nih
obe}awa, a u zatvoru upoznaje Velmu
Keli i ostale osu|enice za ubistva
nevernih mu{karaca. Mjuzikl „^i-
kago“ o pohlepi, ubistvima i {ou bi-
znisu premijerno je izvedena na Bro-
dveju sredinom 70-ih, ali se prosla-
vio 1996. godi-
ne, kada je do-
bio {est Toni
nagrada. Po-
znate su i
filmske verzi-
je tog mjuzikla,
ukqu~uju}i ho-
l i v u d s k o
ostvarewe Ro-
ba Mar{ala sa
Rene Zelveger,
Ketrin Zitom-
Xons i Ri~ar-
dom Girom iz
2002. godine.



KONCERTI

„MADREDEU[“ U CENTRU SAVA
Grupa „Madredeu{“ iz Portugala

odr`a}e koncert 11. novembra u Cen-
tru „Sava“ i to u okviru opro{tajne
turneje, jer wihova peva~ica Tereza
Salgerio, ~iji je glas za{titni znak
benda, zapo~iwe solo-karijeru. Bend
„Madredeu{“ je osnovan 1985. godine
u Lisabonu, a ubrzo su postali pozna-
ti, ne samo po an|eoskom glasu Salge-
iro, nego i po tome {to su pesme izvo-
dili na najrazli~itijim mestima–
pozori{tima, gara`ama i ba{tama...
Iako su bili veoma popularni u Por-
tugaliji, tek nakon Vendersovog fil-
ma „Lisabonska pri~a“ iz 1994. godi-
ne, grupa „Madredeu{“ je osvojila pu-
bliku {irom sveta. Wihova muzika
vremenom se mewala i oni su sa elek-
tro-akusti~nog zvuka pre{li na poqe
~iste akustike, {to je izazvalo fan-
tasti~ne reakcije publike jer je upe-
~atqivi glas Tereze Salgeiro jo{
vi{e do{ao do izraza. Cene ulaznica
za beogradski koncert su od 1500 do
1900 dinara.

„VAYA CON DIOS“
Belgijski sastav koji nosi {pansko

ime (“Idi s Bogom“) nastupi}e 16. no-
vembra u velikoj dvorani beogradskog
Centra „Sava“. „Vaya Con Dios“ je obja-
vio {est albuma, a posledwi je izdat
davne 1998. godine. Pesme koje su ih
proslavile su: „Just a friend of mine“,
„What´s a Woman?“, „Nah Neh Nah“ i
„Don´t Cry For Louie“..

Pri~a grupe „Vaya Con Dios“ po~ela
je 1986. godine. Nastali su sa idejom da
kombinuju romsku muziku, xez i operu.
Wihov prvi singl „Just a friend of
mine“ karakteri{e bend sa qubavqu ka
{panskim muzi~kim uticajem i aku-
sti~nim instrumentima. Postaje hit
„preko no}i“ sa 300.000 prodatih kopi-
ja u Francuskoj i osigurava bendu uspe-
{an po~etak karijere. Drugi album na-
stavqa uspe{nu pri~u sa hitovima, kao
{to su melanholi~na „What’s a wo-
man“ i veseli evropski hit „Nah neh
nah“. Naredni album „Time Flies“ je
ispuwen soul uticajem, ali tako|e
ostaje pod uticajem muzike Latinske
Amerike. A, pre svega, produkt je peva-

~ice benda Deni Klajn, {to potvr|uje
~iwenicu da grupu zapravo ~ini jedna
`ena, „femme fatale“. Cena ulaznica
je 1700 i 1900 dinara.

IZLO@BE

IZLO@BA SLIKA MILANA
KOWOVI]A

Izlo`ba slika Milana Kowovi}a
(1898-1993), koja izborom od 20 dela
predstavqa svojevrsnu retrospektivu
wegovog bogatog opusa, otvorena je u
Galeriji Eurocentra u Beogradu. U
organizaciji Galerije Bel Art, iz-
lozba „Slike“ obuhvata Kowoviceva
dela nastala od 1929. do 1984. godi-
ne. Me|u wima su i „Mrtva priroda,
pariski ateqe“, „Ema sa cve}em“
„Prole}e“, „Sremski Karlovci“,
„Somborsko dru{tvo Bonef“, koje
ukazuju na ta~ke kretawa, formira-
wa i evoluirawa Kowoviceve umet-
nosti, nastajuci u wegovom pariskom
ateqeu, u rodnom Somboru, Sremskim
Karlovcima, Ba~koj Topoli…

Dela Kowovi}a, koji je ozna~avan
kao „strastveni i vrlo li~ni kolo-
rista“, predstavqaju se beogradskoj
publici prvi put posle 12 godina.

KWIGE

„ISTORIJA QUBAVNICA“
ELIZABETE ABOT

Kwiga ‘’Istorija qubavnica’’  Eli-
zabete Abot, kanadske novinarke i
profesorke istorije na Univerzitetu
u Torontu, predstavqena je na nedavno
zavr{enom beogradskom Sajmu kwiga.
[tivo Elizabet Abot predstavqa
kulturolo{ko-sociolo{ki presek 70
`enskih biografija od perioda anti-
ke i isto~wa~kih konkubinata, do na-
{ih savremenica. Elizabet Abot u
kwizi otkriva razloge istra`ivawa,
od kojih je osnovni {ta povezuje i raz-
dvaja sudbinu gr~ke intelektualke
Aspazije, sa Merlin Monro, Marijom
Kalas, Lolom Martinez, Kamilom
Parker-Bouls.…U svom istra`ivawu,
Abot jezikom arhivskih ~iwenica ob-
ja{wava razloge postojawa kineskog
i haremskog konkubinata, japanskih
gej{i, javnih ku}a u okviru evropskih
dvorova. Ona govori o muzama velikih
umetnika, kao {to je bila Eloiza, qu-
bavnicama Voltera, italijanskog sli-
kara Modiqanija, velikana engleske
kwi`evnosti Bajrona, Xoxa Eliota i
Grejama Grina, pi{e o Xejn Ejr, Emi
Bovari, zapa`aju}i da iskustva mno-
gih savremenih qubavnica li~e na is-
kustva qubavica iz pro{losti. í

Jelena Kne`evi}
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KULTURNI CENTRI

FRANCUSKI 
KULTURNI 
CENTAR

Festival 
Beograd-Marsej

Projekat „Od grada do grada“ zapo-
~et 2004. godine u Marseju nudi plat-
formu za susrete, razmenu i distri-
buciju umetnicima, kulturnim posle-
nicima i novinarima na regionalnom,
evropskom i me|unarodnom nivou.
Ciq je promocija nezavisne i savre-
mene kulturne scene, kao i raznih
kulturnih i gra|anskih inicijativa u
biv{oj Jugoslaviji.

Beogradski deo festivala bi}e
odr`an u Domu omladine od 23. do
25.novembra i na wemu }e nastupiti
gosti iz Francuske: Nikola Kant, xez
i tehno muzi~ar, Alif Tre-tonac, pro-
ducent, perkusionista i zaqubqenik
u sliku, ~iji elektronski zvuk spaja
melanholi~ni pop, groov i etno i  vi-
soko je vrednovan u medijima.

ITALIJANSKI 
KULTURNI 
CENTAR 

Dela Fran~eska 
Velocija

U organizaciji Italijanskog insti-
tuta za kulturu, 17.novembra a u gale-
riji Muzeja savremene umetnosti, bi-
}e predstavqena dela renomiranog
italijankog umetnika Fran~eska Ve-
colija, prikazana na 51. Venecijan-
skom bijenalu u okviru izlo`be ‘’Is-
kustvo umetnosti’’. Za ovu priliku
umetnik je realizovao novi video za-
pis koji }e pretpremijerno biti pro-
jektovan u Beogradu.

Peti festival 
italijanskog filma

Tradicionalna jesewa projekcija
italijanskih filmova novije produk-
cije bi}e odr`ana u beogradskom Do-
mu omladine od 25. do 29. novembra.
Ovom prilikom bi}e prikazana ostva-
rewa zna~ajnih savremenika italijan-
ske kinematografije, kao {to su Pao-
lo Sorentino, Antonio Kapuano, Luka
Lukini, Eu|enio Kapu~o, a bi}e upri-
li~en  i oma` Fran~eska Mazelija.
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ZDRAVQE

Glavna zdravstvena
tema ovih dana je
priprema organizma
za zimske dane i mo-

gu}nost za{tite od bole-
sti. Lekari savetuju da sva-
ko od nas mo`e mnogo toga
da uradi kako bi se poboq-
{ao imunitet i spremno
do~ekala zima. Zanimqivo
je, pritom, da oni koji su
oduvek verovali u lekovi-
to dejstvo kefira i wegovu
mo} da nas zimi ~uva od
gripa i drugih infekcija,
nisu pogre{ili.

Mnogo je medicinskih
studija koje dokazuju da po-
stoji korisna veza izme|u
raznih mle~nih bakterija u
jogurtu i drugim mle~nim
proizvodima i spre~avawu
infekcija disajnih organa.
Ovo potvr|uje i profesor
dr Branimir Nestorovi},
poznati alergolog imuno-
log sa Univerzitetske de~je
klinike u Tir{ovoj.

– U zapadnom svetu pro-
bioti~ki preparati su ap-
solutni hit i predstavqaju
se kao ne{to novo, moder-
no... Na{i qudi su, uosta-
lom, uvek verovali starom
dobrom kefiru ili jogur-
tu. Sve je ve}i broj studija
koje se bave ovom temom do-
kazaju}i da imunitet zavi-
si od stawa crevne flore,
kao i da bakterije sadr`a-
ne u tim napicima uti~u na
takozvanu polarizaciju
imuniteta, odnosno na po-
zitivni imunolo{ki od-
govor. Zato se deci sa ekce-
mima ili slabim imunite-
tom preporu~uje da uzimaju
tablete koje sadr`e ove
bakterije, obja{wava dr
Nestorovi}.

Istina je da se u toplim
danima kada sve`eg vo}a i
povr}a ima u izobiqu dobi-
ja bitka za ja~i imunitet.
Me|utim, ovaj imunolog i

alergolog ka`e kako mesec
dana na moru, plus jo{ je-
dan proveden na planini,
ipak, nisu stoprocentna
garancija da }emo zimu
provesti bez bolesti. Sve
zavisi od cirkulacije vi-
rusa i ja~ine odbrambenih
snaga u datom trenutku, a
{to je vrlo individualno. 

U vreme virusnih infek-
cija i prvih jesewih naleta
promenqivih temperatura,
na{e odbrambene snage na-
laze se na prvoj probi. Sna-
ga imuniteta zavisi prven-
stveno od op{teg zdrav-
stvenog stawa svakog poje-
dinca, zna~i od psihofi-
zi~kog re`ima `ivota, ra-
da i odmora. Lekari ka`u
kako je najbitnije organi-
zmu obezbediti dovoqno sa-
ti no}nog odmora– najmawe
osam. Veliki je tako|e zna-
~aj ishrane. Jer, mogu}nost
organizma da se odbrani od
virusa i bakterija zavisi
od unetih belan~evina,
ugqenih hidrata, vitamina
i minerala – ovu lekarsku
definiciju narod je odav-
no pojednostavio u izreci
„snaga na usta ulazi“. 

Ja~awu imunolo{kog si-
stema posebno }e pomo}i

umerena fizi~ka aktiv-
nost. „^eli~ewe“ tipa
umivawa hladnom vodom do
pojasa ili jutarwa gimna-
stika, poznata iz vojni~-
kih dana, mogu se, ipak,
preporu~iti samo zdravim
qudima. Dr Nestorovi}
ka`e kako organizam ne
voli velike stresove i da
oni naprotiv, obaraju imu-
nitet, bilo da je re~ o psi-
hi~kim i emotivnim pro-
blemima ili o naglom sni-
`avawu ili pove}avawu
temperature. 

– Najnovije ameri~ke
studije, me|utim, u posled-
we vreme insistiraju na
zna~aju sun~awa. Naravno,
to ne zna~i sun~awe bez
kontrole i mere, ve} je do-
voqno da svakoga dana sun-
cu, po 15 minuta, izla`emo
ve}i deo tela. Na primer,
lice i ruke. Re~ je o staroj
teoriji koja o~igledno do-
bija nove pristalice, a za-
nimqivo je da su Ameri-
kanci vratili praksu da-
vawa bebama malih jedini-
ca vitamina D, pa su ~ak
posle nekoliko godina
vratili i vitamin A. Na-
{i pedijatri nikada nisu
prekidali davawe A-D ka-

pi bebama, tako da ponekad
i nije lo{e zaostajati za
najrazvijenijima, ka`e
na{ sagovornik.

Za ja~awe imuniteta ne-
prikosnoveni hit je cink.
Dr Nestorovi} ka`e kako
je potvr|eno da cink pre-
ventivno deluje na pojavu
respiratornih infekcija
i kako je 2003. godine ~ak
progla{en i glavnim le-
kom za le~ewe virusnih di-
jareja! Cinka nema mnogo u
prirodi, odnosno ima ga u
iznutricama ili kvascu,
pa se preporu~uje uzimawe
u vidu tableta. 

Uo~i priprema organi-
zma za hladnije dane i do-
sadne zimske boqke, dobro
je znati i da mozak, odno-
sno psiha, mo`e da kontro-
li{e tok oboqevawa od
gripa i prehlade. Tako bar
tvrde nau~nici sa Univer-
ziteta Viskonsin, koji su
uspeli da doka`u direktnu
vezu izme|u aktivnosti de-
la kore velikog mozga,
emocionalnog stawa i
imuniteta organizma. Oni
su objasnili za{to qudi
koji se nalaze u stawu de-
presije ~e{}e imaju pre-
hlade i oboqevaju od gri-
pa, nego oni koji su dobrog
raspolo`ewa. Qudi s po-
zitivnim emocijama su
zdraviji, tvrde nau~nici
koji time pokazuju da izme-
|u psihi~kog i fizi~kog
zdravqa postoji direktna
veza. Veliki stresovi i
depresija direktno uti~u
na imunolo{ki sistem ~o-
veka, na nivo hemijskih
materija citokina, koje
imaju ulogu da {tite orga-
nizam od infekcije. í

Z. @. D.

PRIPREMA ZA HLADNIJE DANE

Kefir i vitamini
� Bakterije iz jogurta podiæu imunitet � Uz dovoqno sna, or-
ganizmu je potrebna i poja~ana vitaminska ishrana � Kakva je
korist od „~eli~ewa“ tela hladnom vodom � Od bolesti se
{titimo i dobrim raspoloæewem i pozitivnim emocijama
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Naj~e{}i uzrok je bakte-
rija, a ne nervirawe ili qu-
ta hrana i neredovni obroci

Produ`eni praznici, je-
dan zastareli inkubator i
dvojica upornih lekara na-
u~nika zaslu`ni su za izo-
laciju bakterije, ~ije je ot-
kri}e iz temeqa promenilo
shvatawe o nastanku i le~e-
wu ~ira na dvanaestopala~-
nom crevu ili `elucu. Dr
Bari Mar{al i dr Robin
Voren hrabro su ozna~ili
bakteriju „helikobakter pi-
lori“ odgovornom za pojavu
~ira i gastritisa. Do tada
se smatralo da se ~ir iskqu-
~ivo „javqa“ zbog nervira-
wa, qute i kisele hrane ili
neredovnih obroka. Jedan od
brojeva ~asopisa „Akta kli-
nika“, iz kojeg izdvajamo
najva`nije detaqe, bio je
posve}en toj temi

Zahvaquju}i otkri}u ovih
lekara, sada – posle terapije
od samo sedam dana – ~ira{i
mogu da odahnu. Kombinaci-
ja dva antibiotika i lekova
za smawewe lu~ewa kiseli-
na dovodi do poboq{awa
stawa, bez gutawa ~uvenih
„{ampona“ i {ake lekova,
me|u kojima je predwa~io
„ranisan“, u Srbiji jedan od
najvi{e I upotrebqavanih
lekova. Zanimqivo je da su
tvorci teorije da je za na-
stanak ~ira krivac bakteri-
ja ~ak popili takvu kulturu
i dobili akutni gastritis,
koji su potom izle~ili an-
tibioticima. A jedan od pr-
vih pacijenata bila je su-
pruga jednog od doktora.

Smatra se da polovina ~o-
ve~anstva ima ovu klicu na

svojoj sluznici. Ima osoba
koje, iako imaju bakteriju,
nemaju simptome, a postoje i
oni koji imaju blage simp-
tome – poput nadimawa ili
podrigivawa. U tre}oj gru-
pi su oni koji se previjaju od
bolova u stomaku. 

U nastajawu ~ira na dva-
naestopala~nom crevu i
`elucu i daqe su bitni
faktori rizika, kao {to su
poja~ano lu~ewe `eluda~ne
kiseline, pu{ewe, alko-
hol, kao i ravnote`a od-
brambenih i agresivnih
faktora, {to je od ~oveka
do ~oveka razli~ito. Me|u-
tim, kqu~ zagonetke za{to
kod jednih nastaje ~ir, a
kod drugih, uz takve “lo{e”
navike sve to prolazi bez
problema, le`i u infekci-
ji “helikobakter pilori”.
To je glavni uzrok hroni~-
nog aktivnog gastritisa i
jedna od glavnih uzro~nika
pojave ~ira na dvanaestopa-
la~nom crevu u 90 do 95 od-
sto slu~ajeva, a na `elucu
od 60 do 80 odsto. 

Skrivawe bakterije u
sloju sluzi, `eluca odnosno
dvanaestopala~nog creva i
wena sposobnost da se brzo
mewa, primoravaju lekare
da se dr`e kombinacije dva
antibiotika i jednog leka
koji smawuje lu~ewe kise-
line. Osnovna prednost te-
rapije je da se smawi vero-
vatno}a ponovnog javqawa
~ira, otklawa se sezonski
karakter javqawa (u jesen i
prole}e), ali se smawuju i
komplikacije, pre svega, pu-
cawe ~ira i krvarewe koje
mo`e da bude kobno. 

Svakoga dana u na{oj ze-
mqi `ene stradaju od raka
grli}a materice. Ali, naj-
bolnija ~iwenica za gine-
kologe jeste {to te `ene
umiru zbog neznawa i nebri-
ge za sopstveno zdravqe, jer
ova bolest – ukoliko se na
vreme otkrije – potpuno je
izle~iva. Godi{we u Srbiji
od raka materice umire iz-
me|u 600 i 650 `ena, a leka-
ri tvrde da polovina od ovih
bolesnica nikada nije ura-
dila ni jednostavan Papa-
Nikolau test, kojim se rak

grli}a materice otkriva u
ranoj fazi i `eni spa{ava
`ivot. Ministarstvo zdra-
vqa Srbije u Brani~evskom
okrugu pokrenulo je akciju
kojom svaku ̀ enu u reproduk-
tivnom dobu poziva na oba-
vezni ginekolo{ki pregled
i test Papa-Nikolau, a sle-
de}e godine ovo bi trebalo
da bude i jedan od prvih
skrining pregleda na koje
}e svaka ̀ ena u Srbiji posle
40-te godine morati da ide
na svake dve godine. í

Z. @. D.

Skupa cena neznawa
GINEKOLOGIJA

Za{to nastaje ~ir
GASTROENTEROLOGIJA

Muke i sa pam}ewem
GOJAZNOST

Sredove~ne osobe sa pre-
komernom telesnom te`i-
nom posti`u lo{ije rezul-
tate na testovima pam}ewa,
u~ewa i koncentracije u od-
nosu na vr{wake sa normal-
nom telesnom te`inom, sa-
op{tili su francuski na-
u~nici. U najnovijoj studiji
se navodi i da osobe sa vi-
{kom kilograma ~e{}e
imaju {e}ernu bolest, pro-
bleme sa srcem i cirkulaci-
jom, a izlo`ene su i ve}em
riziku od demencije. 

„Mogu}e je da supstance

koje proizvode masne }eli-
je, kao {to je hormon lep-
tin, mo`da direktno uti~u
na mozak“, izjavio je dr Mak-
sim Kurno sa Univerziteta
u Tuluzu, koji je vodio is-
tra`ivawe i zakqu~io da se
gojaznost, demencija i Al-
chajmerova bolest, veoma ~e-
sto pojavquju zajedno. Nau~-
nici su istra`ivawem obu-
hvatili 2.223 Francuza iz-
me|u 32. i 62. godine, testi-
raju}i kognitivne sposob-
nosti, kao {to su pam}ewe,
koncentracija i u~ewe. 

Opasne ambicije
PSIHOLOGIJA

@eqa roditeqa da im de-
ca budu savr{ena pa ih zbog
toga upisuju na razli~ite
aktivnosti mo`e da bude i
kontraproduktivna. Jer de-
ca postaju anksiozna i `ive
u stresu, upozorili su nau~-
nici u studiji objavqenoj u
ameri~koj Akademiji za pe-
dijatriju. Deci je potrebno
ostaviti vremena da se slo-

bodno igraju, bez pritiska i
organizacije, kako bi ima-
la dobar fizi~ki i emocio-
nalni razvoj. Ni{ta ne mo-
`e da zameni de~je igrawe,
upozoravaju psiholozi i pe-
dijatri, jer kroz igru deca
se u~e da budu kreativna,
razvijaju ma{tu, sposobno-
sti, fizi~ke talente i izra-
`avaju ose}awa. 
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KOPAONIK, DRUGI DEO

Nevi|ene lepote
� Kako sam preuzet na granici dveju op{tina � Kelneri
kojima nov~anik nije potreban � [to se fotografisa-
wa ti~e - mogu da se slikam � Ogwi{te u kafani, i tele-
vizor umesto gusala � Nepomeriva stena Kqunac

Na Kopaoniku se
mnogo kopalo, pa
otuda – Kopaonik.
Nije se kopalo to-

liko u wivama, vinogradima
i oko vo}aka, koliko je ko-
pana ruda. Iz istog razloga,
zbog rude, negde oko petnae-
stog veka nazivali su je –
Srebrna planina. Otuda je
na Metodu, na isto~noj stra-
ni planine (nekoliko sto-
tina metara od zapu{tenog
rimskog rudnika), sagra|e-
na crkva posve}ena Sv.Me-
todiju. Uz wu je litica iz
koje {ikqa voda. Po narod-
nom verovawu, blagotvorna
je i isceliteqska. 

Drevna predawa kazuju da
su Kopaoni~ani od davnina
na ovom mestu slavili Sve-
tog Metodija (3. jula), a tako
i danas dani. U blizni je i
gejzir, kao i potez „Gvozdac“
sa sedam izvora, u narodu po-
znat kao „Devoja~ke suze“.
Svuda okolo mogu se videti
ostaci negda{wih rudnika. 

Ali, ja to videti nisam
mogao. 

Jer, kada me je Mi}a Kne-
`evi} iz Ra{ke predavao u
ruke Draganu Stanisavqe-
vi}u (40), poslovo|i ED Bru-
sa, li~ilo je to – na tajnu
misiju. Bila je magla gusta,
kako se ono ka`e – prst pred
okom nije se video. Mi}a je
tog ranog jutra pa`qivo
upravqao ladom nivom, pa-
ze}i da ne sleti s puta koji
se ispred nas pod svetlima
jedva na metar video. Pro-
{li smo pored „Konaka –
Sun~anih vrhova“, ~ija se sa-
mo silueta mogla nazreti i
po~eli da se spu{tamo na
drugu, isto~nu stranu plani-
ne – ka granici dve op{tine
– gde bi trebalo da nas ~eka
moj slede}i doma}in. Gde je,
dakle, trebalo da se obavi
primopredaja.

I zaista – naslowen na,
pored puta, parkiranog ju-

ga, u blizini nekog ambisa
rek’o bih, u magli, sam, ~e-
kao nas je ~ovek kako je i do-
govoreno. 

Po{to sam sre}no preu-
zet, Mi}a je okrenuo vozilo

i izgubio se u magli. Utom
se ponovo spustila gusta,
sitna ki{a. Tako je to na
planini, ~askom se vreme
okrene – se}am se re~i upo-
zorewa direktora ra{ke
ED, Zorana Erca. Pa {to se
onda ne okrene na lepo? 

A {to se fotografisawa
ti~e – mogu da se slikam!

Dragan Stanisavqevi}
sle`e ramenima. Ne mo`e
ED Brus oterati maglu i ki-
{u pa osvetliti planinu, za-
rad slikawa. To }e, verujemo,
~itaoci „kWh“ razumeti. 

– Ovo je razlog da do|ete
ponovo – ka`e Dragan uz os-
meh, gostoprimqivo.

Iako, na isto~noj strani
planine, osim nevi|enih
predela, lepota, i nema ne-

~eg drugog, ka`e Dragan.
Osim pomenutog Metoda. A
{ta }e ~oveku vi{e od lepo-
te? Samo – {to ovo sada i je-
ste, bukvlano – nevi|ena le-
pota. A da smo po{li od
Kru{evca, ka Brusu i Kopa-
oniku, mogli smo svratiti u
manastir Naupara (usposta-
vqen sredinom 19. veka, ali
sa crkvom iz ~etranestog),
pa Lepenac, na desnoj obali
Rasine, manastir na ataru
istoimenog sela, posve}en
sv. Stefanu. (ovaj sam mana-
stir kasnije i video, sa puta,
ali se zbog nevremena do we-
ga nije moglo do}i.)

I {ta se onda mo`e vide-
ti, ovde, na isto~noj strani
Kopaonika, kada je nedoba,
kada je vreme – nevreme? 

– Brze}e, – spremno odgo-
vara Dragan.

Pa dobro, daj {ta da{.
Spu{tamo se polako u Br-

ze}e. Pre ulaska u naseqe,
obavezno zastajemo kod tra-
fo-stanice (35/10 kW) po-
red koje je i malo odmarali-
{te, nekoliko soba. Gledam,
slikam koliko se mo`e. Mo-
`da nije zgoreg na ovom me-
stu napomenuti da su mi svi,
ama svi moji doma}ini na
putovawima za ovaj ~asopis
(~elnici distribucija) zdu-
{no pokazivali ili prepo-
ru~ivali trafo-stanice na
wihovom atarima, kao {to
bi turisti~ki vodi~i poka-
zivali crkve i manastire.
Sasvim razumqivo.

Brze}e je selo koje se iz-
gradilo tek s razvojem turi-
zma. Ima nekoliko hotela i
`i~aru koja vodi do vrha
planine. Zbog pogodne nad-
morske visine i klime, Br-
ze}e je omiqeno mesto za de-
~iju rekreativnu nastavu i

Seosko
doma}instvo

na Kopaoniku

In`ewer Dragan Stanisavqevi} (40) je poslovo|a ED „Brus“.
Privredno dru{tvo „Elektrosrbija“ Kraqevo, Distribucija
Kru{evac, poslovnica Brus. Zgrada im je prili~no prostrana,
ali stara pa }e uskoro biti obnovqena. 

Dragan Stanisavqevi} u ovoj distribuciji radi 14 godina,  a
od toga je na {efovskom mestu ~etiri do pet godina, a po~eo je
kao fizi~ki radnik. Zna~i, zna sve {to se treba znati u ovom
poslu i niko ga ne mo`e prevariti, bar {to se situacije na te-
renu ti~e.

– [ta je ono {to je osobeno za Elektrodistribuciju u Brusu?
– Pokrivamo vi{e od 600 kvadratnih kilometara prostora na

kojem se prote`e na{a op{tina. Toliki prostor, a nas – 20 zapo-
slenih. U tih dvadeset spadaju i administrativci. Po{to je iz-
vestan broj radnika na bolovawu ili na odmoru, prakti~no, ce-
lokupan ovaj teren pokriva wih desetak, – ka`e Stanisavqevi}.

– To je zaista malo?
– Kako da ne. A kad jo{ imamo u vidu da je teren u znatnoj me-

ri nepristupa~an... Naro~ito zimi. Kada nam dojave da negde
neko selo nema struju (pokidane `ice ili pale bandere od ne-
vremena) ekipa kre}e vozilom sve dok se wim mo`e dopreti, a
onda uzimaju alat na le|a, pa kroz smetove, pe{ke, ~etiri-pet-
{est kilometara ili koliko ve} treba. Najte`e je onom koji
ide prvi, koji prti sneg. Zato se smewuju na ~elu...

Ovoj poslovnici je zaista potrebno jo{ radnika. A ipak, i po-
red toga, nije se desilo da su neko selo ili zaseok ostali bez
struje du`e od 24 sata.

Desetak radnika na 600 km2

Dragan Stanisavqevi},
{ef poslovnice u Brusu
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pripreme sportista. Na Br-
ze}koj reci sa~uvano je neko-
liko vodenica poto~ara, ko-
je su pod za{titom dr`ave. 

Jedna od wih je i pored
privatnog hotela „Dobrodo-
lac“, pored samog puta. Zgra-
da hotela je dogra|ena i pre-
ra|ena porodi~na ku}a Do-
brodolaca u kojoj je zapo~et
seoski turizam, jo{ 1976. go-
dine. Po~eo je Nenadov
otac, a Nenad nastavio, na-
dogradio i tek }e. Eno, pre-
ko puta radnici uveliko
grade novu hotelsku zgradu,
ekstra luksuznu, gde }e svaka
od osam soba imati |akuzi. 

Postoje}i hotel ima ~eti-
ri zvezdice. ^etrdeset le-
`aja, bazen, za po~etnike
oprema za skijawe daje se
besplatno. I ne zove se ho-
tel ve}: „mesto za u`ivawe,
odmor i opu{tawe“. Pa na-
ravno, kad im kroz dvori{te
prolazi potok i na wemu ra-
di stara poto~ara gde se za
goste meqe bra{no. I p{e-

ni~no i kukuruzno. Sva hra-
na je doma}a, a dnevni pan-
sion staje 1.250 dinara, s
tim {to za te pare gost ima
pravo da jede i pije koliko
god ho}e. Ovde konobarima
nov~anik nije potreban.

Nenad Dobrodolac je sa-
vremeni turisti~ki posle-
nik. Ima prenosivi ra~unar
na kojem nam pokazuje po ne-
{to, a i svoj sajt. Ko `eli,
mo`e pogledati na adresi
www.dobrodolac.com. Tamo
je znatno op{irnija pri~a, a
mi moramo daqe. Dragan mi
pokazuje hotele „Ozon“, „Be-
le zvezdic“, Turisti~ko na-
seqe „Bele vode“... u{u{ka-
ne ispod padina u ki{nom
danu, ali nigde nikog nema. 

Dobrodolac, ali ne Ne-
nad, ve} Tomo – vlasnik je
Etno kafane „Brze}e“, gde
na tren svra}amo. Da se
ogrejemo pored rasplamsa-
log ogwi{ta i okrepimo ~a-
{icom doma}e. A pogodno je
i za fotografiju: pored og-

wi{ta postavqen televi-
zor. Umesto gusala. Staro i
novo se ne iskqu~uju.

Na ovom delu Kopaonika,
pored puta ka Brusu ni`u se
kafane. Ni nabrojati se ne
mogu, ali mo`e poneka. Dese-
tak kilometara pre Brusa je
~udna stena koja stremi u ne-
bo i ~ini se da se lako mo`e
otka~iti od le`i{ta i pa-
sti. Ali, nije je pomerio ni
zemqotres. Zovu je Kqunac,
tako se naziva i kafana pre-
ko puta. Jo{ ni`e, u Vlajkov-
cu, pored druma je prodavnica
a ispred je postoqe koje li~i
na zapre`na kola, na ~ergu.
Tu su pore|ane tegle s medom,
slatkom i xemom od kupina,
malina, borovnice, rakija
gde je u boce uba~ena rezbari-
ja-naziv pojedinih slava...
Sve je tu biserno prirodno, a
jabuke u gajbicama na zemqi
nisu sjajne i iste kao ispod
~eki}a, ali su one prave, sta-
rinske, mirisne i zdrave da
zdravije biti ne mogu. 

Odatle se vidi kafana
„Kod Makse“ gde planin-
ski potok prolazi kroz
dvori{te, a u wemu napra-
vqen ribwak za pastrmke.
Svaki sto ima svoj trem,
odvojeno, ali to je za letwu
u`ivanciju...

Na ovom potezu ima negde
oko dvadeset kafana, i sve
rade. Dobro rade. Ovaj kraj
jedino od ~ega mo`e `ive-
ti, to je turizam, rekao mi je
doma}in. A turizam podra-
zumeva i proizvodwu zdrave
hrane. Samo {to ovde treba
u to jo{ mnogo ulagati. Tre-
ba izgraditi puteve do sva-
kog sela, omogu}iti kredite
i obrazovawe qudi koji bi
se bavili seoskim turizmom.
Opet je tu dr`ava ta koja
treba da da zamajac. 

Tako smo stigli u Brus. A
kako je u Brusu, pogledajte –
u slici i re~i – na slede}im
stranama. í

Slobodan Stoji}evi}

Jedan od hotela
na Brze}u

„Kod Makse“ – jedna
od 20 kafana,
ali jedina sa

pastrmkom iz potoka

Trafo-stanica
35/10 kV pred
ulazak u naseqe
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U SLICI I RE^I

Tri vladara u Brusu
Na sastanku Rasine i Gra{eva~ke reke, u podno`ju Kopa-

onika, le`i Brus. To su dve uporedne ulice (jedna Kraqa
Petra, druga Proleterska) s nekoliko sporednih. Stanov-
nika ima oko 25 hiqada, sa sve gotovo {ezdeset sela. 

Zgrada po{te je novijeg datuma, ukra{ena negovanim cve-
}em, a u wenoj blizini je jedna starinska, na kojoj pi{e: U
ovoj zgradi 12. oktobra 1909. godine odr`an je dogovor za
balkanski sporazum za borbu protiv Turaka. Sastanku su
prisustvovali bugarski car Ferdinand, crnogorski serdar
Janko Vukoti} i regent Aleksandar Prvi Kara|or|evi}. 

Od onoga {to se u ovoj malenoj varo{i mo`e videti je i
crkva, podignuta u vreme Obrenovi}a, i niz (oko 20) kafa-
na, odnosno kafi}a, samo u glavnoj ulici. 

Naravno, ni tu ki{a gotovo da nije prestajala, a magla bi
se tek povremeno razredila. 

S. S.
Zgrada u Brusu u kojoj su se

1909. godine sastala tri vladara

Po{ta ukra{ena
cve}em

Crkva iz vremena
Obrenovi}a

Novi deo
varo{i






